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ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΗ ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΤΟΥ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΥ
ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗ ΣΤΗΝ «R»

"Ζητώ ισχυρή εντολή
παραμείνουμεγια να

σε τροχιά προόδου»
* Η ΑΝΤΙΠΟΛΙΤΕΥΣΗ μιλά διαρκώς

για «ανατροπή» , αποζητώντας

μια αποσταθεροποίηση που μπορεί

να οδηγήσει σε περιπέτειες

Ι Ο ΣΥΡΙΖΑ άλλαξε αρχηγό , όμως
δεν άλλαξε νοοτροπία . Μένει πιστός

στο δόγμα των υποσχέσεων χωρίς

αντίκρισμα

ΣΤΟ ΕΠΟΜΕΝΟ υπουργικό

συμβούλιο θα εγκρίνουμε την εθνική
στρατηγική για το δημογραφικό.

Περιλαμβάνει φορολογικά κίνητρα για
τις νέες οικογένειες, όπως και παροχές

στις τρίτεκνες οικογένειες , ώστε να

προσεγγίζουν εκείνες που ισχύουν

για τις πολύτεκνες

•Η ΒΟΡΕΙΑ ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ

μόνο να κερδίσει έχει , όπως

άλλωστε και η Αλβανία,

από τις καλές σχέσεις με
την Ελλάδα . Σε διαφορετική

περίπτωση , η ευρωπαϊκή

πορεία και των δύο χωρών

περνά από την Αθήνα

Ο ΣΥΡΙΖΑ ΚΑΙ ΠΑΣΟΚ

όχι μόνο αδυνατούν να

παραδεχθούν τα θετικά

βήματα που κάνουμε

αναβαθμίζοντας τη διεθνή

θέση της χώρας , αλλά

φτάνουν και στο σημείο

να τα συκοφαντούν και

να τα διαβάλλουν

Ο ΣΕΛ. 14-17
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ΠΟΛΙΤΙΚΗ Συνέντευξη
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Στον ΣΠΥΡΟ ΜΟΥΡΕΛΑΤΟ

s.mourelatos@realnews.gr

σχυρή εντολή από τους πολίτες για να πα-

ραμείνει η χώρα σε τροχιά προόδου ζητά ο

Κυριάκος Μητσοτάκης, μέσω της αποκλει

στικής συνέντευξής του στη Realnews . Οπως

αναφέρει, «για να παραμείνουμε σετροχιά προ-

όδου, οι πολίτες θα πρέπει να επιβεβαιώσουν

την ισχυρή εντολή που έδωσαν στις εθνικές
εκλογές και στις ευρωεκλογέςτης 9ης Ιουνίου».

Ο πρωθυπουργός προαναγγέλλει ότι στο
επόμενο υπουργικό συμβούλιο θα εγκριθεί η

εθνική στρατηγική για το δημογραφικό . « Εί-

ναι η πρώτη φορά που χαράσσεται ένα τέτοιο

πλαίσιο, με στόχο μέσα στην επόμενη δεκαετία

πρώτα να εξισορροπήσουμε την αρνητική τά-
ση συρρίκνωσης του πληθυσμού», λέει χαρα

κτηριστικά , ενώ εξαγγέλλει «παροχέςστιςτρίτε
κνες οικογένειες ώστενα προσεγγίζουν εκείνες

που ισχύουν για τις πολύτεκνες» . Σε ό,τι αφο
ρά το κυκλοφοριακό, σημειώνει ότι, εκτός από

τα 250 ηλεκτροκίνητα λεωφορεία που κυκλο-

φορούν ήδη , « μέχρι τον επόμενο Μάρτιο θα

έχουμε παραλάβει 700 ακόμη» .

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης χαρακτηρίζει τις
ευρωεκλογές διπλό στοίχημα,το οποίο θα κρί
νει αν θα δυναμώσει η εθνική φωνή στο εξωτε-

ρικό, αλλά και αν θα εμπεδωθεί η σταθερότη

τα στο εσωτερικό. «Σταθερότητα που δεν ση-

μαίνει στασιμότητα . Αλλά νέα ορμή για τη συ-
νέχεια σε μια τροχιά ανάπτυξης. Και το τονίζω

γιατί η αντιπολίτευση μιλά διαρκώς για " ανα-

τροπή ” , αποζητώντας μια αποσταθεροποίη-

ση, που μπορεί να οδηγήσει σε περιπέτειες»,

αναφέρει ο πρωθυπουργός, ο οποίος, πάντως,

βλέπει ωςδυνατότητα σύγκλισης με τα κόμματ

τα της αντιπολίτευσηςτην εκλογή για την Προ-

εδρία τηςΔημοκρατίας . Απευθύνει , τέλος, αυ-

στηρή προειδοποίηση στη Βόρεια Μακεδονία
και στηνΑλβανία πως η ευρωπαϊκή πορεία τους

περνά από την Αθήνα .

Η ακρίβεια αποτελεί τον υπ ' αριθμόν ένα

«πονοκέφαλο» για το σύνολο σχεδόν τωννοι-

κοκυριών και, παρά τα κυβερνητικά μέτρα,

οι τιμές στο ράφι παραμένουν υψηλές. Μό

λις προχθές είχατε τη συζήτηση στη Βουλή, ε-

νώ προ μίας εβδομάδας αποστείλατε επιστο-

λή στην πρόεδροτης Ευρωπαϊκής Επιτροπής,

Ούρσουλα φονντερΛάιεν. Μάλιστα, η αντιπο-

Κυριάκος Μητσοτάκης πρωθυπουργός

«Ζητώ ισχυρή εντολή
για να παραμείνουμε
σε τροχιά προόδου»

«Στο επόμενο

λίτευση σας κατηγόρησε για υποκρισία και κι- υπουργικό συμβούλιο
νηση προεκλογικής στόχευσης. Τι περισσότε

ρο σχεδιάζετενα κάνετεγια τηναναχαίτιση της
ακρίβειας; Γιατί απορρίπτετε a priori την πρό-

ταση νόμο που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ;

Κατ' αρχάς, δεν απορρίπτω τίποτα a priori,
ακόμα και αν προέρχεται από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Διαβάζοντας, όμως, τις θέσεις της αξιωμα-
τικής αντιπολίτευσης, σας λέω, a posteriori,

ότι αυτέςοδηγούν με μαθηματική ακρίβεια
και πάλι στη χρεοκοπία . Αυτό, άλλωστε, α-

ποδείχθηκε και στη συζήτηση για την ακρί-
βεια που είχαμε, την Παρασκευή, στη Βου

λή . Πρώτος εγώ αναγνωρίζω το πρόβλημα .

θα εγκρίνουμε την
εθνική στρατηγική
για το δημογραφικό.

Περιλαμβάνει
φορολογικά κίνητρα
για τις νέες οικογένειες,

όπως και παροχές στις
τρίτεκνες οικογένειες,

ώστε να προσεγγίζουν

Η απάντηση, όμως, σε μια πρόκληση είναι εκείνες που ισχύουν για
διαφορετική από αυτά που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ .

Ειδικά για τη μείωση του ΦΠΑ που την έχει

κάνει « παντιέρα», μεταφράζεται σε 2,2 δισ .

τις πολύτεκνες»

ευρώ ετησίως . Συν επιπλέον 2 δισ . από τον
μηδενισμό στα βασικά είδη . Χωρίς, ασφα-
λώς, να λένε από πού θα βρεθούν αυτά τα

χρήματα, αν όχι από νέους φόρους. Οπως

δεν λένε και πως η όποια μείωση δεν θα φτά
σει ποτέ στον καταναλωτή , κάτι που αποδεί

χθηκε σε χώρες που εφάρμοσαν τον μειω-

μένο ΦΠΑ . Επαναλαμβάνω, λοιπόν: Λύση

στην ακρίβεια είναι οι μόνιμες αυξήσεις και

οι ενισχυμένες ενισχύσεις.

Είναι σαφές, λοιπόν, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ άλλαξε

αρχηγό, όμως δεν άλλαξε νοοτροπία . Μέ-

νει πιστός στο δόγμα των υποσχέσεων χω-

ρίς αντίκρισμα . Του λαϊκισμού και της ακο-

στολόγητης ανευθυνότητας. Τάζονταςχωρίς

μέτρο . Κυριολεκτικά ! Και χωρίς ποτέ να κο-

στολογούν αυτά που λένε. Με κάθε νέα του

ποθέτηση Κασσελάκη , το ποσό να ανεβαί-
νει σε δυσθεώρητα ύψη .

Το τελευταίο που έταξε είναι 13ος και 14ος

μισθός, από την πρώτη κιόλας ημέρα που

θα έρθουν στην εξουσία . Ποντάρει, προφα-
νώς, ότι υπάρχει κόσμος πρόθυμος και πάλι

να εξαπατηθεί. Οσα μετρήσαμε μέχρι στιγ
μής είναι 50 δισ . σε βάθος τετραετίας. Και

από Δευτέρα βλέπουμε...

Την ώρα, μάλιστα , που ο κύριος Κασσελά-

κης προειδοποιούσε, με απύθμενο θράσος,

ότι ... θα παραλάβει καμένη γη . Ας περιμένει
πρώτα να εκλεγεί βουλευτής και ύστερα μι-

λάμε για την επόμενη ημέρα . Αλλά και από

τη σημερινή θέση του πάλι συγκρούεται με

την πραγματικότητα . Γιατί, την ίδια ώρα, η

ΕΡΓΑΝΗ ανακοίνωσε ρεκόρ σε νέες θέσεις
εργασίας από το 2001 που έχουμε στοιχεία :

188.587 νέες δουλειές δημιουργήθηκαν στο

πρώτο τετράμηνο του 2024. Μετις 132.532

μόνο τονΑπρίλιο . Το ακόμα πιο σημαντικό:

Δύο στιςτρεις από αυτές τις θέσεις είναι πλή-

ρους απασχόλησης. Επιδόσεις που μαςφέρ-
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ΠΟΛΙΤΙΚΗ

ΣΥΡΙΖΑ
«Ο ΣΥΡΙΖΑ άλλαξε αρχηγό ,

όμως δεν άλλαξε νοοτροπία .

Μένει πιστός στο δόγμα
των υποσχέσεων χωρίς

αντίκρισμα»

ΕΚΤΑΚΤΑ ΜΕΤΡΑ
« Μέχρι να καμφθεί το

κύμα των ανατιμήσεων, θα

συνεχίσουμε να λαμβάνουμε
έκτακτα μέτρα, κυρίως υπέρ
των πιο ευάλωτων»

ΑΝΑΠΤΥΞΗ
« Πλέον, η χώρα βρίσκεται

σε σταθερή τροχιά προόδου ,

με το μέρισμα της ανάπτυξης

να διανέμεται δίκαια στους

πολίτες»

νουν πιο κοντά στον στόχο να μειωθεί η α-

νεργία σε μονοψήφιο ποσοστό . Και, βέβαια,

να θυμίσω ότι το 2019 το 18% των Ελλήνων

ήταν άνεργο και πρακτικά χωρίς εισόδημα .

Πλέον, η χώρα βρίσκεται σε σταθερή τρο-
χιά προόδου , με το μέρισμα της ανάπτυξης

να διανέμεται δίκαια στους πολίτες. Αναγνω-

ρίζουμε, ασφαλώς, ότι η ακρίβεια παραμέ-

νει το υπ ' αριθμόν ένα πρόβλημα . Τα εισο

δήματα, όμως, έχουν ενισχυθεί με υψηλό

τερο ρυθμό από τον πληθωρισμό, δημιουρ-

γώντας ένα σοβαρό ανάχωμα στις ανατιμή-
σεις: Ο μέσος μισθός έχει αναβαθμιστεί κατά

19% και ο κατώτατος κατά 27,7% . Για πρώτ

τη φορά ύστερα από 15 χρόνια πήραν αύ-
ξηση οι δημόσιοι υπάλληλοι . Οι συνταξιού

χοι είδαν δύο διαδοχικές αυξήσεις. Την ώ

ρα που μειώθηκαν 50 φόροι . Ολα αυτά είν

ναι ενισχύσεις που θα παραμείνουν και μετ

τά το πέρασμα του πληθωρισμού .

Παράλληλα , μέχρι να καμφθεί το κύμα των

ανατιμήσεων, θα συνεχίσουμε να λαμβά-
νουμε έκτακτα μέτρα, κυρίως υπέρ των πιο

ευάλωτων . Θα εντείνουμε τους ελέγχους, ε-

πιβάλλοντας πρόστιμα κατά της αισχροκέρ

δειας . Αλλά και αντιμετωπίζοντας δομικές

παθογένειες της αγοράς. Στην Ελλάδα , αλ-

λά και στην Ευρώπη .

Προς αυτή την κατεύθυνση κινείται και η ε-

πιστολή μου προςτην πρόεδρο της Ευρωπα-

ϊκής Επιτροπής, Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν.

Εκεί επισημαίνω τις κερδοσκοπικές πρακτι-

κές των κολοσσών του εμπορίου, μέσω των

οποίων κρατούν ψηλά τις τιμές σε ορισμέ-
νες χώρες. Αυτές οι αθέμιτες τακτικές πρέπει

να ρυθμιστούν κεντρικά με αυστηρούς και
νόνες, καθώς στην πράξη κατακερματίζουν

την ενιαία αγορά και απειλούν ευθέως τον
ελεύθερο ανταγωνισμό .

ενίσχυση
«Αναγνωρίζουμε,

ασφαλώς, ότι
η ακρίβεια
παραμένει το
υπ' αριθμόν ένα
πρόβλημα. Τα
εισοδήματα , όμως,

έχουν ενισχυθεί

με υψηλότερο
ρυθμό από τον
πληθωρισμό»

ακίνητα
«Εξετάζουμε το
εργαλείο της
"κοινωνικής
αντιπαροχής",

δηλαδήτης
αξιοποίησης
δημόσιας
περιουσίας,

δομημένης
και αδόμητης,

προκειμένου να
αποκτήσουμε
στην Ελλάδα
προσιτή κοινωνική
κατοικία με
λογικά ενοίκια»

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή συμφώνησε μαζί μας. Το παράδοξο,

όμως, είναι ότι ... την απορρίπτει ο ΣΥΡΙΖΑ . Το είδαμε, έτσι,
και αυτό : η Κεντροδεξιά στην Ελλάδα υπέρ του ελέγχου των
πολυεθνικών και η υποτιθέμενη Αριστερά στο πλευρό των ε-

πιχειρηματικών κολοσσών. Είναι, θα έλεγα , η στιγμή που εκ-

φωνητής λέει «δεν περιγράφω άλλο»...

Επί της ουσίας, πάντως, θεωρώ ότι η πρότασή μας σύντο-
μα θα εξεταστεί, προκειμένου να μετατραπεί σε ευρωπαϊκή
πολιτική . Οπως το πετύχαμε και με τις εισηγήσεις μαςγια το

Ταμείο Ανάκαμψης, από 6-

που η χώρα μας εισέπραξε

36 δισ. Για την καθιέρωση
του covid pass . Για το πλα-

φόν στις τιμέςτου φυσικού
αερίου, που πλέον είναι ευ-

ρωπαϊκές πολιτικές . Κάτι που

Η αναμόρφωση του ΕΣΥ αποτελεί κατά δι-

κή σας δήλωση ένα από τα βασικά πολιτικά

προτάγματα της κυβέρνησής σας. Είστε ικα-

νοποιημένος από τις έως τώρα παρεμβάσεις

σας; Ποιες οι πρωτοβουλίες σας για την επό

μενη περίοδο;
Η σημερινή παρέμβαση στις υποδομές εί-

ναι η μεγαλύτερη στην ιστορία του Εθνικού

Συστήματος Υγείας. Με πόρους που εξα-

«Μόνο από το πρόγραμμα
" Φώφη Γεννηματά " για την

πρόληψη του καρκίνου του

σφαλίσαμε από το Ταμείο

Ανάκαμψης, ανακαινίζου-

με και εκσυγχρονίζουμε
157 Κέντρα Υγείας και 86

νοσοκομεία σε όλη την επι-

κράτεια . Ανοίγουν, επίσης,

10.000 μόνιμες θέσεις νο-

δείχνει όχι μόνο τι ρόλο μπο- μαστού έχουν ήδη επωφεληθεί σηλευτών και προσωπικού
ρείνα έχει η Ελλάδα στην Ευ-

ρώπη, αλλά και τι ακόμη μπο-

ρείνα διεκδικήσει από αυτήν.• Επίσης, τοσυχνά απαγορευ-
τικό κόστος των ενοικίων απο-

σχεδόν 600.000 γυναίκες»

τελεί ανυπέρβλητο εμπόδιο για πολλά, κυρίωςνέα, ζευγάρια.

Εξετάζετε πιθανώς κάτι δραστικότερογια το καθεστώς που δι-
έπει τα Airbnb, πέραντου προγράμματος «Φθηνή Στέγη»; Να

αναμένουμε, επίσης, παρεμβάσειςστήριξηςτηςελληνικήςοι-
κογένειας; Μπορείτενα μας δώσετε μια πρόγευση;

Το «κάθε γενιά πρέπει να ζει καλύτερα από την προηγού-
μενη» είναι το μεγάλο ζητούμενο, η αποστολή αυτής της κυ-

βέρνησης και το προσωπικό μου όραμα : να δημιουργήσου-

με τις προϋποθέσεις ώστε οι νεότερεςγενιέςνα αποκτήσουν
την αυτοπεποίθηση ότι ζουν, μεγαλώνουν και δημιουργούν
σε μια χώρα που τις σέβεται και τις προσφέρει ευκαιρίες να

τα καταφέρουν καλύτερα από τους γονείς τους. Σε αυτό το
πλαίσιο, τόσο το δημογραφικό όσο και το στεγαστικό είναι

μεγάλες προκλήσεις. Διακριτές και, ταυτόχρονα, αλληλένδε

τες. Διότι για να πάρει την απόφαση ένα νέο ζευγάρι να προ-

χωρήσει στο επόμενο βήμα της οικογένειας πρέπει να έχει

τη σιγουριά της προσιτής στέγης .

Εμείς, λοιπόν, με το νεοσύστατο υπουργείο Κοινωνικής Συ-

νοχής, Οικογένειας και Στέγασης στο επόμενο υπουργικό

συμβούλιο θα εγκρίνουμε την εθνική στρατηγική για το δη-

μογραφικό . Είναι η πρώτη φορά που χαράσσεται ένα τέτοιο

πλαίσιο, με στόχο μέσα στην επόμενη δεκαετία πρώτα να ε
ξισορροπήσουμε την αρνητική τάση συρρίκνωσης του πλη-

θυσμού . Γιατίαργήσαμε ως χώρα να ασχοληθούμε με το δη

μογραφικό ζήτημα . Που είναι , βεβαίως, ένα πρόβλημα που

αντιμετωπίζει συνολικά ο δυτικός κόσμος.

Ειδικότερα , η στρατηγική μας περιλαμβάνει φορολογικά κίν

νητρα για τις νέες οικογένειες, ώστε να παίρνουν ευκολότε

ρα την απόφαση για το πρώτο και το δεύτερο παιδί. Όπως

και παροχές στις τρίτεκνες οικογένειες, ώστε να προσεγγί

ζουν εκείνες που ισχύουν για τις πολύτεκνες. Επίσης, καλύ-

τερες υπηρεσίες υγείας και εκπαίδευσης στα πρώτα βήματα

των τέκνων. Και, ακόμη, μέτρα για την αγορά εργασίας και

την εξισορρόπηση του οικογενειακού και του επαγγελματι-

κού χρόνου . Ολα αυτά σε συνδυασμό με παρεμβάσεις στο

στεγαστικό, όπου πρέπει να αυξηθεί η προσφορά ακινήτων.

Τόσο για μακροχρόνια μίσθωση,όσο και για αγορά σε προ-
σιτές τιμές από νέες οικογένειες.

Οι πολιτικές μαςγια τον περιορισμό της Golden Visa και για
τις βραχυχρόνιες μισθώσεις έχουν, ήδη, θέσει ένα αυστηρό
τερο πλαίσιο . Ταυτόχρονα, εξετάζουμε και άλλα μέτρα ώστε

να αξιοποιηθούν παλαιά κλειστά ακίνητα τόσο ιδιωτών όσο

και του Δημοσίου μέσα από ανακαινίσεις. Αλλά και το εργα-
λείο της «κοινωνικής αντιπαροχής», δηλαδή της αξιοποίησης

δημόσιας περιουσίας, δομημένης και αδόμητης, προκειμέ-

νου να αποκτήσουμε στην Ελλάδα προσιτή κοινωνική κατοι-

κία με λογικά ενοίκια .

στα νοσοκομεία και στο
ΕΚΑΒ, ενώ επεκτείνουμετις
προληπτικές εξετάσεις στο
σύνολο σχεδόν του πληθυ-

σμού, για περισσότερα νο-

σήματα . Θυμίζω ότι μόνο από το πρόγραμ-

μα «Φώφη Γεννηματά» για την πρόληψη του

καρκίνου του μαστού έχουν ήδη επωφελη

θεί σχεδόν 600.000 γυναίκες.

Ολες αυτές οι πρωτοβουλίες, σε συνδυα-
σμό και με άλλες που σχεδιάζουμε, θα οικο-

δομήσουν ένα νέο ΕΣΥ. Μια τεράστια προ-

σπάθεια που , ασφαλώς, θέλει χρόνο και ε-

πιμονή για να ολοκληρωθεί . Ελλείψεις δεκα-
ετιών, άλλωστε, δεν γίνεται να αντιμετωπι
στούν εύκολα και σύντομα .• Την προηγούμενη Κυριακή ολοκληρώθη

κε το πρωτάθλημα ποδοσφαίρου . Είστε ικανο-

ποιημένος από τιςσυνθήκεςδιεξαγωγής του,

μετά τα πρόσφατα μέτρα που λάβατε; Επίσης,

εσχάτως πυκνώνουν τα κρούσματα γυναικο-
κτονιών, αλλά και της παραβατικότητας με-
ταξύ των ανηλίκων. Αρκεί η αναδιοργάνωση
της ΕΛ.ΑΣ. που έχει προαναγγείλει ο υπουρ
γός ΜιχάληςΧρυσοχοΐδης; Εξετάζετε και άλ-

λες παρεμβάσεις;

Από την ημέρα που άνοιξαν ξανά τα γήπε

δα, η εικόνα είναι σαφώς βελτιωμένη . Δεν ι-

σχυρίζομαι ότι ξεριζώσαμε το πρόβλημα . Ο-

μως, τα πρώτα καθοριστικά βήματα έγιναν.

Τα μέτρα αποδίδουν και, σταδιακά, τα ελλη

νικά γήπεδα αρχίζουν να θυμίζουν Ευρώπη .

Οσον αφορά την ενδοοικογενειακή βία , οι

δράσεις μας πληθαίνουν. Το panic button,

που έχει σώσει εκατοντάδες ζωές, επεκτείνε-

ται σε όλους τους πολίτες. Γραφεία ενδοοι-

κογενειακής βίας της Ελληνικής Αστυνομίας

ιδρύονται σε κάθε περιφέρεια . 17.000 εκπαι-

δευμένοι αστυνομικοί έχουν προστατέψει,

έως τώρα , πάνω από 10.000 γυναίκες που

κινδύνευαν, ενώ ξενώνες φιλοξενίας ανοί-

γουν τις πόρτες τους σε όλη την επικράτεια .

Φτάσαμε στο σημείο να πολλαπλασιαστούν

οι καταγγελίες, οι γυναίκεςνα μη φοβούνται

και να έχουμε 50 συλλήψειςγια ενδοοικογε-

νειακή βία κάθε ημέρα . Και με την ευκαιρία,

ενθαρρύνω και πάλι όλες τις γυναίκες να πά-

ρουν τη δύσκολη απόφαση να καταγγείλουν

τον κακοποιητή τους και να φύγουν από το
σπίτι . Η πολιτεία θα είναι στο πλευρό τους .

συνέχεια στη σελ. 16
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« συνέχεια από τις σελ. 14-15

Το κυκλοφοριακόταλαιπωρεί καθημερινά

εκατομμύρια πολίτες σεΑθήνα και Θεσσαλο-

νίκη . Στις αρχές της προηγούμενης εβδομά-
δας παρουσιάσατε από τη Θεσσαλονίκη τα

νέα ηλεκτρικά λεωφορεία . Πώς σκέφτεστενα

αντιμετωπίσετε το συγκεκριμένο πρόβλημα;

Το κυκλοφοριακό ταλαιπωρεί, πράγματι, τους

συμπολίτες μας στις μεγάλες πόλεις. Δυστυ-

χώς, δεν είναι ένα πρόβλημα που λύνεται με

μαγικέςσυνταγές, αλλά μόνο με επιμονή και

σχέδιο . Θεμέλιο των πρωτοβουλιών μας εί-

ναι η βελτίωση και η εξάπλωση των μέσων

μαζικής μεταφοράς. Το μετρό στη Θεσσα-

λονίκη εγκαινιάζεται σε έξι μήνες, ενώ στην
Αθήνα εξαπλώνεται με νέες γραμμές . Και, ό-

πως έχει αποδειχθεί, δίνει καίριες λύσεις στο

κυκλοφοριακό .

Κομβικός είναι και ο ρόλος των λεωφορεί
ων. Γι ' αυτό και ενισχύουμε τους στόλους
σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη με 250 νέα η-

λεκτρικά λεωφορεία , με πόρους του Ταμεί
ου Ανάκαμψης. Τα πρώτα κυκλοφορούν ή-

δη στους δρόμους και μέσα στον Ιούνιο στο

σύνολό τους θα εξυπηρετούν τους πολίτες.

Ενώ μέχρι τον επόμενο Μάρτιο θα έχουμε
παραλάβει ακόμη 700 ηλεκτροκίνητα . Επι-

πλέον 300 λεωφορεία με φυσικό αέριο και

50 υδρογόνου . Οπως, αργότερα, και δεκά-
δεςνέα τρόλεϊ .

Εκσυγχρονίζοντας τα μέσα μεταφοράς, δεν
διευκολύνουμε απλώς τις μετακινήσεις των

πολιτών. Θωρακίζουμε και το περιβάλλον, α-

ντικαθιστώντας τα παλαιά οχήματα με νέα,

αντιρρυπαντικήςτεχνολογίας. Βελτιώνοντας

στην πράξη την καθημερινότητα των πολι-

τών, αλλά και την εμπειρία των επισκεπτών .

Ανέκαθεν η «κοινωνική ατζέντα» αποτε-

λούσε προνομιακό πεδίο για τα κόμματα της
ευρύτερης Κεντροαριστεράς. Στο προηγούμε-

να υπουργικό συμβούλιο, παρουσιάσατε την
εθνική στρατηγική για τα ΑμεΑ. Αισθάνεστε 1-

κανοποιημένος από τις επιδόσεις της κυβέρ
νησής σας στον συγκεκριμένο τομέα; Τι προ-
τίθεστενα κάνετε παραπάνω;

Η «κοινωνική ατζέντα» αποτελούσε προνο-

μιακό πεδίο για την Αριστερά, αλλά μόνο

στη θεωρία. Στην πράξη, το πιο προηγμένο

κράτος πρόνοιας, με διάρκεια και συνέχεια,

το έχουν επιτύχει σχεδόν αποκλειστικά δυ-

τικές φιλελεύθερες δημοκρατίες. Στη χώρα

μας, η στήριξη των πραγματικά ευάλωτων
την τελευταία πενταετία είναι πιο ουσιαστι-

κή και στοχευμένη από ποτέ .

Ιδίως για τους συνανθρώπους μας με ανα-

πηρία έχουμε προωθήσει δεκάδες δράσεις,

με στόχο να βελτιώσουμετην καθημερινότη

τά τους και να τους δώσουμε ίσες ευκαιρίες
με όλουςτους πολίτες. Η εθνική στρατηγική
« Μια Ελλάδα με όλους για όλους» περιλαμ-
βάνει 170 στοχευμένες δράσεις που ευθυ-

γραμμίζουν την ποιότητα ζωής τους με τους
υπόλοιπους πολίτες. Σε όλους τους τομείς:

από την εκπαίδευση και την εργασία, μέ-

χρι την υγεία και την προσβασιμότητα . Φυ-

σικά, έχουμε εξασφαλίσει χρηματοδότηση
από εθνικούς και ενωσιακούς πόρους άνω

των 600 εκατομμυρίων ευρώ . Κάνοντας έ-
τσι τα απαραίτητα βήματα προς μια συμπε-
ριληπτική και δίκαιη κοινωνία .

Η προεκλογική περίοδοςγια τις ευρωεκλο

γές εξελίσσεται σε μεγάλο βαθμό με όρους ε-
θνικήςαναμέτρησης.Το κόμμα σαςφιλοδοξεί

κατ' ελάχιστον να φθάσει τον πήχυ του 33%
των προηγούμενων ευρωεκλογών και εσείς έ
χετε συνδέσει ευθέως το αποτέλεσμα της 9ης
Ιουνίου με τη σταθερότητα . Εάν δεν επιτύχε

τε τον συγκεκριμένο στόχο, τι θα αλλάξει στην

καθημερινότητα της κυβέρνησης; Εξετάζετε α-

Συνέντευξη

«Η αντιπολίτευση μιλά
διαρκώς για "ανατροπή”
αποζητώντας μια
αποσταθεροποίηση που μπορεί
να οδηγήσει σε περιπέτειες»

ΟΠΟΛΕΜΟΣ

ΕΠΟΣ 194641

Το

λίτρο

«ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ

όχι μόνο αδυνατούν
να παραδεχθούν
τα θετικά βήματα

που κάνουμε

αναβαθμίζοντας
τη διεθνή θέση της

χώρας, αλλά φτάνουν
και στο σημείο να τα

συκοφαντούν και να
τα διαβάλλουν»

νασχηματισμό μετά τις ευρωεκλογές;
Βλέπω ότι επιμένετε και εσείς στην παραδο-
σιακή δημοσιογραφική πρακτική σε κάθε ευ-

καιρία να προβλέπετε ανασχηματισμό . Αρ-

γά ή γρήγορα, θα πέσετε μέσα . Αλλά σας δι-

αβεβαιώνω ότι αυτή τη στιγμή δεν κάνω ο-
ποιαδήποτε σχετική σκέψη .

Εκείνο που με απασχολεί είναι να συνεχί

σουμε τις πολιτικές μας για να βελτιώσουμε

τη ζωή των Ελληνίδων και των Ελλήνων και

να συγκλίνουμε όλο και πιο πολύ με την Ευ-

ρώπη, σε όλα τα επίπεδα . Για να παραμεί

νουμε, όμως, σε τροχιά προόδου , οι πολί-

τες θα πρέπει να επιβεβαιώσουν την ισχυ-

ρή εντολή που έδωσαν στις εθνικές εκλογές
και στην κάλπη της 9ης Ιουνίου .

Οι ευρωεκλογές είναι ένα διπλό στοίχημα : Α-

πό τη μία πλευρά εκεί θα κριθεί αν θα δυνα-

μώσει η εθνική φωνή στο εξωτερικό . Ενώ, α-

πό την άλλη , να εμπεδώσει τη σταθερότητα

στο εσωτερικό . Σταθερότητα που δεν σημαί
νει στασιμότητα, αλλά νέα ορμή για τη συνέ

χεια σε μια τροχιά ανάπτυξης. Και το τονίζω,

γιατί η αντιπολίτευση μιλά διαρκώςγια «ανα-

τροπή», αποζητώντας μια αποσταθεροποίη-

ση που μπορεί να οδηγήσει σε περιπέτειες.

Οσον αφορά τον στόχο μας, έχω όντως βά-

λει τον πήχυ στο 33% των προηγούμενων
ευρωεκλογών. Κρίνοντας από το κλίμα που

επικρατεί στις περιοδείες μου σε ολόκληρη

την Ελλάδα, είμαι αισιόδοξος ότι θα τον πε-

τύχουμε . Ωστε, όπως λέει και το σύνθημά

μας, να βαδίσουμε με σταθερά βήματα 6-

λο και πιο κοντά στην Ευρώπη .
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Εσχάτως, γίνεστε δέκτης κριτικήςγια «ετε-

ροβαρή» αξιοποίηση στηνκυβέρνησή σας πα-

σοκογενών και κεντρώων στελεχών. Τελικά, Κέ-

ντρο ή Δεξιά; Προς τα πού θα πρέπει να «κοι-

τάζει» η Νέα Δημοκρατία;
Από την πρώτη ημέρα που βρέθηκα στο τι
μόνι του τόπου, μοναδικός γνώμονας στις α-

ποφάσεις και στις επιλογές μου είναι το συμ-

φέρον της χώρας και των πολιτών . Γι ' αυτό

και αξιοποιώ κάθε στέλεχος που μπορεί να

βοηθήσει στον στόχο της ενότητας, της οι-

κονομικής ανάταξης και της κοινωνικής ευ-

ημερίας. Δεν υπάρχει κανένας αποκλεισμός.

Υπάρχει μόνο ο κοινός σκοπός !

Οσον αφορά το δίλημμα «Κέντρο ή Δεξιά»,

η απάντηση της Ν.Δ. έχει δοθεί και δίνεται

διαρκώς, εδώ και πέντε χρόνια . Αποδείξα-

με ότι μια μετριοπαθής, φιλελεύθερη, προ-

οδευτική κεντροδεξιά κυβέρνηση μπορεί να

κερδίσει και να ξανακερδίσει εκλογές. Με το

βλέμμα διαρκώς στραμμένο στην κοινωνία .

Οχι χωρίς λάθη . Αλλά προσπαθώντας να γίν

νεται όλο και καλύτερη , χτίζοντας σχέσεις ε-

μπιστοσύνης με τους πολίτες. Αυτή η σχέση

εμπιστοσύνης είναι το κοινωνικό κεφάλαιο

που είναι απολύτως απαραίτητογια να προ-
οδεύσει οποιαδήποτε οργανωμένη κοινωνία .

Οπως έλεγε και ο Κωνσταντίνος Καραμανλής

στην ιδρυτική διακήρυξη της παράταξής μας,
οφείλουμε να κοιτάμε πέρα από τις « παρα-

πλανητικές ετικέτες Δεξιάς, Κέντρου και Αρι-
στεράς» και να εστιάζουμε στα αληθινά συμ-

φέροντα του κράτους που υπηρετούμε. Αυτ

τό κάνουμε με συνέπεια τα τελευταία 50 χρό-

νια . Ανανεώνοντας το ιδεολογικό μας οπλο-

στάσιο , αλλά και το στελεχιακό μας δυναμικό .

V
γείτονες
«Η Βόρεια
Μακεδονία μόνο
να κερδίσει έχει,
όπως άλλωστε και
η Αλβανία, από

τις καλές σχέσεις
με την Ελλάδα.

Σε διαφορετική
περίπτωση, η
ευρωπαϊκή πορεία
και των δύο

χωρών περνά από

την Αθήνα»

σης στις προκλήσεις που έρχονται από τα Σκόπια . Ιδίως

για την προβληματική Συμφωνία των Πρεσπών. Οπως

και τι λένε για τον Φρέντι Μπελέρη από τότε που ανα-
κοινώθηκε η υποψηφιότητά του .

Οσον αφορά την εκλογή για την Προεδρία της Δημο-
κρατίας, όντως θα μπορούσε να αποτελέσει σημείο σύ

γκλισης ανάμεσα στις πολιτικές δυνάμεις, ανεξαρτήτως

των αριθμητικών συσχετισμών.

Θα επιδιώξετε τηνεκκίνηση τηςδιαδικασίας παραπο-

μπήςτηςΣυμφωνίαςτων Πρεσπών στοΔιεθνέςΔικαστή-

ριο, μιας και δεν υπάρχει η δυνατότητα μονομερούς και
ταγγελίας της, εάν η ηγεσία τηςγειτονικής χώρας εξακο-
λουθεί να αθετεί βασικές πρόνοιες της;

Οι παρανομίες των Σκοπίων σε σχέση με το όνομα της
χώρας απορρέουν και από το γεγονός ότι η Συμφωνία

των Πρεσπών ήταν μια κακή συμφωνία . Είχα προειδο-
ποιήσει στη Βουλή ότι είναι προβληματική για τα συμ-

φέροντα της Ελλάδας, παρέχοντας εθνότητα και γλώσ-

σα στους γείτονες. Τονίζοντας από τότε που την κατα-

ψηφίσαμε ότι θα τη βρούμε μπροστά μας. Αλλά και ό-

τι , εφόσον ψηφιστεί, θα πρέπει να την εφαρμόσουμε .

Τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ έρχεται, ως συνήθως, να ανακυκλώσει

τα γνωστά ψεύδη ότι δήθεν είχαμε πει πως, ότανγίνου-
με κυβέρνηση , δεν θα την εφαρμόσουμε. Αραγε, δεν
είχαν επίγνωση ποιον δέσμευε η υπογραφή τους; Και,

γάν. Αισθάνεστε πως το κλίμα είναι πρόσφο-

ρο, ώστε στο επόμενο ραντεβού σας στη Νέα

Υόρκη, τονΣεπτέμβριο, να συζητηθεί το ζήτη-

μα τηςοριοθέτησηςτηςΑΟΖ; Πώς αντιμετωπί-

ζετετη θέση της Τουρκίαςνα συζητηθούν πα-

κέτο οι ελληνοτουρκικέςδιαφορές;

Πράγματι, έχω συναντηθεί με τον Πρόεδρο

Ερντογάν περισσότερες φορές από οποιον-

δήποτε Ελληνα πρωθυπουργό . Κατ ' αρχάς,

και πριν πάμε στα μεγάλα των ελληνοτουρκι
κών σχέσεων, να κάνω μια αναφορά σε αυτ

τά που ονομάζονται «χαμηλής πολιτικής» και

στα οποία έχουμε μετρήσιμα αποτελέσμα-
τα , τα οποία αποδείχθηκαν ότι έχουν «υψη-

λή» σημασία και αντίκτυπο στη ζωή όλων

των Ελλήνων, άμεσα και έμμεσα .

Η visa express για Τούρκους επισκέπτες σε

δέκα νησιά του Αιγαίου, ο έλεγχος των πα-

ράνομων μεταναστευτικών ροών και, φυ-

σικά , οι 16 μήνες, χρόνος- ρεκόρ για όλη τη
Μεταπολίτευση, χωρίς παραβιάσεις στο Αι-

γαίο - όλα αυτά δεν πρέπει να τα προσπερ
νάμε, ούτε και να τα υποτιμάμε.

Από εκεί και πέρα, δεν είμαστε αφελείς. Πα-

ρά το θετικό κλίμα, τα μεγάλα θέματα που

6 Ηθέσητης
ελληνικής

κυβέρνησης είναι

μία, σταθερή
και βασισμένη
στο Διεθνές
Δίκαιο: ηδιαφορά
μεταξύ Ελλάδας

και Τουρκίας
αφορά μόνο την

υφαλοκρηπίδα

καιτηνΑΟΖ 99

Παρά την οξεία προεκλογική αντιπαράθε-

ση, θεωρείτεότι μπορεί να υπάρξει κοινός τό-

πος σε κεντρικά ζητήματα ανάμεσα στις πο-

λιτικές δυνάμεις; Η εκλογή για την Προεδρία

τηςΔημοκρατίας στις αρχές του 2025 θα μπο

ρούσε να είναι ένα από αυτά;

Οχι μόνο μπορεί, αλλά πρέπει να υπάρχει

κοινός τόπος σε πολλά ζητήματα : Από την
ακρίβεια και το μεταναστευτικό, μέχρι την
εθνική άμυνα και την εξωτερική πολιτική . Α-

ντί αυτού, ωστόσο, διαπιστώνουμε ότι η α-

ντιπολίτευση, και αναφέρομαι κυρίως στον

ΣΥΡΙΖΑ και στο ΠΑΣΟΚ, όχι μόνο αδυνατεί
να παραδεχθεί τα θετικά βήματα που κάνου-

με αναβαθμίζοντας τη διεθνή θέση της χώ

ρας, αλλά φτάνει και στο σημείο να τα συ-

κοφαντεί και να τα διαβάλλει .

Δείτε, για παράδειγμα, τι λένε αναφορικά με

την πρόοδο που έχει συντελεστεί στις ελλη

νοτουρκικές σχέσεις, παρά την κεντρική δια-

φορά μας, η οποία , φυσικά , παραμένει . Δεί

τε τι λένεγια την πολύ σοβαρή αντιμετώπιση

που υπάρχει από την πλευρά της κυβέρνη-

μάλιστα , με ακόμα μεγαλύτερη πολιτική επιπολαιότητα,

προτείνει -σε αυτή τη δεδομένη χρονική στιγμή- να κυ

ρωθούν τα μνημόνια . Να παραδώσουμε, δηλαδή , κάτ

θε διαπραγματευτικό μας όπλο . Κάτι που δεν ζητά, καν,

η άλλη πλευρά . Προφανώς και δεν πρόκειται να φέρου-

με προς ψήφιση τα μνημόνια . Αλλά θα περιμένουμε τη
νέα κυβέρνηση να τηρήσει τη διεθνή νομιμότητα, αλλά

και την υπογραφή της.

Η Βόρεια Μακεδονία μόνο να κερδίσει έχει, όπως άλ-

λωστε και η Αλβανία, από τις καλές σχέσεις με την Ελ-

λάδα . Σε διαφορετική περίπτωση, η ευρωπαϊκή πορεία

και των δύο χωρών περνά από την Αθήνα . Και εκεί θα

συναντήσει πρόβλημα .

Εχετε συναντηθεί τέσσεριςφορές τους τελευταίους 10

μήνες μετον Πρόεδρο τηςΤουρκίας, Ρετζέπ Ταγίπ Ερντο-

αντιμετωπίζουμε εδώ και δεκαετίες με την
Τουρκία δεν πρόκειται να λυθούν ως διά μα-

γείας. Εδώ, λοιπόν, η θέση της ελληνικής κυ-

βέρνησης είναι μία, σταθερή και βασισμέ-

νη στο ΔιεθνέςΔίκαιο: η διαφορά μεταξύ Ελ-

λάδας και Τουρκίας αφορά μόνο την υφα-
λοκρηπίδα και την ΑΟΖ. Γι ' αυτή και μόνο

μπορούμε να συμφωνήσουμε να πάμε στο

Διεθνές Δικαστήριο .

Το μήνυμα για το παρόν, ωστόσο, παραμέ-

νει ένα : Οι δύο λαοίαντίνα μένουν με το δά-
χτυλο στη σκανδάλη μπορούν να είναι με τη
σκέψη πώς θα κάνουν την καθημερινότητά

τους καλύτερη . Τα δε νερά του Αιγαίου ή-

ρεμα . Ομως, πάντα γαλάζια και ελεύθερα !
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Το 2023 έγιναν7.707

καταγγελίες για το ΕΣΥ
Τιλένε ταστοιχείατου2023
που έχειστηναποκλειστική
του διάθεση ο «Ε.Τ.»
• Αναμονή, επικοινωνία,
πρόσβαση, συμπεριφορά,
τα συχνότεραπροβλήματα

MEG ANEINONE EPTA

WAKOSTASIO

ΒΑΣ ΓΑΣΤΗΡΙΟ ΑΚΤΙΟΛΟΓΙΑΣ

ΓΙΑΝΝΑ ΣΟΥΛΑΚΗ
gsoulaki@e-typos.com

Ενα σημαντικό «εργα-
λείο» για τη βελτίωση
των υπηρεσιών Υγείας
στο ΕΣΥ έχει θέσει σε
λειτουργία το υπουρ
γείο Υγείας τα τελευταία

χρόνια . Πρόκειται για το Γραφείο
Προστασίας Δικαιωμάτων Λη-
πτών Υπηρεσιών Υγείας (ΓΠΔΛΥΥ)
ή πιο απλά Γραφείο Παραπόνων
Ασθενών.

Τα γραφεία αυτά υπάρχουν σε
κάθε νοσοκομείο και είναι επιφορ
τισμένα με την καταγραφή των
παραπόνων και των προβλημάτων
των πολιτών στα δημόσια νοσοκο-
μεία. Η αρμόδια για τηλειτουργία
τους, γενική γραμματέας

Υπηρεσιών Υγείας Λίλιαν Βενε-
τία Βιλδιρίδη, προχώρησε τον τε-
λευταίο μήνα σε σειρά ενεργειών
για την ενίσχυση των γραφείων
αυτών, με σκοπό να γίνουν πε-
ρισσότερο ορατά στον πολίτη και
να αξιοποιηθούν από τα όργανα
των διοικητικών υπηρεσιών Υγεί
ας στην κατεύθυνση της βελτίω-
σης του ΕΣΥ.

Νέα επιτροπή
Στο τέλος Μαρτίου 2024 μάλιστα ,

συγκροτήθηκε νέα 11μελής Επι
τροπή Ελέγχου Προστασίας των
Δικαιωμάτων των Ληπτών Υπη-

ρεσιών Υγείας, με τη συμμετοχή
εκπροσώπων συλλόγων ασθενών.

Η κ. Βιλδιρίδη αποκαλύπτει στον
«Ε.Τ.» της Κυριακής τον σχεδια-
σμό .

«Τα ΓΠΔΛΥΥ είναι προσβάσι-
μα στον πολίτη και προτεραιότητα
για εμάς τώρα, είναι να καταστούν

Στοίχημα
γιαεμάςνα

υπερνικήσουμε
την επιφυλακτι

κότητακαι
τον δισταγμό
των πολιτών,
αναφορικά

μετην
υποβολήμίας
καταγγελίαςή

ενόςπαραπόνου
ΛΙΛΙΑΝ ΒΕΝΕΤΙΑ

ΒΙΛΔΙΡΙΔΗ
ΓΕΝΙΚΗ ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ

ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΥΓΕΙΑΣ

Σύμφωνα με τα στοιχεία της έκθεσηςγια το 2023, οι 3 στους 10
δενμπορούννα επικοινωνήσουνμε τις υπηρεσίες Υγείας.

και περισσότερο ορατά. Προς επί-
τευξη του σκοπού αυτού, επεξερ-
γαζόμαστε καινοτόμους τρόπους
για την άμεση πληροφόρηση του
πολίτη κατά την πρώτη είσοδό του
στο νοσοκομείο . Η ενημέρωση δεν
θα αφορά μόνο στην ύπαρξη και
τη χωροταξική θέση των ΓΠΔΛΥΥ
εντός του νοσοκομείου, αλλά κυ-
ρίως τις βασικές υπηρεσίες που
μπορεί να λάβει κατά την επίσκε-
ψή του σε αυτό, όπως ενδεικτικά
το να ενημερωθεί για τα δικαιώ-
ματά του και τις ενδονοσοκομεια-
κές υπηρεσίες και τη δυνατότητα
να υποβάλει μία καταγγελία ή ένα
παράπονο γραπτά ή προφορικά»,

αναφέρει συγκεκριμένα .

Ο «Ε.Τ. » έχει στην αποκλειστι-
κή διάθεσή του τα πιο πρόσφατα
στοιχεία και καταγγελίες, τα οποία
συγκέντρωσαν οι αρμόδιες υπηρε
σίες για το 2023 από πολίτες και
ασθενείς που υπέβαλαν τις ανα-
φορές τους σε όλα τα νοσοκομεία
τις χώρας.

Από τις 7.707 καταγγελίες
( 1.836 γραπτές και 5.871 προφο-
ρικές) προκύπτει πως οι πολίτες
παραπονιούνται επειδή αντιμετω-
πίζουν συχνά στην επαφή τους με
το ΕΣΥ προβλήματα επικοινωνίας
και εξυπηρέτησης , θέματα πρό-

σβασης στις υπηρεσίες των νοσο-
κομείων, αλλά και ζητήματα που
άπτονται της συμπεριφοράς του
ιατρονοσηλευτικού προσωπικού .

Την ίδια στιγμή , σε όλα τα νοσο-
κομεία τα ΓΠΔΛΥΥ διατυπώθηκαν
11.212 αιτήματα εξυπηρέτησης
και κατατέθηκαν, επίσης, 3.492
ευχαριστήριες επιστολές από πο-
λίτες που έμειναν ικανοποιημένοι
από τις υπηρεσίες Υγείας.

Έκθεση
Με βάση την τελευταία έκθεση
πεπραγμένων για το 2023 , το
μεγαλύτερο πρόβλημα που αντι-
μετωπίζουν οι 3 στους 10 πολί-
τες στο ΕΣΥ φαίνεται να είναι η
προβληματική επικοινωνία με
τις υπηρεσίες του νοσοκομείου
(28,46%) , κυρίως σε ό ,τι αφορά
την πληροφόρηση , αλλά και την
τηλεφωνική εξυπηρέτησή τους.

Επίσης , σχεδόν 2 στους 10
( 18%) έχουν υποβάλει καταγγελί
ες για κακή λειτουργία των κλινι-
κών και των τμημάτων του ΕΣΥ,

π.χ. για τη λειτουργία των Τμημά-
των Εξωτερικών Ιατρείων (ΤΕΙ) ,

Τμημάτων Επειγόντων Περιστα
τικών (ΤΕΠ) , Μονάδων Εντατικής
Θεραπείας (ΜΕΘ) , χειρουργείων,

εργαστηρίων κ.λπ.

Λίγο πάνω από 1 στους 10
ασθενείς ( 13,4%) έχει υποβάλει
παράπονο για αντιδεοντολογι-
κή ή ανάρμοστη συμπεριφορά
του ιατρονοσηλευτικού προσω
πικού.

Ψηλά σε ποσοστά βρίσκονται
και τα παράπονα για τους μεγά-
λους χρόνους αναμονής (8,56%).

Η Λίλιαν Βιλδιρίδη σχολιάζει
πως αποτελεί «στοίχημα» για το
υπουργείο Υγείας ο θεσμός των
ΓΠΔΛΥΥ να γίνει ευρύτερα γνω-
στός και να αξιοποιείται στον βαθ-
μό που θα έπρεπε από τον πολί-
τη.

«Είναι στοίχημα για εμάς να
υπερνικήσουμε την επιφυλα-
κτικότητα και τον δισταγμό των
πολιτών, αναφορικά με την υπο-
βολή μίας καταγγελίας ή ενός
παραπόνου . Είναι αναγκαίο να
επικοινωνηθεί από κάθε εμπλε-
κόμενο μέρος και με κάθε μέσο
στον πολίτη ότι η διατύπωση των
θετικών ή αρνητικών εμπειριών
του όχι μόνο συνιστά αναφαίρε
το δικαίωμά του , αλλά και ότι η
γνώμη του ακούγεται και λαμβά-
νεται υπόψη κατά τη χάραξη που

λιτικής, με πλήρη σεβασμό στην
προστασία των προσωπικών του
δεδομένων» , τονίζει.
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ΥΠΑΡΧΕΙ ΑΠΟ ΤΟ 1997

«Αόρατος»
Ο θεσμόςγια τους
περισσότερους

Ο θεσμός των γραφείων παραπόνων στα νοσοκομεία
καθιερώθηκε το 1997 με την ονομασία Γραφείο Επι

κοινωνίας με τον Πολίτη. Στην πορεία αυτώντων ετών,

ο θεσμός άλλες φορές εξελισσόταν και άλλες υπολει
τουργούσε . Κατά κοινή ομολογία, ωστόσο , των αρμοδί
ων δεν έχει αποδώσει το μέγιστο των δυνατοτήτων του,

ενώ στην πραγματικότητα είναι ένα πολύτιμο διοικητικό
«εργαλείο» που βοηθά σε δύο επίπεδα :

1. Προστατεύει τα δικαιώματα των ασθενών, διευ
κολύνοντάς τους στην πλοήγησή τους στο σύστημα
Υγείας .

2. Συμβάλλει στην αξιολόγηση του συστήματος και κατ'

επέκταση στη βελτίωση και αναβάθμισή του .

Ωστόσο , είναι γεγονός πως δεν υπάρχει επαρκής ενη-
μέρωσηγια τον ρόλο των Γραφείων Προστασίας Δικαι

ωμάτων Ληπτών Υπηρεσιών Υγείας και πολύ συχνά οι
πολίτες αγνοούν ακόμη και την ύπαρξή τους, αναφέρει
η γενική γραμματέας ΥπηρεσιώνΥγείας.

«Παρατηρήθηκε πως ο αριθμός των καταγγελιών και

των παραπόνων είναι μικρός συγκριτικά με το πλήθος
των πολιτών που επισκέπτονται και λαμβάνουν υπη-

ρεσίες από τα νοσοκομεία του ΕΣΥ. Επομένως , κρί-
θηκε αναγκαίο να ληφθούν μέτρα, ώστε τα ΠΠΔΛΥΥ

να γίνουν πιο ορατά στον πολίτη» , σημειώνει η Λίλιαν
Βιλδιρίδη . π

ΕΛΛΑΔΑ

ΓΙ

ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ
ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ 21

ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΑ

Παρεμβάσεις
στηνπλειονότητα
τωνκαταγγελιών

Η καταγραφή δενείναι ο αποκλειστικός στόχος αυτής
της διαδικασίας . Εξίσου σημαντική είναι η παρέμβαση
για την επίλυση των προβλημάτων.

Από τις 1.836 γραπτές καταγγελίες εντός του
2023 ολοκληρώθηκε η διερεύνηση των 1.315
καταγγελιών. Για την επίλυση των θεμάτων που
εντοπίστηκαν κινητοποιήθηκαν οι αρμόδιες
υπηρεσίες των νοσοκομείων σε 167 περιπτώσεις ,

ενώ διενεργήθηκε ΕΔΕ σε 47 περιπτώσεις .

Άλλες βαρύτερες περιπτώσεις παραπέμφθηκαν
στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας , ενώ κάποιες μπήκαν
στο αρχείο λόγω ανάκλησης από τους ίδιους τους
ασθενείς ή λόγω καταχρηστικής υποβολής. Τέλος
εντός του 2023 ολοκληρώθηκε η διερεύνηση σε
5.741 από τις 5.871 προφορικές καταγγελίες .

Τα συμπεράσματα και οι προτάσεις που
περιλαμβάνονται στις ετήσιες εκθέσεις πεπραγμένων
των ΓΓΔΛΥΥ συνιστούν ένα χρήσιμο εργαλείο για την
πολιτική ηγεσία του υπουργείου Υγείας, σχολιάζει
η Λίλιαν Βιλδιρίδη : « Παρέχουν συνολική εικόνα
όχι μόνο για τον αριθμό των καταγγελιών, των
παραπόνων και των μη καταγγελτικών αιτημάτων
που υποβάλλονται στα νοσοκομεία του ΕΣΥ, αλλά
και για τις βασικότερες αιτίες τους . Μάλιστα , τα
στοιχεία μάς αποστέλλονται κατηγοριοποιημένα
ανά ΥΠΕ και παρέχεται πληροφόρηση αναφορικά
με την έκβασή τους, με στόχο τη χάραξη στοχευμένων
παρεμβάσεων» , τονίζει . π

Ψηλάστη λίστα βρίσκονται τα παράπονα για τους μεγάλους χρόνους αναμονής, από 3στους 10 πολίτες.

ΣΧΕΔΙΑΣΜΟΣ

Ενισχύειτον θεσμό το υπουργείοΥγείας
Μέρος του σχεδιασμού του υπουρ-
γείου Υγείας είναι η ενίσχυση της
προστατευτικής διάστασης των
ΓΠΔΛΥΥ. Μαζί με τον Οργανισμό
Διασφάλισης της Ποιότητας στην
Υγεία (ΟΔΙΠΥ) , θεσπίζεται (βρίσκε
ται στο στάδιο τελικής επεξεργασίας)

ο «Κανονισμός Ενιαίας Διαχείρισης
Καταγγελιών και Παραπόνων από τα
ΓΠΔΛΥΥ στα νοσοκομεία του ΕΣΥ».

Πρόκειται για ένα πολύτιμο ηλεκτρο-
νικό διοικητικό «εργαλείο » τυποποίη-
σης της διαχείρισης των καταγγελιών
και παραπόνων των ασθενών στα νο-
σοκομεία , που θα βοηθήσει σημαντι
κά όχι μόνο τους εργαζομένους των
γραφείων, αλλά και τους ίδιους τους
ασθενείς.

«Οδηγός»
Αναμένεται , όπως λέει η Λίλιαν Βιλ-
διρίδη , να αποτελέσει έναν χρήσιμο
«οδηγό» για τον πολίτη, ώστε να κατ

Η συλλογή
δεδομένων

τη στιγμή που
εντοπίζεται το
πρόβλημα θα
ευνοήσει την

αποφυγή καθυστε-
ρήσεωνγιατην
επίλυσή τους

ταγγέλλει ευκολότερα τα κακώς κεί-
μενα ή να αξιώνει τη φυσική ή ηθι
κή επανόρθωση σε περίπτωση που
υποστεί ηθική ή φυσική βλάβη ή με
οποιονδήποτε τρόπο θιγούν τα δι-
καιώματά του.

«Μέρος του σχεδιασμού μας είν
ναι και η υιοθέτηση καινοτόμων
λύσεων για τη real -time συλλογή
δεδομένων σε επίπεδο νοσοκομεί
ων», λέει και εξηγεί : «Η συλλογή δε

δομένων τη στιγμή που εντοπίζε
ται το πρόβλημα θα ευνοήσει την
αποφυγή καθυστερήσεων για την
επίλυσή τους. Πρόκειται για ένα εγ
χείρημα που απαιτεί την παράλλη-
λη λήψη μέτρων για την ενίσχυση
της συνεργασίας με τον ΟΔΙΠΥ και
τη διοργάνωση εκπαιδευτικών και
ενημερωτικών δράσεων του προ-
σωπικού , πάνω στην ποιότητα και
την αξιολόγηση των παρεχόμενων
υπηρεσιών» , καταλήγει .



3. ΧΩΡΙΣ ΤΑΚΤΙΚΑ ΧΕΙΡΟΥΡΓΕΙΑ ΚΑΙ ΤΟ ΠΑΙΔΩΝ « ΑΓΛΑΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΥ »

Μέσο: . . . . . . . . .Η ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ

Ημ. Έκδοσης: . . .25/05/2024 Ημ. Αποδελτίωσης: . . .25/05/2024

Σελίδα: . . . . . . . . 30

Κλείνουντα χειρουργεία και
του Παίδων «Αγλαΐα Κυριακού»

Της ΝΤΑΝΙ ΒΕΡΓΟΥ

διαφορεί επιδεικτι-
κά για τους μικρούς
ασθενείς, τους πιο
ευάλωτους , η κυ
βέρνηση, οδηγώ-
ντας σε κλείσιμο τα
τακτικά χειρουργεία .

των παιδιατρικών
νοσοκομείων. Μετά την απόφαση
αναστολής των τακτικών χειρουρ

- γείων του χειρουργικού τομέα του
Παίδων «Αγία Σοφία» που απο-
κάλυψε η «Εφ.Συν. » («Αναλγησία
της κυβέρνησης ακόμα και για τα
Νοσοκομεία Παίδων», 19/5/2024 ) ,

ήρθε η χθεσινή απόφαση για ανα-
στολή των τακτικών χειρουργείων
του χειρουργικού τομέα και του
Παίδων «Αγλαΐα Κυριακού» από

την ερχόμενη Δευτέρα 27 Μαΐου.

Την ώρα που παραμένει το δι-
αχρονικό πρόβλημα της έλλειψης
αναισθησιολόγων στα Νοσοκομεία
Παίδων ( «Σε επισφαλείς συνθήκες
μικροί ασθενείς και αναισθησιολό

γοι» , «Εφ.Συν. » , 3/5/2024) , οι λίστες
των τακτικών χειρουργείων μεγα-
λώνουν αγγίζοντας τα 3.000 άτομα
στα Νοσοκομεία Παίδων. Το απο-

τέλεσμα είναι να βρίσκονται σε αδι-

έξοδο οι χειρουργικοί τομείς των
παιδιατρικών νοσοκομείων, που

οδηγούνται το ένα μετά το άλλο σε
αναστολή των προγραμματισμέ-
νων χειρουργείων.

Οι αναισθησιολόγοι των δύο
Νοσοκομείων Παίδων σε ανοι-
χτή επιστολή τους -γιατί όλα τα
σχετικά υπηρεσιακά έγγραφα που

έχουν κοινοποιήσει αγνοήθηκαν
από τη διοίκηση και την πολιτική

Η έλλειψη αναισθησιολόγων και η κυβερνητική αδιαφορία οδήγησαν
στο τραγικό αδιέξοδο των χειρουργικών τομέων των παιδιατρικών
νοσοκομείων – Επίθεση του Αδωνη Γεωργιάδη στους γιατρούς

με συκοφαντικούς χαρακτηρισμούς

ηγεσία του υπουργείου Υγείας- τεκ-

μηριώνουν τις ελλείψεις ιατρικού
προσωπικού αλλά και τις λύσειςπροσωπικού αλλά και τις λύσεις
που έχουν από καιρό προταθεί , τις
οποίες η κυβέρνηση έχει αγνοή-
σει, καταδεικνύει σε ανακοίνωσή

της η ΟΕΝΓΕ (Ομοσπονδία Ενώ-

σεων Νοσοκομειακών Γιατρών
Ελλάδας) . Το πρόβλημα των παι-
διατρικών Νοσοκομείων Παίδων
«Αγία Σοφία» , «Π. & Α. Κυριακού»

και Πεντέλης δεν είναι καινούργιο.

Η έλλειψη αναισθησιολόγων είναι
ένα υπαρκτό και άλυτο πρόβλημα
από το 2020. Η κυβέρνηση το μετ

ταθέτει στους εργαζόμενους ασκώ-

ντας τους εκβιαστικές πιέσεις για
εξαναγκαστική υπερεργασία και
μετακινώντας τους αναγκαστικά
από το ένα νοσοκομείο στο άλλο.

«Οι μόλις 12 αναισθησιολόγοι στο

περασμίνο Αγία Σοφία” και οι μόλις 7 στο
περασμίνο Αγλαΐα Κυριακού " επαρκούν μετά
βίας μόνο για τα επείγοντα περι-
στατικά», σύμφωνα μετην ΟΕΝΓΕ.

Τα παιδιατρικά νοσοκομεία «Π.

& Α . Κυριακού» και «Αγία Σοφία»

καλύπτουν το λεκανοπέδιο της
Αττικής και όλη την Ελλάδα, εφη-

μερεύοντας μέρα παρά μέρα, εναλ-

λάξ, 15 μέρες τον μήνα το καθένα.

Οι αναισθησιολόγοι κάνουν όλοι
διπλάσιες εφημερίες, υπερβαίνο-
ντας το πλαφόν που είναι τέσσερις,

πραγματοποιώντας οκτώ!

Στις αρχές του χρόνου, όταν οι

εργαζόμενοι , ξεπερνώντας πάλι
εαυτούς, είχαν δηλώσει «τέλος τα
τακτικά χειρουργεία», η κυβέρνη-
ση δεσμεύτηκε για 7 προσλήψεις

- 4 για το «Αγία Σοφία» και 3 για
το «Αγλ. Κυριακού» . Ωστόσο, καμία
μέριμνα δεν έχει ληφθεί ώστε να
ολοκληρωθεί άμεσα η διαδικασία
της κρίσης των αναισθησιολόγων

ΤΑΤΙΑΝΑ

ΜΠΟΛΑΡΗ

/EUROKINISSI

που περιμένουνγια τις επτά θέσεις

που προκηρύχθηκαν.

Η απάντηση του υπουργούΥγεί-

ας σε όλα αυτά είναι ένα επικίνδυ-

νο, αυταρχικό, προπαγανδιστικό

παραλήρημα, τονίζει η ΟΕΝΓΕ .

Πριν από λίγες μέρες δήλωσε ότι

το πρόβλημα στα Νοσοκομεία Παί-
δων δεν είναι πραγματικό , αλλά
υπάρχει εκεί ένας «σκληρός συν-
δικαλιστικός αριστερός πυρήνας»

που ψευδώς διαμαρτύρεται, ενώ σε

χθεσινή τηλεοπτική του παρουσία
άφησε υπονοούμενα ότι οι αναι-
σθησιολόγοι των Νοσοκομείων
Παίδων «συνδέονται με τρομοκρα-

τικές οργανώσεις».

«Δεν είναι η πρώτη φορά που
υπουργόςυγείας χάνει την ψυχραι

μία του και καταφεύγει σε συκοφα-
ντίες σε βάρος των υγειονομικών
που αναδεικνύουν τα εκρηκτικά
προβλήματα του δημόσιου συστή-

ματος υγείας και διεκδικούν λύ-

σεις . Πρόκειται για κινήσεις αντι-

περισπασμού με μοναδικό σκοπό

να κρυφτεί η εκρηκτική κατάσταση

που διαμορφώνεται διαχρονικά
και πλέον έχει φτάσει στο απροχώ

ρητο», τονίζουν οι νοσοκομειακοί
γιατροί και κάνουνλόγογια σκόπι-

μη υποστελέχωση των δημόσιων
παιδιατρικών νοσοκομείων που
στοχεύει στην πλήρη εμπορευμα
τοποίηση της περίθαλψης και στην
αύξηση της κερδοσκοπίας ιδιωτών

κλινικαρχών.

«Είναι πάρα πολύ σοβαρό θέμα

για να υποκρίνεται η κυβέρνηση
ότι δήθεν δεν το βλέπει», υπο-
γραμμίζουν και καλούν τον πρω-
θυπουργό να σταματήσει να κρύ

βεται πίσω από τον υπουργό του
και να πάρει θέση: «Ας σταματήσει

επιτέλους η κυβέρνηση να παίζει
με τις ζωές μικρών ασθενών και
την αγωνία των γονιών τους και
να προχωρήσει εδώ και τώρα σε
μαζικές προσλήψεις μόνιμου προ-
σωπικού όλων των αναγκαίων ει-
δικοτήτων» .
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Η μεζονέτα με τα αναβολικά
Πώς έφθασε η Διεύθυνση Οικονομικής Αστυνομίας στα ίχνη του κυκλώματος

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Ολα ξεκίνησαν από μία καταγγελία
που στάλθηκε με e-mail στη Δι-
εύθυνση Οικονομικής Αστυνομί
ας τον περασμένο Ιανουάριο . «Ο
μάγκας που φτιάχνει και πουλάει
με τα φιλαράκια του σε όλη την
Ελλάδα αναβολικά φάρμακα έχει
περάσει σε άλλο επίπεδο τώρα,

δίνοντας αυξητικές ορμόνες και
βιάγκρα σε αθλητές. Ετσι τώρα
ξεπλένει και αυτός και η ομάδα ELLENIC POLICE
του», έγραφε ο ανώνυμος πλη-
ροφοριοδότης, αποκαλύπτοντας
το όνομα του παρασκευαστή και
εμπόρου των σκευασμάτων.

Ακολούθησε φυσική επιτήρηση
και τηλεφωνική παρακολούθηση
των υπόπτων, που οδήγησε την
περασμένη Τετάρτη σε δύο συλλή
ψεις . Ο φερόμενος ως επικεφαλής
του κυκλώματος έχει σπουδές χη-
μικού μηχανικού και σύμφωνα με
το κατηγορητήριο είχε στήσει σε

μια μεζονέταστονΑλιμο αυτοσχέ-
διο και πλήρως εξοπλισμένο εργα-

στήριο παραγωγής αναβολικών
Το παράνομο οικονομικό όφελος
που αποκόμιζαν οι συλληφθέντες
εκτιμάται από τους αστυνομικούς

ότι υπερβαίνει τα 2,5 εκατ . ευρώ.
Από την αστυνομική έφοδο

κατασχέθηκαν μία δισκοποιητι-
κή μηχανή , αναμεικτήρας σκόνε-
ων, ομογενοποιητής και ζυγαριές .

Μεταξύ των ευρημάτων περιλαμ-
βάνονται και 104 κιλά σκόνης τα
οποία αναμένεται να αναλυθούν
για να διαπιστωθεί η δραστική
ουσία . Οι πρώτες ύλες εισάγονταν
από την Ισπανία , την Κίνα και την
Τσεχία. Στο παράνομο εργαστή-
ριο βρέθηκαν και έτοιμα δισκία,

καθώς και συνταγές για χρωματι
σμό δισκίων, ενώ υπάλληλος του
ΕΟΦ που κλήθηκε να εξετάσει τον
χώρο ανέφερε ότι «ήταν ρυπαρός
και ακατάστατος , χωρίς να τηρού-
νται κανόνες και απαιτήσεις και
λής πρακτικής» .

Ο φερόμενος ως επικεφαλής
του κυκλώματος κατείχε μέχρι

FR
Από την επιχείρηση των Αρχών στη μεζονέτα στον Αλιμο. Στο παράνομο ερ-
γαστήριο , εκτός από πρώτες ύλες , βρέθηκαν και έτοιμα δισκία .

Σε αντίθεση με άλλες
περιπτώσεις, το συγκε
κριμένο κύκλωμα ασχο

λούνταν και με την επε

ξεργασία πρώτων υλών

και όχι μόνομε διακίνη
ση έτοιμων σκευασμάτων.

πρότινος μερίδιο σε καφέ-μπαρ
της Γλυφάδας , όπου κατά τους
αστυνομικούς γίνονταν ραντεβού
με πελάτες για δειγματισμό και
αγορά ουσιών . Ορισμένα από τα
σκευάσματα έφεραν την επωνυ-
μία αυτοσχέδιου εργαστηρίου η
οποία ήταν αρκετά διαδεδομένη
στον χώρο διακίνησης των ανα-
βολικών πριν από χρόνια .

Ο δεύτερος συλληφθείς φέρε-
ται να αναλάμβανε έναντι αμοιβής
την τυποποίηση των σκευασμά
των στο υπόγειο της μεζονέτας .

Το 2017 είχε απασχολήσει ξανά
τις αστυνομικές αρχές . Τότε , στο
πλαίσιο παρακολούθησης της δρά-

σης άλλου κυκλώματος διακίνη-
σης αναβολικών, οι αστυνομικοί
τον είχαν δει να εισέρχεται σε πα-
ράνομο εργαστήριο . Η δίκη για
εκείνη την υπόθεση ολοκληρώ
θηκε την περασμένη εβδομάδα
στο Τριμελές Εφετείο Κακουργη-
μάτων. Τέσσερις εκ των 16 κατη-
γορουμένων κρίθηκαν ένοχοι, ενώ
ο συγκεκριμένος άνδρας αθωώθη
κε καθώς δεν προέκυψε εις βάρος
του η τέλεση κάποιου αδικήματος .

Στην πρόσφατη έρευνα στη
μεζονέτα του Αλίμου βρέθηκαν
και πλαστά σκευάσματα τα οποία
έφεραν επωνυμίες φαρμακευτι-
κών εταιρειών . Η Οικονομική
Αστυνομία ζήτησε από τον υπεύ-
θυνο του τμήματος διασφάλισης
ποιότητας σε πολυεθνική φαρμα-
κευτική εταιρεία να εξετάσει τα
ευρήματα . Εκείνος διαπίστωσε
ότι υπήρχαν προτυπωμένες συ-
σκευασίες που δεν ήτανγνήσιες,

άλλες που έφεραν τον ίδιο σει-
ριακό αριθμό και ορισμένες που
αντιστοιχούσαν σε φάρμακο το
οποίο είχε αποσυρθεί από την
αγορά πριν από μία πενταετία .

Το κύκλωμα φέρεται να χρησι-
μοποιούσε δύο ιστοσελίδες για τη
διάθεση των αναβολικών, οι οποί-
ες πλέονείναι ανενεργές . Μεγάλο
μέρος των μεταξύ τους συνομιλι-
ών γινόταν μέσω της εφαρμογής
Signal , ενώ σε κάποιες από τις τη
λεφωνικές συνδιαλέξεις τους ανα-
φέρονταν στο αναβολικό Anavar.

Στη μεζονέτα του Αλίμου βρέ
θηκε και ειδικός εξοπλισμός που
χρησιμοποιείται για την εξόρυξη
κρυπτονομισμάτων. Για τη λει-
τουργία του απαιτείται μεγάλη
κατανάλωση ηλεκτρικού ρεύματ
τος . Κλιμάκιο του ΔΕΔΔΗΕ που

πραγματοποίησε έλεγχο στην οι-
κία διαπίστωσε ότι η τροφοδοσία
γινόταν με εξωτερικό καλώδιο , δεν
κατάφερε όμως να εντοπίσει την
πηγή της ρευματοκλοπής.

Ο εντοπισμός του εργαστηρί
ου αλλάζει την εικόνα που είχαν
σχηματίσει τα τελευταία χρόνια
έμπειροι αστυνομικοί για τη δρά
ση των κυκλωμάτων διακίνησης
αναβολικών. Στις υποθέσεις που

είχαν χειριστεί διαπίστωναν ότι
οι δράστες διακινούσαν κυρίως
έτοιμα σκευάσματα σε μικρότε-
ρες ποσότητες και δεν ασχολού
νταν με την επεξεργασία πρώτων
υλών . Ενδεχομένως, όπως εκτι-
μούν, στην περίπτωση του Αλίμου
οι συλληφθέντες να διέγνωσαν
ένα κενό στην αγορά .

Οι δύο συλληφθέντες έλαβαν
προθεσμία για να απολογηθούν
τη Δευτέρα . «Βρισκόμαστε σε
ένα πολύ πρώιμο στάδιο και στον
σχηματισμό ακόμη της ποινικής
δικογραφίας» , δηλώνει ο συνήγο-
ρός τους , δικηγόρος Κωνσταντί-
νος Γώγος . «Είμαστε πεπεισμένοι
ότι θα επικρατήσει η λογική σε
επίπεδο ανάκρισης και φυσικά θα
υπάρξει χρόνος μέχρι το δικαστή-
ριογια να αναδειχθούν τα κρίσιμα
δικογραφικά στοιχεία. Δεν είναι
η πρώτη φορά που δικογραφίες
σχηματίζονται , αναδεικνύονται
και εν συνεχεία οι κατηγορίες
καταπίπτουν στο δικαστήριο» .
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Δεν είναι μια αμελητέα αγορά .

Συμμετέχουν σε αυτήν 1.658
δημοτικά σχολεία σε όλη τη
χώρα , τα οποία κάθε ημέρα
λαμβάνουν από 21 ανα-
δόχους 217.267 ζεστά
γεύματα . Τα τελευταία
χρόνια, το πρόγραμ-
μα διαρκώς διευρύ
νεται . Προστίθενται
νέες περιοχές και
σχολικές μονάδες ,

ενώ την τρέχου
σα περίοδο ο ετή
σιος προϋπολογι-
σμός του έφτασε
τα 102 εκατ . ευρώ.

Οι αρμόδιοι υπο-
στηρίζουν ότι οι
λεπτομερείς προϋ
ποθέσεις που τίθε-
νται στις διαγωνι-
στικές προκηρύξεις
στοχεύουν στην
ποιότητα . Ομως η
πρόσφατη υπόθε
ση στη Λαμία με τα
μαζικά κρούσματα
γαστρεντερίτιδας σε
μαθητές που κατανά-
λωσαν το ίδιο σχολι-
κό γεύμα φαίνεται πως
αναδεικνύει κενά στις
δικλίδες ασφαλείας.

Η είδηση για τροφι-
κή δηλητηρίαση δεκάδων
μαθητών δημοτικών σχο-
λείων στη Λαμία είχε ήδη γί-
νει γνωστή από τα μέσα Μα-
ΐου, φούντωσε όμως από την
καταστροφική πυρκαγιά που
ακολούθησε στο εμπλεκόμενο
εργοστάσιο . Το βράδυ της Κυ-
ριακής 19 Μαΐου , το εργοστάσιο
της εταιρείας «Γιαννίτσης» στη
βιομηχανική περιοχή της Λαμί
ας καιγόταν από άκρη σε άκρη,

μία ημέρα προτού ελεγχθεί από
κλιμάκιο του ΕΦΕΤ . Η συγκυρία
προκάλεσε υποψίες. Η εισαγγε
λέας του Αρείου Πάγου ζήτη-
σε διερεύνηση της υπόθεσης,

ενώ ενδεικτικό της βαρύτητας
που δόθηκε στην αντιμετώπιση
του συμβάντος είναι ότι στο ση-
μείο έσπευσε και ο επικεφαλής
της Διεύθυνσης Αντιμετώπισης
Εγκλημάτων Εμπρησμού .

Ταχεία ανάφλεξη,

αργήκλήση
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των 100 εκατ.

Τα κενά στο σύστημα προμήθειας των σχολικών γευμάτων
που καταδείχθηκαν με τα κρούσματα γαστρεντερίτιδας

και την πυρκαγιά στη μονάδα παραγωγής

βαιώνουν και από τον ΟΠΕ-
ΚΑ, μία από τις συστάσεις που
έχουν γίνει κατά καιρούς σε
αναδόχους είναι η θερμομέτρη-
ση των γευμάτων κατά την πα-
ράδοση, καθώς εάν έχει πέσει

η θερμοκρασία τους είναι πι-
θανό να αναπτυχθούν μι
κροοργανισμοί .

Από τον ΟΠΕΚΑ ανα-
φέρουν ότι πέρυσι είχε
γίνει μελέτη αξιολόγη
σης του προγράμματος
στην οποία μετείχαν
και 20.000 γονείς και
στην πλειονότητά τους
ήταν «από μέτρια έως
πολύ ικανοποιημένοι»
από το πρόγραμμα ,

ενώ θεωρούσαν ότι
τα σχολικά γεύματα
συμβάλλουν στην οι-
κονομία του οικογε-
νειακού προϋπολο-
γισμού . Υπάρχουν
όμως και καταγγελί
ες ή παράπονα που
διατυπώνονται κατά
καιρούς . Οπως φέτος
στη Χαλκίδα , όπου η
ένωση συλλόγων γο-
νέων και κηδεμόνων
είχε ανακοινώσει ότι

εντοπίστηκαν φαγητά
με έντονη οσμή και εμ-

φανώς αλλοιωμένη όψη
σε τουλάχιστον πέντε σχο-

λεία της πόλης , ενώ υπήρχε
και δυσαρέσκεια από γονείς
σχετικά με τη γεύση και την
ποσότητα των μερίδων.

Στην πρόσφατη περίπτω-
ση της Λαμίας από τον ΕΟΔΥ
είχαν καταγραφεί συνολικά
56 κρούσματα γαστρεντερίτι-
δας σε επτά σχολικές μονάδες
της περιοχής , ενώ αναμενό
ταν η καταγραφή άλλων δύο
κρουσμάτων από ένα ακόμη
δημοτικό σχολείο . Τρεις σχο-
λικές μονάδες συγκέντρωσαν
τα περισσότερα κρούσματα,
με την πρώτη να φτάνει τους
20 ασθενείς . Το κλιμάκιο του
ΕΦΕΤ επρόκειτο να ελέγξει
την επιχείρηση παρασκευής
το πρωί του Σαββάτου 18 Μα-
ΐου . Ωστόσο , εκείνη την ημέ
ρα δεν λειτουργούσε η γραμμή
παραγωγής , καθώς τα σχολεία
ήταν κλειστά. Η εταιρεία χαρα-
κτήριζε σε ανακοίνωσή της το
συμβάν με τη γαστρεντερίτιδα
«πρωτοφανές» και τόνιζε ότι
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Τα αίτια διερευνώνται. Εκτιμά-
ται ότι η φωτιά ξεκίνησε από
τον μπροστινό χώρο φορτο-
εκφόρτωσης , πιθανότατα από
κάποιο σταθμευμένο όχημα .

Τους αξιωματικούς της Πυρο
σβεστικής , όμως, προβληματί-
ζει η «ακαριαία ανάφλεξη» , αλλά
και η καθυστερημένη ειδοποί-
ηση των αρχών από τον πρώ-
το αυτόπτη μάρτυρα . Οι μισές
κάμερες ασφαλείας φέρεται να
έχουν καταστραφεί, ενώ μελετά-
ται το υπόλοιπο υλικό που έχει
συλλεχθεί .

Μετά την κατάσβεση, έπειτα
από αυτοψία του ΕΦΕΤ, ανεστά
λη η λειτουργία της μονάδας .

«Δεν είχε ρεύμα, τα ψυγεία δεν
είχαν ψύξη, τα τρόφιμα πρέπει
να καταστραφούν και δεν μπο-
ρούν να επαναχρησιμοποιη-
θούν. Υπήρχαν σκόνη και μικρο-
σωματίδια στον αέρα . Πρέπει να
δημιουργηθεί ξανά ένα περιβάλ-
λον που να στοιχειοθετεί επα-
νέναρξη» , αναφέρει στην «Κ»

ο πρόεδρος του ΕΦΕΤ Αντώνης
Ζαμπέλας . Μέχρι το τέλος της
τρέχουσας σχολικής χρονιάς η
Λαμία θα μείνει χωρίς σχολικά
γεύματα.

Η «Γιαννίτσης Logistics» με
τέχει στο πρόγραμμα των σχο-
λικών γευμάτων από το 2019 ,

έχοντας αναδειχθεί ανάδοχος
σε τρεις συνεχείς διαγωνισμούς .

Για το τρέχον σχολικό έτος , βά-
σει της σχετικής σύμβασης , κάτ
λυπτε τις ανάγκες των σχολείων
στον Δήμο Λαμιέων παρασκευ-
άζοντας 2.121 γεύματα ημερη-
σίως. Η τιμή μιας μερίδας προ
ΦΠΑ έφτανε τα 2,34 ευρώ , ενώ
ο συνολικός προϋπολογισμός
του προγράμματος ήταν 886.119
ευρώ.

Η εταιρεία δραστηριοποιεί-
ται από το 1987 και στο πρό-
σφατο παρελθόν είχε συμβά-
σεις με τα Γενικά Νοσοκομεία
Λαμίας , Καρπενησίου και Τρι-
κάλων . Είχε αναλάβει μεταξύ
άλλων τη σίτιση σπουδαστών
του ΤΕΙ Στερεάς Ελλάδας και

μαθητών του μουσικού Γυμνα-
σίου - Λυκείου Λαμίας, καθώς
και την προμήθεια τροφίμων σε
παιδικούς σταθμούς στην ίδια
πόλη . Η «Γιαννίτσης Logistics»

συμμετέχει και στον εν εξελί
ξει διαγωνισμό για τα σχολικά
γεύματα της επόμενης τριετίας .

Επειτα από τα πρόσφατα γεγο-
νότα, όμως, δεν φαντάζει πιθα
νό να συνεχίσει στη διαδικασία .

Οι καταγγελίες
Ενα χρόνο πριν, είχαν διατυπω-
θεί τα πρώτα παράπονα για τα
σχολικά γεύματα στη Λαμία . Σε
επιστολή του συλλόγου γονέων
και κηδεμόνων του 16ου Πειρα-
ματικού Δημοτικού Σχολείου
με ημερομηνία 16 Μαΐου 2023 ,

γινόταν λόγος για εντοπισμό
ξένων σωμάτων σε συσκευασί
ες (τρίχες , κομμάτι πλαστικού) ,

ελλιποβαρείς μερίδες και χειμε
ρινές σαλάτες (μπρόκολο και
κουνουπίδι) που δεν ήταν κα-
λά βρασμένες . Το έγγραφο είχε
κοινοποιηθεί από τον σύλλογο
στον ΟΠΕΚΑ , στη Διεύθυνση
Δημόσιας Υγείας και Κοινωνικής
Μέριμνας της Περιφέρειας και

Πρω-

σχολικών γευμάτων. Σε ορισμέ-
νες, όπως και στην περίπτωση
της Λαμίας , φέρεται να έγιναν
κάποιες συστάσεις, χωρίς όμως
«να εντοπιστούν προβλήματα
που να συνιστούσαν το κλείσι-
μα μιας επιχείρησης» . Στη Λαμία
μετέβη κλιμάκιο από τη Θεσσα-
λία , καθώς ο ΕΦΕΤ δεν διαθέτει
στη Στερεά Ελλάδα περιφερεια
κήδιεύθυνση, ούτε προβλέπεται
να γίνονται από το προσωπικό
του τακτικοί έλεγχοι σε αυτές
τις εταιρείες .

Ακόμη , ο ΟΠΕΚΑ πραγματο-
ποιεί δειγματοληπτικούς ελέγ-
χους διοικητικού χαρακτήρα και
δεν μπορούν τα δικά του μέλη
να διαπιστώσουν την ασφάλεια

Και στη Χαλκίδα, φέτος,
η ένωση συλλόγων γονέ-
ων και κηδεμόνων ανα-
κοίνωσε ότι εντοπίστη

καν φαγητά με έντονη
οσμήκαι εμφανώς αλ-

στις αρμόδιεςΔιευθύνσειςπρος λοιωμένη όψησετουλά
χιστον πέντε σχολεία.τοβάθμιας και Δευτεροβάθμιας

Εκπαίδευσης. Κατέληξε, όμως,

και στην ίδια την εταιρεία, η
οποία έστειλε εξώδικο στον σύλ-
λογο δύο ημέρες αργότερα χα-
ρακτηρίζοντας το έγγραφο «συ-
κοφαντικά δυσφημιστικό».

Οπως αναφέρουν στην «Κ»

από τον ΟΠΕΚΑ, με αφορμή
εκείνη την καταγγελία είχε γι-
νει τότε έλεγχος στη μονάδα
της εταιρείας από τον ΕΦΕΤ και
τις υγειονομικές υπηρεσίες της
Περιφέρειας χωρίς να προκύψει
κάτι μεμπτό. Από τον ΕΦΕΤλένε
ότι είχαν λάβει μια λίστα για να
ελέγξουν τη συγκεκριμένη και
άλλες εταιρείες που δραστηρι-
οποιούνται στο πρόγραμμα των

τροφίμων . Ζητούν τη συνδρομή
άλλων υπηρεσιών και φορέων
γι ' αυτό το σκέλος .

Πιο πρόσφατα, στις 6 Φεβρου-
αρίου 2024 , ο σύλλογος γονέων
και κηδεμόνων του 11ου Δημο-
τικού Σχολείου Λαμίας προέβη
σε νέα παράπονα με έγγραφό
του προς τηδιεύθυνση του σχο-
λείου , κάνοντας λόγο για «κακο-
μαγειρεμένα και ωμά γεύματα» .

Οι όροι
Στη σύμβαση που είχε υπογράψει
η εταιρεία της Λαμίας για την

τρέχουσα σχολική χρονιά , όπως
και για κάθε άλλο ανάδοχο, προ-
βλέπονται συγκεκριμένοι όροι .

Η μεταφορά των γευμάτων δεν
πρέπει να ξεκινάει πριν από τις
8.30 το πρωί και οι μερίδες πρέ-
πει να παραδίδονται στα σχο-
λεία μεταξύ 9.30 και 12.30 . Τα
ζεστά γεύματα πρέπει να έχουν
θερμοκρασία ίση ή μεγαλύτερη
των 60 βαθμών Κελσίου και τα
κρύα χαμηλότερη των 5 βαθ-
μών Κελσίου .

Σε κάθε σχολείο υπάρχει
τριμελής επιτροπή παραλα-
βής η οποία αποτελείται από
εκπαιδευτικούς . Αυτοί καλού-
νται πρώτοι να κρίνουν εάν οι
παρεχόμενες υπηρεσίες αντα-
ποκρίνονται στους όρους της
σύμβασης . Ενώπιόν τους το
προσωπικό που μεταφέρει τα
γεύματα θα πρέπει να μετρά
ει τη θερμοκρασία τους μόλις
βγουν από τα ισοθερμικά δο-
χεία μεταφοράς χρησιμοποιώ-
ντας ειδικά θερμότερα ακίδας
ήυπερύθρων. Επίσης , οι εκπαι-
δευτικοί μπορούν να λάβουν
δύο ή τρία τυχαία δείγματα από
τις μερίδεςγια να ελέγξουν εάν
τα αναγραφόμενα στη συσκευ-
ασία ανταποκρίνονται στη σχε-
τική διακήρυξη.

Ωστόσο , σε σύνολο άνω των
1.000 σχολείων στη χώρα δεν
είναι ξεκάθαρο πώς και σε τι
εύρος γίνεται αυτός ο δειγματο-
ληπτικός μακροσκοπικός έλεγ-
χος από τις τριμελείς επιτροπές,
ούτε εάν τηρούνται σχετικά
πρωτόκολλα . Στο παρελθόν ,
σε σχολείο της Θεσπρωτίας ,

μία μητέρα είχε προβεί σε κατ
ταγγελία για το γεύμα που είχε
λάβει το παιδί της , ενώ εκείνη
την ημέρα η τριμελής επιτροπήτην ημέρα η τριμελής επιτροπή
κατά τον δειγματοληπτικό έλεγ
χο δεν είχε σημειώσει κάποια
παρέκκλιση από τους όρους.

Οπως αναφέρει ο πρόεδρος
του ΕΦΕΤ στην «Κ» και επιβε

είχε εμφανιστεί σε «περιορι
σμένο αριθμό περιπτώσεων»
επί συνόλου 2.033 μερίδων. Ση-
μείωνε ακόμη ότι συνεργάζεται
με τις αρμόδιες αρχές και «το
θέμα διερευνάται με τη δέου
σα υπευθυνότητα» .

Είχε σχεδιαστεί νέα επίσκε
ψη από τον ΕΦΕΤ για την πε-
ρασμένη Δευτέρα , όμως τους
πρόλαβε η φωτιά. Οι ελεγκτές
ήθελαν να δουν τις συνθήκες
και τις διαδικασίες λειτουργί-
ας στο εργοστάσιο για να δια-
πιστώσουν εάν τηρούνται όλα
τα απαραίτητα μέτρα υγιεινής.

Μετά την πυρκαγιά, όμως , δεν
μπορεί να βγουν σχετικά συ
μπεράσματα για τους χειρι-
σμούς που έγιναν . Οπως έγι-
νε γνωστό , σε δείγματα που
ελήφθησαν από μερίδες εντο-
πίστηκε το βακτήριο του στα-
φυλόκοκκου (οι μαθητές είχαν
καταναλώσει μακαρόνια με κι-
μά) . Ο έλεγχος που έγινε σε
άλλη εταιρεία η οποία προμή-
θευε με κιμά τη μονάδα φέ-
ρεται να μην ανέδειξε κάποιο
πρόβλημα .

Το προηγούμενο
Αυτή δεν είναι, πάντως, η πρώτη
περίπτωση μαζικής δηλητηρί
ασης μαθητών έπειτα από και
τανάλωση γεύματος στο σχο-
λείο . Στα τέλη Μαΐου του 2021
ασθένησαν 30 μαθητές λυκείου
και καθηγητές σε νησί του βο-
ρειοανατολικού Αιγαίου με συ
μπτώματα γαστρεντερίτιδας . Η
υπόθεση εξετάστηκε από ερευ
νητές του ΕΟΔΥ και του ΕΦΕΤ .

Διαπιστώθηκαν ελλείψεις στην
εκπαίδευση του προσωπικού ,

ενώ προτάθηκαν αλλαγές στον
τρόπο παραλαβής και διάθε
σης των ζεστών γευμάτων και
δόθηκε έμφαση στο θέμα της
σωστής θερμοκρασίας που πρέ-
πει να έχουν οι μερίδες . Το επί-
μαχο φαγητό που θεωρήθηκε
ότι προκάλεσε τα συμπτώματα
ήταν και σε αυτή την περίπτω
ση μακαρόνια με κιμά.
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« ΕΝΕΣΗ» ΑΔΥΝΑΤΙΣΜΑΤΟΣ ΚΑΙ ΧΩΡΙΣ ΣΥΝΤΑΓΗ

Φρενίτιδα Ozempic
και στην Ελλάδα

Έκρηξη της ζήτησης για το φάρμακο που προκαλεί απώλεια βάρους

Με εικονικήή και καθόλου διάγνωση, η ζή-
τηση του Ozempic αυξάνεται κατακόρυφα
στην Ελλάδα , ιδίως πριν από το καλοκαίρι .

Σύμφωνα με τις πληροφορίες της «Κ» , η
δανική εταιρεία που παράγει το δημοφι-

λές σκεύασμα διπλασίασε από πέρυσι τις
εισαγωγές προς την Ελλάδα . Ωστόσο , η
ζήτηση δεν καλύπτεται , καθώς ακόμη και
πολλοί ξένοι αγοράζουν μαζικά το Ozempic,

αφού εδώ η τιμή του είναιχαμηλότερη απ'

ό ,τι στις πατρίδες τους . Κανονικά , το φάρ-
μακο χορηγείται μόνο σε διαβητικούς, με
συνταγή γιατρού . Τι λένε οι γιατροί . Και
τι εμπειρίες καταθέτουν άνθρωποι που το
πήραν για να αδυνατίσουν. Σελ. 4
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Της ΗΛΙΑΝΑΣ ΜΑΓΡΑ

Στα φαρμακεία έχουν συνέχεια ελ-
λείψεις . Το ζητάνε διαβητικοί με
συνταγή, παχύσαρκοι χωρίς συ-
νταγή και άλλοι που θέλουν απλά
να αδυνατίσουν κι ας μην αντιμε-
τωπίζουν κάποιο πρόβλημα υγεί
ας . Το ζητάνε Έλληνες , αλλά και
ξένοι . Έρχονται από τη Βουλγα-
ρία , από τη Σερβία , τη Ρουμανία
και την Τουρκία , από τις ΗΠΑ, τη
Γαλλία και την Ιταλία, και ζητούν
από τους φαρμακοποιούς της Ελ-
λάδας να τους δώσουν το φάρμα
κο που πωλείται εδώ σε καλύτερη
τιμή απ ' ό ,τι στις χώρες τους. Η
δανική φαρμακευτική εταιρεία
Novo Nordisk έχει αυξήσει σημα-
ντικά τις εξαγωγές προς τη χώρα
μας . Πηγές της εταιρείας που μία
λησαν στην «Κ» έκαναν λόγο για
διπλασιασμό των δόσεων που δι-
οχετεύονται στην ελληνική αγο-
ρά σε σύγκριση με πέρυσι . Αλλά
η προσφορά πάλι δεν φτάνει για
να καλύψει τη ζήτηση. Χωρίς να
είναι ακόμη γνωστό αν έχει μα-
κροχρόνιες παρενέργειες , η χρή
ση του φαρμάκου φαίνεται ότι γε-
νικεύεται ως « lifestyle» βοήθημα.

Και ας διστάζουν οι περισσότεροι
που καταφεύγουν σε αυτό να δη

λώσουν ότι ναι , δεν είναι μόνο
για τους σταρ του Χόλιγουντ –
ότι παίρνουν κι εκείνοι Ozempic .

Πώς δρα στον οργανισμό , αλλά
και στην κουλτούρα, το περιζή
τητο σκεύασμα;

«Στο Ozempic και στο Wegory
περιέχεται η δραστική ουσία σε
μαγλουτίδη, που είναι αγωνιστής
των υποδοχέων του πεπτιδίου
GLP1 – αυτά τα φάρμακα χρησι-
μοποιούνται αρκετά για την αντι-
μετώπιση του διαβήτη τύπου 2,

αλλά βοηθούν και στην απώλεια
βάρους» , λέει στην «Κ» η αναπλη-
ρώτρια καθηγήτρια Ιατρικής του
ΑΠΘ, με εξειδίκευση στην κλινική
φαρμακολογία , Χρυσάνθη Σαρδέ
λη. Το Wegory, ένα άλλο φάρμακο
της ίδιας εταιρείας το οποίο ακό-
μη δεν κυκλοφορεί στην Ελλάδα ,

χρησιμοποιείται αποκλειστικάγια
τη διαχείριση της παχυσαρκίας ,

αναφέρει , ενώ το ενέσιμο φαρ-
μακευτικό σκεύασμα Ozempic
έχει από το 2017 εγκριθεί από την
Υπηρεσία Ελέγχου Τροφίμων και
Φαρμάκων των ΗΠΑ ως αντιδια-
βητικό . «Ρυθμίζει την έκκριση ιν-
σουλίνης από το πάγκρεας με απο-
τέλεσμα να ελέγχεται καλύτερα ο

διαβήτης» , εξηγεί η κ . Σαρδέλη .

«Ταυτόχρονα όμως , μειώνει την
όρεξη και αυξάνει την αίσθηση
κορεσμού στο στομάχι , με αποτέ-
λεσμα οι άνθρωποι που το παίρ-
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καθόλου διάγνωση, η ζήτηση
του Ozempic αυξάνεται

κατακόρυφα στην Ελλάδα,

ιδίως τους μήνες πριν από
το καλοκαίρι. Οι εισαγωγές

διπλασιάστηκαν απόπέρυσι.
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αγή
Αλλάπάλι δεν φτάνουν

«Η αντίληψη και η κοινή αί-
σθησηείναι ότι χορηγείται αφει-
δώς» , αναφέρει ο ίδιος . «Το νόn-
μα είναι να χορηγείται σε αυτούς
που έχουν ανάγκη το φάρμακο,

χρειάζεται να υπάρχει επάρκεια» ,

επισημαίνει στην «Κ».

«Τώρα χορταίνω
εύκολα»

Ένας από αυτούς που λένε πως το
έχουν ανάγκη είναι ο 56χρονος Θ . ,

ο οποίος δεν ήθελε να ονομαστεί .

«Μου το σύστησε ο γιατρός μου
επειδή είχα υψηλή γλυκοζυλιω
μένη αιμοσφαιρίνη και κίνδυνο
για διαβήτη» , δηλώνει στην «Κ»,

«δεν το πήρα μόνος μου» . Το ξε-
κίνησε πριν από δύο χρόνια -με
εξαίρεση ένα εξάμηνο , κατά το
οποίο λόγω ελλείψεων το Ozempic
δεν ήταν διαθέσιμο μέσα στα
οποία έχει χάσει 10 κιλά . «Από

τότε που τα έχασα , απλά δεν βά
ζω», σημειώνει.

Διευκρινίζει ότι δεν έχει αλλά-
ξει καθόλου τη διατροφή του από
τότε που ξεκίνησε το φάρμακο
- αυτό τον έχει κάνει να τρώει
μικρότερες ποσότητες, λιγότερα
γεύματα , να έχει σχεδόν κόψει
το αλκοόλ . «Με έχει κάνει να πει-
νάω λιγότερο - παλιά μπορεί να
χρειαζόμουν 1,5-2 πιάτα σε κάθε
γεύμα , ενώ έτρωγα τρεις φορές τη
μέρα. Τώρα χορταίνω εύκολα, δεν
μπορώ να φάω τέτοιες μερίδες και
τρώω δύο γεύματα το πολύ» , λέει .

Έχει παρατηρήσει πως αν τύχει να
υπερβεί το μάξιμουμ των δύο γευ
μάτων τη μέρα , έχει δυσανεξία .

«Δεν έχω γίνει λιτοδίαιτος, αλλά
με το Ozempic δεν μπορείς να κά
νεις υπερβολές» , τονίζει στην «Κ» .

«Παλιά», συμπληρώνει, «έτρωγα
ένα κιλό παϊδάκια, ή μια ολόκλη
ρη πίτσα – τώρα αντέχω να φάω
1-2 κομμάτια το πολύ».

Αντενδείξεις
καικίνδυνοι

Ο κ . Χρούσος εξηγεί ότι το φάρ-
μακο δεν λειτουργεί με τον ίδιο
τρόπο για όλους, καιγια να χάσει
κάποιος βάρος, πρέπει ταυτόχρο-
να να έχει καλή διατροφή και να
ασκείται . «Δεν είναι τόσο απλό»,

αναφέρει στην «Κ» . Παρ ' όλα αυτ

τά, δεν είναι φάρμακο που πρέπει
να παίρνει κάποιος μόνο για να
αδυνατίσει, αν δεν έχει νοσηρή
παχυσαρκία, δηλώνει . «Αυτό εί
ναι κατάχρηση, δεν πρέπει να το
παίρνεις έτσι» , τονίζει, σημειώνο-
ντας πως κάποιοι δεν κάνει να τοRICARDO

TOMAS

/THE

NEW

YORK

TIMES
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νουν να τρώνε λιγότερο και να
επιθυμούν λιγότερο λιπαρές τρο-
φές» , σημειώνει .

Μπορεί το Ozempic να ξεκί-
νησε ως αντιδιαβητικό φάρμα-
κο, αλλά φαίνεται ότι θα πάρει
και άλλες ενδείξεις, δηλώνει στην
«Κ» ο υπεύθυνος της Ενδοκρι-
νολογικής Μονάδας του ΕΚΠΑ,

ομότιμος καθηγητής Παιδιατρι
κής και Ενδοκρινολογίας, Γιώρ
γος Χρούσος . Οχι μόνο για την
παχυσαρκία, λέει, αν και τονίζει
πως τα συγκεκριμένα φάρμακα
μπορούν να βοηθήσουν σοβαρά
περιστατικά νοσηρής παχυσαρκί-
ας . «Δεν έχουμε τίποτε άλλο για
την παχυσαρκία – αν κάποιος εί-
ναι υπέρβαρος και έχει αυτοπει-
θαρχία , μπορεί ναχάσει το βάρος
μόνος του, αλλά αν έχει νοσηρή
παχυσαρκία, το βάρος δεν χάνε-
ται όσο και να θέλει ή θα πρέπει
να πάρει το φάρμακο ή θα κάνει
χειρουργείο» , αναφέρει .

Ομως η σεμαγλουτίδη μπορεί
να βοηθήσει και σε άλλους του
μείς , όπως στις γεννήσεις , λέει ο
κ. Χρούσος , μια και η παχυσαρ
κία δημιουργεί υπογεννητικότη-
τα . «Στην Αμερική, πήρε ήδη έν-
δειξη και για καρδιοπάθεια, αλλά
φαίνεται πως έχει κι άλλα καλά,

προλαμβάνει την ουρική αρθρίτι-
δα , παραδείγματοςχάριν, ή στους
άνδρες ανεβάζει την τεστοστε
ρόνη», σημειώνει. Σύμφωνα με
έρευνα που δημοσιεύθηκε την
Παρασκευή, μοιάζει να βοηθάει
σημαντικά και στη χρόνια νεφρι
κή ανεπάρκεια.

Οι ελλείψεις
Την εκτόξευση της δημοτικότητας
του Ozempic , άλλωστε, φαίνεται
να έχει δημιουργήσει η φήμη του
ως «φαρμάκου του αδυνατίσμα-
τος» . Στην Ελλάδα συγκεκριμένα ,

παρότι λόγω εμπορικού απορρή-
του ο Εθνικός Οργανισμός Πα-

ροχής Υπηρεσιών Υγείας και ο
Εθνικός Οργανισμός Φαρμάκων
δηλώνουν στην «Κ» ότι δεν επι-
τρέπεται να δημοσιοποιήσουν τα
στοιχεία πωλήσεων του φαρμά-
κου , στα φαρμακεία παρατηρού-κου, στα φαρμακεία παρατηρού-
νται συνεχώς ελλείψεις .

«Προοδευτικά , αυξάνουμε τις
ποσότητες που διαθέτουμε στην
αγορά είναι διψήφια τα ποσο-
στά αύξησης των όγκων που δι-
ατίθενται στη χώρα σε σχέση με
πέρυσι- αλλά δεν φαίνεται αυτή
η αύξησηνα επαρκεί για να καλύ-
ψουμε την αυξανόμενη ζήτηση»,

αναφέρουν στην «Κ» πηγές από
την εταιρεία Νοvo Nordisk Ελλάς .

«Εχει τεράστια ζήτηση» , επι-
σημαίνει ο Αλέξανδρος Ρωμάνος,

φαρμακοποιός στηνΑθήνα . «Η ζή-
τηση είναι πολύ μεγάλη, τόσο από
Έλληνες όσο και ξένους, καθώς είτε
δεν υπάρχει σε κάποιες γειτονικές
χώρες είτε είναι πιο ακριβό - το
ζητούν πάρα πολλοί από Βαλκά-
νια , αλλά και από Γαλλία, Ιταλία,

Καναδά, Αμερική» , σημειώνει ο
Θοδωρής Τσιλιγκαρίδης, ο οποί
ος διατηρεί φαρμακείο στο κέντρο
της Θεσσαλονίκης . «Εχουμε συνέ-
χεια ελλείψεις , ειδικά της δόσης
0,25, που είναι η δόση εκκίνησης,

και της δόσης 0,5» , τονίζει η φαρ-
μακοποιός Μαριάννα Δημητρα-
κοπούλου, συμπληρώνοντας ότι
στο δικό της φαρμακείο , το οποίο

κάποιον γνωστό γιατρό και ίσως
γλιτώσουν να το αγοράσουν ελεύ
θερα , θα το πάρουν με 10% συμμε
τοχή» , υπογραμμίζει , «το φάρμακο
είναι πάντως μονίμως σε έλλειψη» .

«Το Ozempic το συνταγογραφούν
κάποιοι γιατροί για παχύσαρκους ,

κάνοντας off-label χρήση βρίσκεις
κάποια άλλη αιτιολογία, και το γρά-
φεις– αλλά στην Ελλάδα μπορείς
να μπεις σε ένα φαρμακείο και να
το πληρώσεις από την τσέπη σου,

με ιατρική συνταγή ή χωρίς . Ταμε ιατρική συνταγή ή χωρίς . Τα
περισσότερα φαρμακεία το δια-
θέτουν, γιατί οι ισχύοντες νόμοι
περί συνταγογραφούμενων φαρ-
μάκων δεν εφαρμόζονται πλήρως.

Αυστηρές κυρώσεις επιβάλλονται
δυστυχώς μόνο στις περιπτώσεις
πώλησης αντιβιοτικών ήναρκωτι-
κών» , τονίζει η κ . Σαρδέλη.

Πριν από περίπου ένα χρόνο ,

ένας παθολόγος συνελήφθη στο

«Στην Ελλάδα, μπορείς
να μπεις σε ένα φαρμα-
κείο και να το πληρώ

σεις από την τσέπη σου,

με ιατρική συνταγή ή
χωρίς. Τα περισσότερα

-

Αγρίνιο γιατί το συνταγογραφού-
σε σε ασθενείς που απλώς ήθελαν
να αδυνατίσουν, χωρίς να είναι
παχύσαρκοι. «Γιατρέ μου, πώς θα
βγω το καλοκαίρι στην παραλία;

Γράψε μου σε παρακαλώ το φάρ-
μακο για το αδυνάτισμα» , φέρεται
να ήταν ένα από τα μηνύματα που
είχε δεχθεί ο γιατρός , σύμφωνα
με δημοσιεύματα.

Στην ιστοσελίδα του «Γαλη-
νού» , μια ελληνική πλατφόρμα
επιστημονικής πληροφόρησης
για τα φάρμακα , που έχει δημι-
ουργηθεί από γιατρούς, βιολό-
γους και χημικούς , το Ozempic
είναι το δημοφιλέστερο της ομά-
δας Α10 , που αφορά φάρμακα που
χρησιμοποιούνται στον διαβήτη,

ξεπερνώντας ακόμη και το γνω-
στο Glucophage, λέει στην «Κ»

η Μαρία Ζανδέ, ειδικός της πλη-
ροφορικής της υγείας στον «Γα-
ληνό» . «Τον τελευταίο μήνα, το
Ozempic κατατάσσεται τέταρτο
στις αναζητήσεις του περασμίνο Γαληνού” ,

ενώ σε αντίθεση με όλα τα άλλα
φάρμακα για τον διαβήτη, εμ-
φανίζει σημαντική εποχικότητα
- κάθε Απρίλιο και Μάιο , διαπι-
στώνεται πενταπλασιασμός στο
ενδιαφέρον του κοινού, το οποίο
στη συνέχεια μειώνεται μέχρι το
τέλος του καλοκαιριού» , διευκρι-
νίζει η ίδια.

Με βάση τα στοιχεία του Ευρω-
επίσης βρίσκεταιστηΘεσσαλονί-

φαρμακεία το διαθέτουν, παϊκού Οργανισμού Φαρμάκων,

κη, οι μόνοι πελάτες που ζητούν
το Ozempic χωρίς συνταγή είναι
ξένοι . Δεν ισχύει το ίδιο σε άλλα
φαρμακεία . Φαρμακοποιός που δεν
ήθελε να ονομαστεί αναφέρει στην
«Κ» ότι πολλά μεγάλα φαρμακεία,

γιατί οι ισχύοντες νόμοιγιατί οι ισχύοντες νόμοι
περί συνταγογραφού

μενων φαρμάκων δεν

εφαρμόζονται πλήρως»,

τα οποία έχουν επαρκές απόθεμα, τονίζει η αναπληρώτρια
καθηγήτρια Ιατρικής
τουΑΠΘ, Χρυσάνθη

Σαρδέλη.

δίνουν Ozempic τόσο σε ξένους
όσο και σεΕλληνες χωρίς να υπάρ-

χει η απαραίτητη συνταγή . «Αλλοι
θα βρουν κάπως μια διάγνωση από

παίρνουνγενικά,όπως όσοι έχουν
πέτρα στη χολή , γιατί μπορεί να
πάθουν παγκρεατίτιδα.

Η σεμαγλουτίδη δεν πρέπει
επίσης να χρησιμοποιείται από
ασθενείς με ιστορικό καρκίνου
του θυρεοειδούς , λέει η κ . Σαρ-
δέλη, ενώ μπορεί σπάνια να προ-
καλέσει σοβαρές ανεπιθύμητες
ενέργειες . «Οι συχνότερες ωστό-
σο αφορούν το γαστρεντερικό
σύστημα , παραδείγματος χάριν
ναυτία, διάρροιες και εμετούς» ,

συμπληρώνει.
Τέτοιες παρενέργειες είχε και

μια 25χρονη , η οποία επίσης δεν
ήθελε να ονομαστεί. Το πήρε με
συνταγή γιατρού, για λίγο περισ-
σότερο από δύο μήνες – «είχα την
ανάγκη να χάσω βάρος», δηλώνει .

Δενείχε κάποιο πρόβλημα υγείας ,

ήθελε μόνο να αδυνατίσει . Μέσα
σε αυτό το χρονικό διάστημα, έχα-
σε 8,5 κιλά . Η γεύση της δεν αλ-
λοιώθηκε , αλλά το φάρμακο της
προκάλεσε «απέχθεια για το φαγη-
τό , που συνοδεύτηκε από συχνές
τάσεις για εμετό» , τονίζει. «Αυτό
σε οδηγεί να τρως πολύ λιγότερα
γεύματα , έως και ελάχιστα μέσα
στη μέρα - μπορεί και ένα γεύμα
τη μέρα, με ποσότητες πολύ μι
κρότερες από πριν» , εξηγεί στην
«Κ» . Ομως , βρήκε τις παρενέργει
ες δυσβάσταχτες και αποφάσισε
να το σταματήσει . Γρήγορα κατά-
λαβε ότι, χωρίς πολύ προσεκτική
διατροφή , τα κιλά επέστρεφαν .

Εντέλει τα ξαναπήρε σχεδόν όλα.

Μπορεί μια δίαιτα να απαιτεί
συνέπεια , αλλά το Ozempic λει-
τουργεί μόνο με δέσμευση. Δεν
σημαίνει πως άπαξ και χάσεις τα
κιλά μπορείς να το σταματήσεις ,

να τρως απλά προσεκτικά και να
διατηρήσεις τον επιθυμητό αριθ-

το Ozempic ανήκει στα προϊό-
ντα με περιορισμένη διαθεσιμό-
τητα σε ευρωπαϊκό επίπεδο , λέει
στην «Κ» πηγή του ΕΟΠΥΥ. Ετσι

κι αλλιώς, όμως, χρειάζεται στη
χώρα «εξορθολογισμός της συ-
νταγογράφησης», δηλώνει ο Σπύ- μό στη ζυγαριά . «Μόνο το 20%
ρος Σαπουνάς , αντιπρόεδρος του
Εθνικού Οργανισμού Φαρμάκων .

«Να παίρνουν το φάρμακο όσοι
έχουν σοβαρές ενδείξεις» .

όσων χάνουν βάρος και το στα-
ματάνε» , λέει στην «Κ» ο κ. Χρού
σος, «δεν ξαναπαίρνει το βάρος
που έχασε» .
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Ογκολογία και εμβό
λια. Μπορεί τα φάρμα
και αδυνατίσματος να

είναι αυτά που φαίνεται
να «κινούν» τις μετοχές
το τελευταίο διάστημα ,

ωστόσο , ογκολογικά και

εμβόλια αναμένεται να

«πάρουν κεφάλι» στη

διεθνή αγορά . - 8
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ΦΑΡΜΑΚΟ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗ

e

440 δισ. δολ. έως το 2028 οι παγκόσμιες
δαπάνες για την ογκολογία

Ογκολογία και εμβόλια
το επόμενο «big thing»
Υψηλά στις πωλήσεις τα σκευάσματα κατά της παχυσαρκίας

Μπορεί τα φάρμακα αδυ-

νατίσματος να είναι αυτά

που φαίνεται να « κινούν»

τις μετοχές το τελευταίο

διάστημα, ωστόσο, ογκολο-

γικά και εμβόλια αναμένεται

να «πάρουν κεφάλι» στη

διεθνή αγορά, συμπεριλαμ-

βανομένης της Ελλάδας, η

οποία επενδύει σημαντικά

στην παραγωγή ογκολογικών

σκευασμάτων.

Της Ανθής Αγγελοπούλου

aagelopoulou@naftemporiki.gr

ΧΑΡΑΚΤΗΡΙΣΤΙΚΟΤΕΡΟ παράδειγμα

η δυναμική επέκταση τριών εκ
των σημαντικότερων εγχώριων

φαρμακοβιομηχανιών, που ξεκί

νησαν με έναυσμα το επενδυτικό

clawbackνα κατασκευάζουν στην

Τρίπολη μια σειρά εργοστασίων

για την παραγωγή ογκολογικών

σκευασμάτων και όχι μόνο.

Συγκεκριμένα , τρεις μεγάλες
επενδύσεις, ύψους 180 εκατ . ευ

ρώ , από τις DEMO, Win Medica

του ομίλου ΕΛΠΕΝ και FARAN,

υπολογίζεται ότι θα μπορούννα
καλύψουν πάνω από το 50% των

ογκολογικών ασθενών σε φάρμα-

κα , να προσφέρουν εξοικονομή

σεις στη φαρμακευτική δαπάνη,

αλλά και να κάνουν ανεξάρτητη
την Ελλάδα και την Ευρώπη σε

παραγωγή πρώτων υλών.

Σύμφωνα με το pharmavoice .

com , η ογκολογία είναι από και-

ρό «ο βασιλιάς» στον τομέα E&A

φαρμακευτικών μορίων, αλλά
και στα έσοδα , ενώ η ανοσολο-

γία, παρότι δεν τρέχει με την
ίδια ταχύτητα , παραμένει πολύ

ελκυστικός τομέας έρευνας , με

φάρμακα που στοχεύουν σε πολ-

λαπλές ενδείξεις, διευρύνοντας

την προσέγγιση των ασθενών.

Στο πρόσφατο παρελθόν ο

τομέας της ογκολογίας δημι
ούργησε δυνατά blockbusters,

όπως το Humira και το Stelara ,

αντιπροσωπεύοντας πάνω από

το 2/5 των 50 φαρμάκων με τις
μεγαλύτερες πωλήσεις πέρσι .

Από την άλλη , έκθεση της
IQVIA δείχνει ότι η ογκολογία
και η παχυσαρκία θα οδηγήσουν

την ανάπτυξη μέχρι το 2028 , ενώ

η ανάπτυξη της ανοσολογίας και
του διαβήτη θα επιβραδυνθεί λό

γω των βιο-ομοειδών φαρμάκων.

Οι παγκόσμιες δαπάνες για την
ογκολογία θα φτάσουν τα 440
δισ . δολ . έως το 2028 , με την
ανάπτυξη να επιταχύνεται από

τα νέα φάρμακα.

Στον τομέα της παχυσαρκίας
Eli Lilly και Novo Nordisk παρα-

μένουν ηγέτιδες δυνάμεις στον

χώρο των φαρμάκων για την
απώλεια βάρους . Οι μετοχές της
Novo Nordisk έχουν ενισχυθεί

27% από τις αρχές του έτους, ενώ

η Eli Lillyέχει υπερδιπλασιάσει
την επένδυσή της, μενέα δέσμευ

ση 5,3 δισ. δολ. , αυξάνοντας τη
συνολική επένδυση της εταιρεί

ας σε αυτό τον τομέα από τα 3,7
δισ. δολ . σε 9 δισ . δολ .

Κερδίζουν έδαφος
Παρ ' όλα αυτά , πολλοί ακόμα

θεραπευτικοί τομείς μπαίνουν
στην κούρσα του ανταγωνισμού

με τα εμβόλια να κατέχουν την

πιο ισχυρή θέση. GSKκαι Pfizer

κινούνται δυναμικά στον χώρο

των εμβολίων RSV (Αναπνευστι

κός Συγκυτιακός Ιός από πέ

ρυσι, με τον FDA να δίνει στις
αρχές Μαΐου την πρώτη έγκρι-
ση στο εμβόλιο RSVArexvy της

GSK, ενώ λίγες μέρες έπειτα πή-

ρε το «πράσινο φως» το Abrysvo

της Pfizer . Μέχρι στιγμής , το

εμβόλιο της GSK τα πήγε καλύ-

τερα στην αγορά, φτάνοντας τον

πρώτο χρόνο του το 1,5 δισ. δολ.

σε πωλήσεις όταν η Pfizer είχε

890 εκατ . δολ . το 2023. Φέτος , η

GSKεξακολουθείνα έχει ένα μι-

κρό πλεονέκτημα , αφού η ίδια

η εταιρεία ανέφερε περίπου 227
εκατ . δολ . σε πωλήσεις πρώτου

τριμήνου για το Arexvy, ενώ το

Abrysvo της Pfizer έφτασετα 145

εκατ . δολ . σε παγκόσμια έσοδα .

Τέλος , ο ανταγωνισμός ενισχύ

εται σε μερικές ακόμα θεραπευ-

τικές κατηγορίες, με την Eli Lilly
να κυκλοφορεί τον πρώτο αναστο

λέα IL-23 (Omvoh) για την ελκώδη

κολίτιδα και τηνJ&J να καταθέτει
τα χαρτιά της για νέα θεραπεία
κατά της ψωριασικής αρθρίτιδας
αλλά και κατά της νόσου Crohn.

[SID: 21686450]
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Τρεις μεγάλες

επενδύσεις,

ύψους 180

εκατ. ευρώ,

από τις DEMO,

Win Medica

και FARAN ,

υπολογίζεται

ότι θα μπορούν

να καλύψουν

πάνω από

το 50% των

ογκολογικών
ασθενών

σε φάρμακα .
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΒΕΝΙΖΕΛΟΥ

ven.ygeia@gmail.com

Μονάδα Εντατικής Θερα-

πείας (ΜΕΘ) είναι ένας ιδι-

αίτερος, ανεξάρτητος, ει-
δικά εξοπλισμένος και
στελεχωμένος χώρος του

νοσοκομείου , στον οποίο

νοσηλεύονται βαρέως πάσχοντες ασθε

νείς και πολυτραυματίες, οι οποίοι δια-
τρέχουν άμεσο κίνδυνο της ζωής τους και

χρειάζονται συνεχή εκτίμηση και παρακο-
λούθηση , αλλά και υποστήριξη των ζωτι

κών λειτουργιών τους με φάρμακα ή και
με ειδικά μηχανήματα .

Οι ασθενείς λαμβάνουν στη ΜΕΘ φάρ-
μακευτική αγωγή και οι ζωτικές τους λει-

τουργίες υποστηρίζονται και παρακολου-
θούνται συνεχώς με σύγχρονο εξοπλισμό.

Η διάρκεια της νοσηλείας τους στη ΜΕΘ

ποικίλλει , ανάλογα με τη βαρύτητα της νό-
σου . Τα περιστατικά τα οποία εισάγονται
στη ΜΕΘ ενός νοσοκομείου προέρχονται

είτε από το ίδιο το νοσοκομείο είτε μέσω

διακομιδής από το Εθνικό Κέντρο Αμε-
σης Βοήθειας (ΕΚΑΒ) από άλλα νοσοκο-
μεία. Πρόκειται για το μοναδικό τμήμα του

νοσοκομείου που εφημερεύει καθημερι
νά , υπό την εποπτεία του ΕΚΑΒ, ακόμα κι

εάν το νοσοκομείο βρίσκεται στην Αττική ή
τη Θεσσαλονίκη . Ηταν στα τέλη του 2019

όταν τέσσερα μεγάλα νοσοκομεία του ΕΣΥ

της Αττικής , ο « Ευαγγελισμός», το «Γεώρ

γιος Γεννηματάς» , το Γενικό Νικαίας και

το πανεπιστημιακό νοσοκομείο Χαϊδαρί
ου «Αττικόν», εντάχθηκαν πιλοτικά στη νέα

ηλεκτρονική πλατφόρμα για τη διαχείρι-
ση της κίνησης των βαρέως ασθενών στις

κλίνες των Μονάδων Εντατικής Θεραπεί-

ας (ΜΕΘ) , την οποία είχε δημιουργήσει ο

Ολες οι ΜΕΘ στο σύνολο
των νοσοκομείων του
ΕΣΥ της χώρας μας
βλέπουν την ηλεκτρονική

Εθνικός Οργανισμός Παροχής Υπηρεσιών πλατφόρμα
Υγείας (ΕΟΠΥΥ) .

Το νέο σύστημα ξεκίνησε κανονικά τον Φε-

βρουάριο του 2020 τη λειτουργία του με

το σύνολο των νοσοκομείων της αρμοδι
ότητας των διοικήσεων της 1ης Υγειονομι

κής Περιφέρειας (ΥΠΕ) Αττικής και της 2ης

ΥΠΕ Πειραιώς και Αιγαίου , για να εντα-
χθούν επίσης πλήρως στο νέο σύστημα,

στα τέλη του 2020, όλα τα νοσοκομεία της
Θεσσαλονίκης .

Σήμερα η ηλεκτρονική πλατφόρμα για τη

διαχείριση των ασθενών στις 915 κλίνες

των 64 Μονάδων Εντατικής Θεραπείας
του συνόλου των νοσοκομείωντου ΕΣΥτης

χώρας μας, εγκατεστημένη στην κεντρική

υπηρεσία του ΕΚΑΒ, στην Αθήνα, έχει προ-

σφέρει τη μέγιστη διαφάνεια , αμεροληψία ,

αλλά και ταχύτητα στις εισαγωγές βαρέως
ασθενών και πολυτραυματιών στις κλίνες
ΜΕΘ των ιδρυμάτων.

Χαρακτηριστικό είναι ότι οι αναμονές
ασθενών για διαθέσιμες κλίνες ΜΕΘ δεν

ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΔΩΡΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

ξεπερνούν πλέον τις 25-40 ανά ημέρα ,

με το σύνολο των αναμονών να ανανεώ

νεται σχεδόν κάθε επτά με οκτώ ώρες. Η

Μαρία Θεοδωρακοπούλου είναι η πρό

εδρος της Ελληνικής Εταιρείας Εντατικής

Θεραπείας (ΕΕΕΘ),συντονίστρια διευθύ

ντρια της ΜΕΘ του νοσοκομείου της Αθή

νας ΚΑΤ και μέλος του προεδρείου της
Ευρωπαϊκής Εταιρείας Εντατικής Θερα-
πείας. Τη βρήκαμε στη θέση της, εν ώρα
εργασίας , μιας και η κ . Θεοδωρακοπού
λου είναι επίσης η υπεύθυνη για την ομά-
δα των εντατικολόγων γιατρών,οι οποίοι
στέκουν άγρυπνοι όλο το εικοσιτετράω-
ρο, επτά ημέρες την εβδομάδα, σε βάρδι
ες, πάνω από την ηλεκτρονική πλατφόρ
μα , και φροντίζουν για την απρόσκοπτη

περασμίνο ΜΗ ΔΙΑΣΩΛΗΝΩΜΕΝΟΣ ΑΣΘΕΝΗΣ

ΔΕΝ ΕΙΣΑΓΕΤΑΙ ΣΤΗ ΜΕΘ”
Η ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΔΩΡΑΚΟΠΟΥΛΟΥ , ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ

ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ ΕΝΤΑΤΙΚΗΣ ΘΕΡΑΠΕΙΑΣ , ΕΞΗΓΕΙ ΣΤΑ « Π » ΤΑ ΚΡΙΤΗΡΙΑ
ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΤΑΞΗ ΣΤΟ ΝΕΟ ΣΥΣΤΗΜΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΤΩΝ ΚΛΙΝΩΝ

ΣΤΙΣ ΕΝΤΑΤΙΚΕΣ ΤΩΝ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΩΝ ΟΛΗΣ ΤΗΣ ΧΩΡΑΣ

και διαρκή λειτουργία της.

«Δεν υπάρχει μη διασωληνωμένος ασθε-
νής ο οποίος να εντάσσεται στην πλατ-

φόρμα για την αναζήτηση κλίνης ΜΕΘ»,

μας εξηγεί η κ. Θεοδωρακοπούλου και συ-

μπληρώνει ότι «όλες οι ΜΕΘ στο σύνολο

των νοσοκομείων του ΕΣΥ τηςχώρας μας

"βλέπουν" την ηλεκτρονική πλατφόρμα και

διακινούν βαρέως ασθενείς και πολυτραυ

ματίες στις διαθέσιμες κλίνες, ενώ η διασω

λήνωση του ασθενούς αποτελεί απολύτως

απαραίτητη προϋπόθεση για την ένταξή
του στην ηλεκτρονική πλατφόρμα , προ-

κειμένου να αναζητηθεί διαθέσιμη κλίνη

ΜΕΘ γι ' αυτόν».

Παρά το γεγονός ότι η πλατφόρμα αναμέ

νεται στο προσεχές μέλλον να αναβαθμι-
σθεί και να εμπλουτιστούν οι πολύ σημα-
ντικές δυνατότητές της, ωστόσο το ΕΚΑΒ

έχει ήδη τη δυνατότητα να παρακολουθεί
πολύ αναλυτικά στατιστικά στοιχεία σχετικά

μετη διαχρονική κίνηση των βαρέως ασθε

νών και των πολυτραυματιών στις 915 κλί-

νες ΜΕΘ όλης της χώρας.

Με αυτόν τον τρόπο αναμένεται επίσης να

βελτιωθούν ακόμα και οι χρόνοι αναμο-
νής των βαρέως ασθενών και των πολυ-

τραυματιών στην ηλεκτρονική πλατφόρ

μα, έως ότου μια διαθέσιμη κλίνη ΜΕΘ να

τους υποδεχθεί.

Αξίζει να σημειωθεί ότι το απόγευμα της Τε

τάρτης 15 Μαΐου , όταν τα « ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙ-

ΚΑ» βρέθηκαν στην «καρδιά» της ηλεκτρο-
νικής διαχείρισης της κίνησης των ασθενών

στις κλίνες ΜΕΘ όλης της χώρας, στην

πλατφόρμα ανέμεναν μόλις 12 βαρέως
ασθενείς και πολυτραυματίες, ενώ άλλοι 8
είχε επισημανθεί στο ηλεκτρονικό σύστημα

ότι είχαν μόλις βρει διαθέσιμη κλίνη ΜΕΘ .

Αν συγκρίνει κανείς τα σημερινά στοιχεία
του συστήματος της ηλεκτρονικής διαχεί

ρισης των ασθενών στις ΜΕΘ με την επο

χή πριν από την πανδημία , όταν οι αναμο
νές ξεπερνούσαν συχνά-πυκνά ακόμα και

τις... 70 , ενώ η πολύ δύσκολη τότε επικοι-
νωνία των εντατικολόγων της ηλεκτρονι-

κής πλατφόρμας του ΕΚΑΒ με τις ΜΕΘ και

τις κλινικές τωννοσοκομείων του ΕΣΥ όλης

της χώρας πραγματοποιείτο αποκλειστικά

με τηλεφωνικές κλήσεις, ηλεκτρονικό τα-

χυδρομείο και... φαξ, θα διαπιστώσει ότι

τώρα η κατάσταση έχει βελτιωθεί σε πολύ

μεγάλο βαθμό.

.

1
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Ανησυχία για την παραγωγή και ... την τιμή

ο 1969 ο Αμερικανός μαθη-

ματικός και μετεωρολόγος

Εντουαρντ Νόρτον Λόρεντ

διατύπωσε τη θεωρία ότι το

στιγμιαίο ανοιγόκλεισματων

φτερών μιας πεταλούδας

μπορεί να προκαλέσει ή

τουλάχιστοννα επηρεάσει τηδημιουργία ενός

τυφώνα και μάλιστα πολλές εβδομάδες αρ

γότερα και σε απόσταση εκατοντάδων ή χι-

λιάδων χιλιομέτρων μακριά . Ο Λόρεντ που

έφυγε από τον μάταιο τούτο κόσμο το 2008

καταγράφηκε στην Ιστορία ως ο πατέρας της

Θεωρίας του Χάους, αλλά η προφανώς μετα-

φορική διατύπωση της παρατήρησής του

παραμένει ζωντανή και εξακολουθεί ήδη από

την εποχή που για πρώτη φορά αρθρώθηκε

να επιδέχεται πολλαπλές ερμηνείες καιβέβαια

παρερμηνείες.

Πολλά ασύνδετα και άσχετα μεταξύ τους

γεγονότα έχουν ερμηνευθεί μέσα από το

πρίσμα του φαινομένου της πεταλούδας, ενώ

η θεωρία τουΑμερικανού έχει αποκρυσταλ

λωθεί με μάλλον στρεβλό τρόπο στην ποπ

κουλτούρα. Είναιβέβαια και φορές που η ίδια

η ζωή σε δελεάζει, σχεδόν σε προκαλεί να

βρεις σχέσεις και συνάψεις ανάμεσα σε φαι-

νομενικά άσχετα περιστατικά . Ποιος θα φα

νταζόταν, για παράδειγμα, ότι μια πυρκαγιά

στις εγκαταστάσεις της μεγαλύτερης φαρμα-

κοβιομηχανίας της Δανίας -και μιας από τις

κορυφαίες του κόσμου- θα μπορούσε να

μονοπωλεί το ενδιαφέρονκαι τις συζητήσεις

σελαοσυνάξεις του jet set, celebrity καλέσμα-

τα, κοσμικά αγκυροβόλια και κοσμοπολίτικα

θέρετρα; Και όμως συνέβη.

Δεύτερη πυρκαγιά
Μπορεί από το 2017, όταν η σεμαγλουτίδη,

ουσία που αποτελεί τη ραχοκοκαλιά των

ενέσιμων φαρμάκων Ozempic και Wegory

(στη χώρα μας κυκλοφορεί μόνο το πρώτο) ,

έλαβε έγκριση από τονΑμερικανικό Οργανι

σμό Τροφίμων και Φαρμάκων (FDA) , τα νέα

για τηφαρμακευτική εταιρεία Novo Nordisk

να είναι μονότονα καλά, όμως η εβδομάδα

που μας πέρασε σημαδεύτηκε από μιακακή

-καιμε οικουμενικόαντίκτυπο- είδηση. Στην

έδρα της φαρμακοβιομηχανίας στο προάστιο

της Κοπεγχάγης Μπαγκαβάερντ ξέσπασε στις

22 Μαΐου πυρκαγιά, το μέγεθος της οποίας

μπορεί κανείς να αντιληφθεί από το γεγονός

ότι επιχείρησαν περί τους 100 πυροσβέστες

προκειμένου να ελεγχθεί .

Επρόκειτο μάλισταγια το δεύτερο παρόμοιο

περιστατικό μέσα σε λίγες ημέρες , αφού στις

16 του μήνα μια άλληπυρκαγιά είχε εκδηλω

θεί στις εγκαταστάσεις της εταιρείας στην

πόλη Κάλουντμποργκ, ανατολικά της Κοπεγ

χάγης, εκεί όπου παράγεται το φάρμακο που

τα τελευταία χρόνια έχειλάβει διαστάσεις και

απολαμβάνει τιμές ιερού δισκοπότηρου .

Κάποιος προληπτικός θα έλεγε πως οι Δανοί

έχουν πέσει θύματα γλωσσοφαγιάς και υπο-

φέρουν από αλλεπάλληλες κακοδαιμονίες

λόγω της ακραίας επιτυχίας τους. Οι ορθολο-

γιστές πάλι εύλογα αναρωτιούνται τι μέλλει

γενέσθαι με την παραγωγή του Ozempic, n
Ζήτηση για το οποίο τα τελευταία χρόνια το
έχει τοποθετήσει στηλίστα τωνυπό εξαφά-

νιση ειδών. ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕS

GETTY
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/VISUAL
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Ozempic
Η φωτιά -μυστήριο στο πιο
trendy φάρμακο της χρονιάς
Εφερε επανάσταση στην αντιμετώπιση του διαβήτη τύπου 2 αλλά τελικά

προκάλεσε φρενίτιδα ως θαυματουργό σκεύασμα για την απώλεια κιλών και

εκτόξευσε την αξία της δανέζικης φαρμακοβιομηχανίας Novo Nordisk κοντά

στα 400 δισ . Μπορεί άραγε μια πυρκαγιά να ανακόψει τη φρενήρη πορεία

του φαρμάκου που προκάλεσε εξάρτηση στους rich and famous του πλανήτη ;

Του Κώστα Μπουρούση Αντ[)ΐου

(A dawky

OZEMPIC 0,25 mg

Ηφωτιά στην έδρα της φαρμακοβιομηχανίας στο προάστιο της Κοπεγχάγης Μπαγκαβάερντ

ήταν η δεύτερη σε διάστημα μίας μόλις εβδομάδας σε εγκαταστάσεις της Novo Nordisk
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Η Novo Nordisk διαβεβαίωσε ότι η πυρ-

καγιά στο Κάλουντμποργκ, την πόλη των 17.000

κατοίκων όπου δραστηριοποιείται, αναπνέει

και αναπτύσσεται αλματωδώς χάρη στο

Ozempic και το αδελφάκι του Wegory, δεν
πρόκειται να επηρεάσει την παραγωγή του

λαοπρόβλητου φαρμάκου. Ομως οι Κασσάν

δρες επιμένουνότι η πρόσφατη καταστροφή

θα λειτουργήσει ως ανάχωμα στα σχέδια της

εταιρείας για επέκταση των εγκαταστάσεων

της με απώτερο στόχο τηναύξηση της παρα-

γωγής, στην οποία η Novo Nordisk επενδύει

τηνοικονομική μεγέθυνση και τογόητρό της ,

δαπανώντας μάλιστα περισσότερα από 5 δισ.

ευρώ και οι ασθενείς/πελάτες το όνειρό τους

για ένα σώμα απαλλαγμένο από περιττά κιλά .

Η απώλεια κιλών
Μολονότι ησεμαγλουτίδη δημιουργήθηκε και

συνταγογραφείται ως φάρμακο για τηρύθμι

ση του διαβήτη τύπου 2 και πρόσφατα απέ

κτησε ένδειξη και για την αντιμετώπιση της

παχυσαρκίας, είναι κοινό μυστικό πως χρησι-

μοποιείται ευρέως από οποιονδήποτε επιθυ-

μεί να απαλλαγεί από λίγα ή πολλά περιττά

κιλά . Η περιστασιακή χρήσ

ση του φαρμάκου από αν

θρώπους που αναζητούν

γρήγορο -και συνεπώς

εφήμερο- αποτέλεσμα

αδυνατίσματος αποτυπώ

νεται και σε πρόσφατη

έρευνα αμερικανικής ασφα-

λιστικής εταιρείας, σύμφω-

να με τηνοποίατο30% των

Αμερικανών πολιτών που

έκαναν χρήση κάποιου

φαρμάκου για απώλεια

βάρους τηντελευταία οκτα-

ετία σταμάτησαν τηθεραπεία

τους μόλις στονπρώτο μήνα.

Από τιςαιτίες δενμπορείνα
αποκλείσει κανείς την πα-

γκόσμια έλλειψη τωνσκευ-

ασμάτων σεμαγλουτίδης.

Στηνπραγματικότητα ο

δανέζικος φαρμακευτικός
κολοσσός έπεσε θύμα της

μετριοπάθειάς του αφού

σφατες έρευνες, τον κίνδυνο καρδιαγγειακών

παθήσεων, εγκεφαλικών επεισοδίων και

νόσησης από Αλτσχάιμερ, ενώ κατευνάζει

σημαντικά και την επιθυμίαγια αλκοόλ. Μά-

λιστα , μόλις την προηγούμενη Παρασκευή

δημοσιεύτηκε στο «New England Journal of
Medicine» έρευνα, σε δείγμα3.533 ασθενών,

που καταδεικνύει ότι η σεμαγλουτίδη συμ-

βάλλει δραστικά και στην αντιμετώπιση της

νεφρικής ανεπάρκειας . Σε κάθε περίπτωση,

η Κνούντσεν είναι η γυναίκα που θα πρέπει

να ευγνωμονούνοι κάτοικοι του Κάλουντμποργκ,

η οποία μέχρι την εφεύρεση του Ozempic

έμοιαζε καταδικασμένη να ζει στη σκιά της

Κοπεγχάγης .

Οι διάσημοι «ασθενείς»

Στις αρχές του 20ού αιώνα η ζωή της κωμό-

πολης ήταν εξαρτημένη από ένα ναυπηγείο ,

τοοποίο δενάντεξετηνοικονομική κρίσητης

δεκαετίας του '30. Στα 60s το φιλί ζωής στην
τοπική οικονομία έδωσε μια εταιρεία που

κατασκεύαζε θερμαινόμενες συσκευές για
την περιποίηση των μαλλιών, όμως και πάλι

η επιτυχία δενμακροημέρευσε. Αυτή είναι η

σεμαγλουτίδης . Κορυφαίος κήρυκας της φαρ-

μακευτικής ουσίας υπήρξε ο Ελον Μασκ.

Ηταν ο πρώτος που μίλησε δημόσια για τη
χρήση του Wegory, το οποίο μαζί με τη δια-

λειμματική νηστεία τον βοήθησε να χάσει

βάρος και να αποκτήσει σώμα πρόθυμο (το

ικανό μένεινα αποδειχθεί) για να αναμετρη
θεί σε αγώνα πάλης με τον ΜαρκΖάκερμπεργκ
Μάλιστα, φαίνεται πωςκομβικήστιγμήγιανα

αποφασίσειότι έπρεπε να κοιτάξει στα μάτια

τον καθρέφτη του και να ασχοληθεί με το
βάρος του ήτανοιδιακοπές του πριναπό δύο

καλοκαίρια στη Μύκονο.Ακόμα και ο αλύγιστος

Ελονδενάντεξετα περιπαικτικά σχόλια που

πήρε η εμφάνισή του με μαγιό.

ΗΟπραΓουίνφρεϊ -δηλαδή ό,τι απέμεινε
από εκείνην- ανήκειστο κλαμπ τωνδιασημο

τήτωνπου ορκίζονται στηνέαγενιά φαρμάκων

που συμβάλλουν στην απώλεια βάρους , αν
και δεν έχει διευκρινίσει ποιο σκεύασμα
χρησιμοποιεί η ίδια , όπως και η Γούπι Γκόλ-

ντμπεργκ, αλλά και η Εϊμι Σούμερ. ΗΑντέλ
θεωρείται επίσης πως κατάφερε να αλλάξει

την εικόνα της με τη χρήση του φαρμάκου ,

όμως δεν το έχει παραδεχτεί, αποδίδει τη

Από αριστερά: Ελον Μασκ, Όπρα Γουίνφρεϊ, Αντέλ και
Κιμ Καρντάσιαν είναι μεταξύ των διασημοτήτων που αναζήτησαν

στο Ozempic τη λύση στο πρόβλημα της απώλειας κιλών

δεν είχε υπολογίσει τη φρενίτιδα που θα

επικρατούσεγύρω από το φάρμακο το οποίο
είθισται πια να συνοδεύεταιαπό τονεπιθετι-

κό προσδιορισμό «θαυματουργό». Για να
καταλάβει κανείς το μέγεθος της επιτυχίας ,

φτάνεινα πληροφορηθεί ότι τον Σεπτέμβριο
του 2023 , όταντο Wegory κυκλοφόρησε στο

Ηνωμένο Βασίλειο , η Novo Nordisk ξεπέρασε
σε χρηματιστηριακή αξία την αυτοκρατορία

LVMHτου Μπερνάρ Αρνό -το σκορ έγραψε
395 δισ . ευρώ για τους Δανούς και 386 για τον

Γάλλο- ή ότι η δανέζικη φαρμακοβιομηχανία

συνεισφέρει το 15% των συνολικών φορολο-

γικών εσόδων από επιχειρήσεις στηχώρα .

Μητέρα του πεπτιδίου που άλλαξε τον
κόσμο είναι ηΛότε Κνούτσεν, χημικός ,

πρώην καθηγήτρια πανεπιστημίου και νυν

αντιπρόεδρος έρευνας της Novo Nordisk, n

οποία μαζί με την ομάδα της κατάφεραννα

δημιουργήσουν μια φόρμουλα που , εκτός από

επιτυχία στη ρύθμιση του διαβήτη και την
απώλεια βάρους , μειώνει, σύμφωνα με πρό-

τρίτη φορά που οι κάτοικοι του Κάλουντμποργκ

συνδέουντημοίρα τους με μια εταιρεία κιένα

προϊόν. Με τη διαφορά ότιτο παιχνίδι φαίνε-

ται πια κερδισμένο από τα αποδυτήρια. Η
επένδυση των πέντεκαιπλέονδισεκατομμυ-

ρίωντης φαρμακοβιομηχανίας στην περιοχή

-το έργο επέκτασης αναμένεται να ολοκλη

ρωθεί το 2030- είναι το εχέγγυο ότι η κωμό
πολη θα μεταμορφωθεί διά παντός , θα προ-

σελκύσει επενδύσεις , ανθρώπινο δυναμικό

και θα εξελιχθεί σε σταυροδρόμι καινοτομίας.

Ήδη ο δήμαρχός της την περιγράφει ως

πρωτεύουσα της βιοτεχνολογίας .

Ωστόσο, όλα αυτά είναιψιλά γράμματα για
εκείνους που αναζητούν τον Χολιγουντιανό

σταρ των φαρμακευτικών σκευασμάτων και
συχνά μένουνμε χέρια αδειανά . Αλλά και με
στόματα ανοιχτά να ακούν τις ιστορίες μετα-

μόρφωσης των πλούσιων, διάσημων και
ισχυρώντου πλανήτη, η ζωή των οποίων άλ-

λαξε εν μια νυκτί: δηλαδή από τότε που ο

δρόμος τους διασταυρώθηκε με εκείνον της

H

ήτανλίγες οι περιπτώσεις που χρήστες του
Μέσου πιάστηκαννα διακινούνσκευάσματα
που καμία σχέση δενείχανμε το πρωτότυπο

φάρμακο. Κατά το κοινώςλεγόμενο, «μαϊμού».

Νέες ανισότητες
Ηταν βέβαια αναμενόμενο λόγω των ελλεί

ψεων, οι οποίες εξακολουθούνγια τηναγορά

της Ευρωπαϊκής Ενωσης. Μπορεί το ζήτημα
με το Ozempicνα έχει εν πολλοίς λυθείγιατις

ΗΠΑ, όπου πλέον το πρόβλημα εστιάζεται
στηνεπάρκεια τουWegory, όμωςστηνευρω-

Παϊκή αγορά οι ελλείψεις πρόκειταινα συνε-
χιστούν σε όλη τη διάρκεια της χρονιάς,

σύμφωνα με τηνπρόβλεψη του Ευρωπαϊκού

Οργανισμού Φαρμάκων. Μάλιστα , η δανέζικη

φαρμακοβιομηχανία έχει περιορίσει τη δια-

θεσιμότητατωνεναρκτήριων δόσεων, εκείνων

των 0,25 mg, προκειμένου να αποτρέψει την
εισαγωγή στη θεραπεία νέων ασθενών (ή
ανθρώπων οι οποίοι απλώς θέλουνναχάσουν

βάρος) , οιοποίοι κατόπινδενθα μπορούννα
συνεχίσουντηναγωγή, λόγωτης έλλειψης που

επιμένει.

BREAKT
PREZE

KTHROUS

WORLD

BREA BR
PRIZ PR

μεταμόρφωση στηνκοπιαστική γυμναστική ,

ενώ ούτε η Κιμ Καρντάσιανθα μπορούσε να

μην πρωταγωνιστεί σε εικασίες αναφορικά

με τη χρήση του, τις οποίες τροφοδότησε

ακόμα περισσότερο όταν στο ΜΕΤ Gala του
2022 κατάφερε να χωρέσει στο θρυλικό φό-

ρεμα της Μέριλιν Μονρό.

Ακόμα μεγαλύτερο μερίδιο στη διάδοση
του φαρμάκου είχε το TikTok. Ηταν μάλιστα

ίσως η πρώτη φορά στην ιστορία που ένα

φάρμακο τοποθετήθηκε τόσο εμφατικά στα

κοινωνικά δίκτυα, γεννώντας ένα νέο υβρίδιο

επιδραστικού , εκείνονπου επαγγέλλεται την

απώλεια βάρους (weight loss influencer) . Εστω

καιόψιμα η κινέζικη πλατφόρμα αποφάσισε

να πάρει αυστηρότερα μέτρα προστασίας των

χρηστών της, κι έτσι από τις 17 Μαΐου ισχύουν

και εφαρμόζονταινέοι περιορισμοί αναφορι-

κά με το περιεχόμενο που διακινείται και
προωθεί τρόπους, μεθόδους , φόρμουλες και

βέβαια φαρμακευτικά προϊόντα που υπόσχο-

νται αδυνατιστικό αποτέλεσμα . Αλλωστε δεν

Το φαινόμενο Ozempic έχει αναδείξει
νέες ανισότητες. Το Reuters

φιλοξενούσε πριναπόλίγες

εβδομάδες τηνιστορία δύο

ανθρώπων που λαμβάνουν

την αγωγή στη Μεγάλη
Βρετανία. Οένας χάρη στην

εργασία του σε τεχνολογι
κό κολοσσό είχε ταχρήμα

ταγια να αγοράσει δόσεις

του φαρμάκου για εννέα

μήνες τις οποίες φυλά ως

κόρη οφθαλμού στοψυγείο

του. Η άλληδενήξερεεάν

θα μπορούσε να εξασφα-

λίσειτηναγωγήτηςγια τον
επόμενο μήνα. Το πραγ-
ματικό ζήτημα ήτανότι ο

πρώτος χρησιμοποιεί το

φάρμακογιαχάσει βάρος,

ενώ η δεύτερη πάσχει από

διαβήτητύπου 2 , άρα έχει

προφανώς μεγαλύτερηκαι

πιο άμεση ανάγκη τη θε

ραπεία .

REAKTHRO

Όμως στη σταυροφορία για τη σεμαγλου-

τίδη δενχωρούν συναισθηματισμοί και αν-

θρωπισμός. Είναιχαρακτηριστικό εκείνο που

συνέβη στο Βέλγιο τονπερασμένο Νοέμβριο.

Όταν ο υπουργός Υγείας ανακοίνωσε ότι το

φάρμακο θα συνταγογραφείται μόνο σε
ανθρώπους με δείκτημάζας σώματος μεγα-
λύτερο του 35, δηλαδή υπέρβαρους , οι
Βέλγοι αποφάσισαν να το αναζητήσουν
μαζικά στηγειτονιά τους, δηλαδήστη Γαλλία

και την Ολλανδία, επιβαρύνοντας τις εκεί
αγορές . Ωστόσο , βγήκαν κατά κάποιον τρό-

πο κερδισμένοι (όσοι τέλος πάντωνκατάφε-
ραννα το εντοπίσουν) , αφού στη χώρα τους

η αγωγή ενός μήνα κοστίζει 103 ευρώ , όσο
δηλαδήκαιστηνΕλλάδα, ενώ στη Γαλλία 77.

Υπενθυμίζεται ότι οι αντίστοιχες αγωγές στις

ΗΠΑ φτάνουν τα δεκαπλάσια χρήματα σε
αξία. Τελικά ίσως δεν είναι τόσο άσχημο να

Ζεις στην Ευρώπη. Ειδικά εάν εναποθέτεις
τις ελπίδες και τηνπροσδοκία σουγιαbeach

bodyστη σεμαγλουτίδη.

f

in
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Στην κορυφή της φαρμακευτικής
καινοτομίας
Μια φιλόδοξη στρατηγική για το φάρμακο πρέπει να αποτελεί

υψηλή προτεραιότητα σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΧΕΙΜΩΝΑΣ
Γενικός Διευθυντής Συνδέσμου Φαρμακευτικών

Επιχειρήσεων Ελλάδος (ΣΦΕΕ)

καικινδύνους. Συγκεκριμένα, η πρόταση

γιαμείωση τηςκανονιστικής προστασίας

των δεδομένων πηγαίνει προς τη λάθος

κατεύθυνση, καθώςθαμεγαλώσειακόμη

περισσότερο το επενδυτικό χάσμα μεταξύ

ΕυρώπηςκαιΑμερικής, ενώ ταυτόχρονα

δεναυξάνει τηνπρόσβαση στις ευρωπα-

ϊκές χώρες. Η μείωση του οικοσυστήματ

τος της πατέντας θα έχει ως αποτέλεσμα

την αποδυνάμωσητου υπάρχοντος πλαι-

σίου κινήτρων για την καινοτομία. Ετσι,

ηΕυρώπηκαιη κάθεχώρατης ξεχωριστά

τείνεινα μετατραπεί από παραγωγόςκαι
νοτομίας σε απλό καταναλωτή.

Αν η πρόταση της Ε.Ε. εφαρμοστεί,
η Ελλάδα θα είναι από τους μεγάλους

Ηυγεία είναι το πολυτιμότερο από Ευρώπηκαι μιαΕλλάδαπιοανθεκτικήκαι χαμένους. Ήδη οι Έλληνες ασθενείςH. κτημάμας. Η φαρμακευτικήκαινο-

τομία συμβάλλει καθοριστικά στηναύξη-

ση του προσδόκιμου ζωήςτωνασθενών,
αλλά και στην εξοικονόμηση πόρων στο

Σύστημα Υγείας. Ευτυχώς, η Ελλάδα και

ηΕυρώπη έχουνήδηγερά θεμέλια στην

ανάπτυξη και παρασκευή φαρμάκων. Τις

τελευταίες δεκαετίες, ωστόσο , η Ευρώπη

βρίσκεται πίσω από τηνΑμερικήκαι την
Ασία όσον αφορά τόσο την ανταγωνι-

στικότητα και τα κίνητραγια έρευνακαι

ανάπτυξη (Ε&Α) όσο και την πρόσβαση

των ασθενών στα φάρμακα. Οι τάσεις
είναι ανησυχητικές : μεταξύ 2002 και

2022 το επενδυτικό χάσμα μεταξύ Ευ-

ρώπηςκαι Αμερικής μεγάλωσε σε €25
δισ. από €2 δισ.

Για τα φαρμακευτικά προϊόντα προ-
ηγμένων θεραπειών, η δραστηριότητα
τωνκλινικώνδοκιμών είναι διπλάσια στις

ΗΠΑ και σχεδόν τριπλάσια στην Κίνα
απ' ό ,τι στηνΕυρώπη. Αποδεικνύεται ότι

η Ευρώπη χρειάζεται πολιτικές που θα

ενθαρρύνουντις φαρμακευτικές εταιρεί

ες να επενδύσουνστην Ευρώπη σεέρευ

να και ανάπτυξη. Αν η Ευρώπη θέλει να

μπει στην πρώτη γραμμή της βιοφαρμα-

κευτικής καινοτομίας τότε θα πρέπει να

ενισχύσει το υπάρχον πλαίσιο με ισχυρά

κίνητραγιατις επενδύσεις σεΕ&Α.
Ηαναθεώρηση της Ευρωπαϊκής Φαρ

μακευτικής Νομοθεσίας, πουγίνεται μία
φοράκάθε30-40 χρόνια, αποτελεί μονα-

δική ευκαιρία να διαμορφώσουμε μια

ανταγωνιστική σεσχέση με άλλες περι-πιο χρειάζονται 674 μέρες για να έχουν πρό-

οχές του κόσμου. Η πρόταση της Ευρω- σβαση στα φάρμακά τους. Ευτυχώς, ο

παϊκής Επιτροπής αποτελεί μια προσπά- κίνδυνος έγινε αντιληπτός από τις επι-

θειαγια την ενίσχυση της ανθεκτικότητας τροπές του Ευρωκοινοβουλίου , όπου η

της Ευρώπης, τη βελτίωση των αποτελε- πρόταση της Ευρωβουλής βελτιώνει την

σμάτων των ασθενών και την ανάπτυξη πρόταση της Ε.Ε.

του τομέα των βιοεπιστημών και της

έρευνας και ανάπτυξης τωνχωρών.

Στην πρόταση της Ευρωπαϊκής Επι-

τροπής (Ε.Ε.) υπάρχουν θετικά σημεία,

όπως η απλούστευση των διαδικασιών

για τις εγκρίσεις και η πρόθεση να αντι-

μετωπιστεί η μικροβιακή αντοχή.

Δυστυχώς η πρόταση της Ε.Ε. ενέχει

Εδώ υπάρχει ένα διακύβευμα που

ξεπερνά τα όρια της πολιτικής και είναι

αμιγώς κοινωνικό . Θέλουμε καινοτομία

στην Ευρώπη σε επίπεδο έρευνας και

παραγωγής; Αν ναι, τότε θα πρέπει να

δημιουργήσουμε τις συνθήκες εκείνες

που θα επιτρέψουνστηνευρωπαϊκήφαρ-

μακοβιομηχανία να επενδύσει σε έρευνα

και ανάπτυξη.

Συμπερασματικά, απαιτείται επανα-

φορά. Τον Ιούνιο θα δούμε την εκλογή

νέου Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Μια
φιλόδοξη στρατηγική για το φάρμακο
πρέπει να αποτελεί υψηλήπροτεραιότη

τα. Η Ελλάδα μπορεί να βοηθήσει ναγί-
νουν τα βήματα προς ένα πιο ανταγωνι-

στικό και ισχυρότερο μέλλον για την
Ευρώπη - και προς το κοινό μας όνειρο

για καλύτερη υγεία. Το θετικό είναι ότι η

ελληνική πολιτεία έχειήδηπάρει θέση να

μην αλλάξει το υπάρχον πλαίσιο για το

οικοσύστημα της πατέντας, όπως έχουν

πράξει κι άλλες ευρωπαϊκές χώρες, λαμ-

βάνοντας υπόψη ότι στην Ελλάδα έχου

με από τα πιο φθηνά πρωτότυπα φάρμα-

κα και οποιαδήποτε αλλαγή σε αυτό το

πεδίο θα οδηγούσε σε σημαντικήαύξηση

τωντιμών τωνφαρμάκων.
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Πηγή

:ΙΕΛΚΑ

ΣΥΓΚΡΙΣΗ ΚΑΛΑΘΙΩΝ
Η ΚΑΛΑΘΙ ΜΕ ΦΠΑ Η ΚΑΛΑΘΙ ΧΩΡΙΣ ΦΠΑ

€167,78 €171,38
€160,33

€155,14 €153,01
€138,66

€199,98

€185,29 €192,30
€199,20

€186,64
€177,17 €172,58

€181,76

€161,28
€146,69

| ΔΙΑΦΟΡΑ ΔΙΑΦΟΡΑ ΔΙΑΦΟΡΑ ΔΙΑΦΟΡΑ ΔΙΑΦΟΡΑ ΔΙΑΦΟΡΑ ΔΙΑΦΟΡΑ ΔΙΑΦΟΡΑ

€21,67 €12,64 €18,37 €14,69 €15,13 €14,06 €17.44 €14.59

ΕΛΛΑΔΑ ΙΣΠΑΝΙΑ ΠΟΡΤΟΓΑΛΙΑ BPETANIA ΓΑΛΛΙΑ ΙΤΑΛΙΑ ΓΕΡΜΑΝΙΑ ΡΟΥΜΑΝΙΑ

ΚΟΝΤΡΕΣΓΙΑ ΤΗΝΑΚΡΙΒΕΙΑ

Η «ΚΙΝΗΣΗ ΤΩΝ 8». Ο ΦΠΑ
ΚΑΙ Η ΕΠΙΣΤΟΛΗ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗ
TΤην ώρα που στη Βουλή χθες οι πο-

λιτικοί αρχηγοί συζητούσαν για την
ακρίβεια και το δημοσιονομικό κόσ

στος από την επιβολή υψηλού συντελε
στή ΦΠΑ, στο περιθώριο του Συμβουλίου
Υπουργών Ανταγωνιστικότητας στην ΕΕ
συζητούσαν εκτός ημερήσιας διάταξης
ένα κοινό έγγραφο το οποίο συνυπογρά-
φουν οκτώ ευρωπαίοι ηγέτες . Πρόκειται
για την ομάδα η οποία άρχισε να δημι-
ουργείται αρκετό καιρό πριν και σήμερα

αποτελείται από την Ελλάδα, την Ολλανδία ,

το Βέλγιο , την Κροατία , την Τσεχία , τη
Δανία , το Λουξεμβούργο και τη Σλοβακία .

Το κείμενο κινείται στην ίδια γραμμή της
επιστολής του έλληνα Πρωθυπουργού προς
την πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ,

Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν , με την οποία
ζητά κοινή δράση για την αντιμετώπιση
αθέμιτων πρακτικών κερδοφορίας των
πολυεθνικών . Στη συζήτηση, σε πολιτικό
και επιχειρηματικό επίπεδο , έχει μπει και

το θέμα του ΦΠΑ, ο οποίος ως ο υψηλό-
τερος στην Ευρώπη, κάνει τα ήδη ακριβά
προϊόντα ακριβότερα στην Ελλάδα , χωρίς
μάλιστα να ληφθεί υπόψη η αγοραστική
δύναμη. Από την πλευρά της η κυβέρνηση
έχει αποκλείσει τη μείωση της έμμεσης
φορολογίας , καθώς δεν υπάρχει δημοσιο-
νομικός χώρος , ενώ υπάρχει περίπτωση η
μείωση του ΦΠΑ να μη φτάσει ποτέ στους
καταναλωτές.

ΣΕΛΙΔΕΣ 32-33
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ΑΚΡΙΒΕΙΑ Η
Η επιστολή Μητσοτάκη

στην Φονντερ Λάιεν
και η «κίνηση των 8»

ΤΟΥΠΕΤΡΟΥ
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗ

Ελλάδα , Ολλανδία, Βέλγιο, Κροατία,

Τσεχία, Δανία, Λουξεμβούργο και

Σλοβακία συνυπογράφουν κοινό κείμενο
κατά των αθέμιτων πρακτικών

των πολυεθνικών στην ΕΕ

ΑΠΟ ΤΟ «ΔΕΝ ΕΙΜΑΣΤΕ ΜΠΑΝΑΝΙΑ»

ΜΕΧΡΙ ΤΗΝ ΕΠΙΣΤΟΛΗ ΣΤΗΝ ΚΟΜΙΣΙΟΝ

20/9
Ανακοίνωση

μέτρων κατά
της ακρίβειας

(ειδική σήμανση
με μείωση τιμής
άνω του 5%

29/9
Πρόστιμο
230.000

ευρώ στην
Bic Βιολέξ
(παραβίαση
πλαφόν

11/10
Υπουργική
απόφαση για

τα νέα μέτρα -
Προειδοποίησηγια έξι μήνες ,

δημοσιοποίηση για αυστηρούς

τιμών κ.ά.) σχολικά είδη) ελέγχους
κέρδους σε

18/10
Κυριάκος
Μητσοτάκης :

Η Ελλάδα
δεν είναι
Μπανανία

31/10
Κ. Σκρέκας:

Ελέγχονται 7
πολυεθνικές
για τα

περιθώρια
κέρδους

2/11
Πρόστιμο 1 εκατ .

ευρώ σε Πρόκτερ
& Γκαμπλ Ελλάς

και 1 εκατ. ευρώ
σε Ελαΐς Unilever

Hellas για αθέμιτη
κερδοφορία (κυρίως

σε απορρυπαντικά ,

είδη καθαριότητας
και προσωπικής

φροντίδας) - Η
Ελαΐς Unilever
Hellas ανακοινώνει

προσφυγή κατά του

προστίμου

2023

επιστολή που έστειλε το
προηγούμενο Σάββατο ο
Κυριάκος Μητσοτάκης στην

πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν για
τις αθέμιτες πολιτικές τιμολόγησης
πολυεθνικών εταιρειών είναι αποτέ-
λεσμα κοινής δράσης οκτώ ηγετών
της ΕΕ κατά της ακρίβειας . Πρό-
κειται για τους ηγέτες των χωρών
Ολλανδία , Βέλγιο, Κροατία, Τσεχία,

Δανία , Λουξεμβούργο και Σλοβακία ,

οι οποίοι συνυπογράφουν κοινό έγ-
γραφο , το οποίο συζητήθηκε εκτός
ημερήσιας διάταξης στο χθεσινό
Συμβούλιο Υπουργών Ανταγωνι-
στικότητας της ΕΕ.

Από το κοινό έγγραφο που προ-
συπογράφουν οι οκτώ ευρωπαί
οι ηγέτες και την επιστολή του
Πρωθυπουργού στην πρόεδρο της

κομισιόν προκύπτει ότι οι κύριες
αθέμιτες πρακτικές κερδοφορίας
των πολυεθνικών που κοστίζουν

σχεδόν 14 δισ. ευρώ ετησίως στους
καταναλωτές της ΕΕ εντοπίζονται

στους λεγόμενους γεωγραφικούς
περιορισμούς , τη δεσπόζουσα θέση

και τα διάφορα τρικ στην κοστολό
γηση . Οι μεγάλες διαφοροποιήσεις
στις τιμές οφείλονται στην επιβολή
αδικαιολόγητων γεωγραφικώνπερι-
ορισμών (TSCs) , κάνοντας χρήση της
δεσπόζας θέσης τους στην αγορά .

10/11
Συνολικά

πρόστιμα
619.512

ευρώ σε τρεις
εταιρείες
εμπορίας
σχολικών ειδών

(Γιβάς , Notos
Com , Graffiti)

15/11
Πρόστιμο 1 εκατ .

ευρώ στην Johnson
& Johnson Ελλάς και

672.000 ευρώ στην
εταιρεία Colgate
Palmolive Εμπορική

(Ελλάς) για αθέμιτη
κερδοφορία

Στις αθέμιτες πρακτικές περι-
λαμβάνονται η διαφοροποίηση των
εμπόρων ανά αγορά , οι παράλληλες
πωλήσεις παραπλήσιων ή ίδιων προ-
ϊόντων σε διαφορετικές τιμές , αφού

σκωμα», με διαφόρους τρόπους , του
κόστους σε θυγατρικές χωρών με
υψηλή φορολογία και των εσόδων

σε χώρες με χαμηλή φορολογία . Σε
όλα αυτά περιλαμβάνονται αθέμι-
τες εμπορικές πολιτικές, όπως με
το μέγεθος της συσκευασίας , της

28/11
Πρόστιμο 1

εκατ . ευρώ
στην Jacobs
Douwe

Egberts

για αθέμιτη
κερδοφορία

23/1
Πρόστιμο

561.000 ευρώ
στη Friesland

Campina Hellas

για αθέμιτη
κερδοφορία

ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ ΔΕΝ ΕΙΝΑΙ ΜΟΝΟ ΘΕΜΑ ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΜΟΥ Η ΑΚΡΙΒΕΙΑ

Πληρώνουμε έναν μισθό τον χρόνο μόνο για ΦΠΑ στα βασικά είδη

H επιστολή του Πρωθυπουργού Κυριά-
κου Μητσοτάκη προς την Ούρσουλα

. φον ντερ Λάιεν για τις πρακτικές
των πολυεθνικών εταιρειών αποτελεί το
θέμα των ημερών καθώς
η ακρίβεια που πλήττει
τα νοικοκυριά βρίσκεται
στην πρώτη θέση της
ατζέντας της κυβέρνησης.

Μάλλον, σαν έσχατη λύ
ση, επιχειρεί να δώσει στο
πρόβλημα ευρωπαϊκή διά-
σταση, μιαςκαι στις άλλες
χώρες της ΕΕ η ακρίβεια
είναι επίσης το μεγάλο ζητούμενο .

Ωστόσο οι αριθμοί δείχνουν ότι έστω
και με δημοσιονομικό κόστος μια μικρή
παρέμβαση στους έμμεσους φόρους θα
έδινε ανάσα στα νοικοκυριά , τα οποία και

λούνται να πληρώσουν τουλάχιστον έναν
μισθό τον χρόνο μόνο για τον ΦΠΑ που
αναλογεί σε βασικά είδη που γεμίζουν το
καλάθι τους . Και αυτό γιατί στην Ελλά-

ΤΗΣ ΔΗΜΗΤΡΑΣ
ΣΚΟΥΦΟΥ

δα δεν είναι μόνο θέμα
ανταγωνισμού η ακρίβεια
αλλά και επιβαρύνσεων
από ΦΠΑ και ΕΦΚ.

Σύμφωνα με στοιχεία
έρευνας τιμών του Ιν-
στιτούτου Ερευνας Κα-
ταναλωτικών Αγαθών
(ΙΕΛΚΑ) , ένα μέσο εβδο-
μαδιαίο καλάθι σουπερ-

μάρκετ 45 προϊόντων κοστίζει στην Ελλάδα
160,33 ευρώ , εκ των οποίων τα 21,67 ευρώ
αφορούν τον ΦΠΑ που επιβαρύνει την τε-
λική τιμή. Το κόστος του ΦΠΑ ισούται σε
ετήσια βάση όσο ένας μισθός των 1.126,84

ευρώ ή με την αξία περισσότερων από
επτά καλαθιών.

Την ίδια στιγμή στην ΕΕ , για το ίδιο και
λάθι , μόνο για ΦΠΑ ο Γερμανός πληρώνει
18,44 ευρώ (958,88 ευρώ τον χρόνο) , ο
Γάλλος 15,27 ευρώ (794,04 τον χρόνο) , ο
Ιταλός 14,06 ευρώ (731,12 τον χρόνο) και
ο Ρουμάνος 14,59 ευρώ (758,68 τον χρόνο) .

Αν μάλιστα δει κανείς μεμονωμένα τις τι-
μές ανά προϊόν, τότε μπορεί να αντιληφθεί
ότι σε αρκετά προϊόντα οι τιμές χωρίς τον
ΦΠΑ είναι υψηλότερες στις άλλες χώρες
σε σύγκριση με την Ελλάδα , καταρρίπτο-
ντας την άποψη ότι οι εταιρείες πωλούν τα
προϊόντα τους ακριβότερα στη χώρα μας .

Παράδειγμα
Για παράδειγμα , ένα πακέτο βρεφικές πά-
νες (40 τεμάχια) κοστίζει κατά μέσο όρο ,

σύμφωνα με τα στοιχεία του ΙΕΛΚΑ, στην
Ελλάδα με ΦΠΑ 9,63 ευρώ , ενώ αν δεν είχε
ΦΠΑ η τιμή του θα ήταν στα 7,77 ευρώ . Το
ίδιο προϊόν στη Γερμανία με ΦΠΑ κοστίζει
11,22 ευρώ , ενώ χωρίς ΦΠΑ 9,43 ευρώ . Μια
οδοντόκρεμα 100 γρ . στην Ελλάδα κοστίζει
2,89 ευρώ και χωρίς ΦΠΑ 2,33 ευρώ , όταν
στη Γερμανία το ίδιο προϊόν με ΦΠΑ κοι
στίζει 4,29 ευρώ και χωρίς ΦΠΑ 3,60 ευρώ .

Ο στιγμιαίος καφές 100 γρ . στην Ελλάδα
κοστίζει 7,05 ευρώ και χωρίς ΦΠΑ 6,24
ευρώ , όταν στη Γερμανία το ίδιο προϊόν
με ΦΠΑ κοστίζει 8,59 ευρώ και χωρίς ΦΠΑ
8,03 ευρώ .

Για το κυβερνητικό επιτελείο οι τιμές
των προϊόντων είναι το μεγάλο ζητούμενο ,

κάτι που σίγουρα αφορά και τις ευρωπα-
ϊκές κοινωνίες. Ομως το ζήτημα δεν έχει
μόνο αιτία τα διαρθρωτικά προβλήματα της
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ποσότητας και τις τιμές . Επίσης,

ζητούν απαλοιφή γλωσσικών πε-
ριορισμών στη σήμανση βασικών
καταναλωτικών προϊόντων .

Πηγές που γνωρίζουν τις εξελί-
ξεις κάνουν λόγο για μια κίνηση
κλιμάκωσης που είχε ξεκινήσει από

ευρωπαίους ηγέτες . Ξεκίνησε από
την εποχή της εκτίναξης των τιμών
λόγω ενεργειακής κρίσης και πέρα-
σε από δύο φάσεις «αναζωπύρωσης»

και «ύφεσης» . Αυτή τη φορά , όμως ,

1/3
Νέα μέτρα κατά
της ακρίβειας
- Πλαφόν στο

περιθώριο μεικτού
κέρδους των
εταιρειών στο
βρεφικό γάλα

4/4
Συνολικά

πρόστιμα
1.380.000 ευρώ
για αθέμιτη
κερδοφορία σε
13 επιχειρήσεις
(ελληνικές και
πολυεθνικές)

βγήκε για τα καλά από το «παρα-
σκήνιο» .

Οπως αναφέρει και στην επιστο-
λή του ο Κυριάκος Μητσοτάκης, το
πρόβλημα των υψηλών τιμών προϊ-
όντων πολυεθνικών επιχειρήσεων
δεν είναι μόνο ελληνικό , αλλά αφορά
και άλλες χώρες . Ωστόσο , δεν συμ-
μετέχουν ακόμα σε αυτό το «άτυπο
σώμα κατά της ακρίβειας» μεγάλες
οικονομίες , όπως της Γερμανίας ,

της Γαλλίας , της Ισπανίας και της
Ιταλίας , οι οποίες χρειάζονται για
τη λήψη αποφάσεων σε επίπεδο ΕΕ

Στόχος , πάντως , είναι να ενταχθούν
κι άλλες χώρες και η εκτιμήσεις συ-
γκλίνουν στην πρόβλεψη ότι αυτό
είναι θέμα χρόνου για να συμβεί.

Το κείμενο των «οκτώ» που συ-
ζητήθηκε στο χθεσινό συμβούλιο
Υπουργών Ανταγωνιστικότητας της
ΕΕ δεν οδήγησε σε απόφαση - η
οποία , αν ληφθεί , θα είναι μετά τις
ερωεκλογές και σε ανώτατο επίπεδο,

δηλαδή στη Σύνοδο Κορυφής. Αλ
λωστε , ο χρονισμός του ογκώδους
προστίμου ύψους 337,5 εκατ. ευρώ
στη Mondelez , για παρεμπόδιση του
διασυνοριακού εμπορίου εντός ΕΕ
με αποτέλεσμα τη διατήρηση των τι-
μών σε υψηλά επίπεδα , πιθανότατα
να συνδέεται με την «κίνηση των 8»,

με στόχο να κατευνάσει, προσώρας ,

τις αιτιάσεις τους.

29/4
Διαθέσιμη η

αναβαθμισμένη
πλατφόρμα
e-Καταναλωτής

και για
καταγγελίες

2024

20/5
Επιστολή Κυρ .

Μητσοτάκη

στην πρόεδρο
της Κομισιόν

για τις αθέμιτες
πρακτικές των
πολυεθνικών

του
γεμίζουν το καλάθι

λειτουργίας του ανταγωνισμού , τα οποία
σίγουρα υπάρχουν, αλλά και μιας κρατικής
ενίσχυσης της ακρίβειας με έμμεσους
φόρους , με τους οποίους επιβαρύνονται
το ίδιο όλοι ανεξαιρέτως , χωρίς φυσικά
να έχουν την ίδια αγοραστική δύναμη .

Οι βιομήχανοι
«Δεν μπορούμε και δεν θέλουμε να μει
ώσουμε τον ΦΠΑ» , ήταν η απάντηση του
υπουργού Οικονομίας Κωστή Χατζηδάκη ,

ο οποίος κατηγορηματικά αρνήθηκε το
αίτημα που έθεσαν οι έλληνες βιομήχανοι
τροφίμων , διά στόματος του προέδρου
του Συνδέσμου Ιωάννη Γιώτη, για μείωση
του ΦΠΑ στα τρόφιμα . Από την πλευρά
τους οι βιομήχανοι , όπως λένε, στήριξαν
τα μέτρα της κυβέρνησης και ζήτησαν
μείωση του ΦΠΑ, η οποία εγγυώνται ότι

23/5
Πρόστιμο
337,5 εκατ .

ευρώ από
Κομισιόν στην
αμερικανική
Mondelez

για αθέμιτες
πρακτικές
κερδοφορίας

θα περάσει στον καταναλωτή . «Συζητάμε
εδώ και δύο χρόνια και θεωρούμε ότι, εδώ
που έχουμε φτάσει , πρέπει να έχουμε
μείωση του ΦΠΑ» , είπε ο πρόεδρος του
ΣΕΒΤ . Οσο για το αν η μείωση αυτή θα
μπορούσε να περάσει στον καταναλωτή ,

οι εντατικοί έλεγχοι από την πολιτεία θα
μπορούσαν να το εξασφαλίσουν , λένε οι
επιχειρηματίες.

Για το μέλλον των τιμών ειδικά στα
τρόφιμα οι βιομήχανοι λένε πως δεν θα
πρέπει να αναμένει κανείς επιστροφή
των τιμών στα προ του φθινοπώρου του
2021 επίπεδα . Και αυτό γιατί η κλιματική
κρίση , η πράσινη μετάβαση , οι ευρωπαϊκές
πολιτικές θα συνεχίζουν να πιέζουν την
παραγωγή και τις τιμές , επισημαίνοντας
μάλιστα την ταχύτερη αύξηση της ζήτησης
σε σχέση με την προσφορά.

TO TPIK TOY SHRINKFLATION

«Αγάπη μου συρρίκνωσα
τις... συσκευασίες,
αλλά άφησα ίδιες τις τιμές»

Δημοφιλείς μάρκες

προχωρούν στη μείωση

του μεγέθους
της συσκευασίας και

του περιεχομένου της ,

ενώ παράλληλα διατηρούν

την ίδια τιμή και σε κάποιες

περιπτώσεις την αυξάνουν

ποτελεί μία τάσηπου εξαπλώνεται
διεθνώς όσο οι τιμές των προϊό-
ντωντραβούν την ανηφόρα . Σχε-

τίζεται με τη συρρίκνωση του μεγέθους
της συσκευασίας του προϊόντος , αλλά
όχι της τιμής και περιγράφεται με τον
όρο shrinkflation, από τη σύνθεση των
αγγλικών λέξεων shrink που σημαίνει
συρρικνώνω και inflation που σημαί-
νει πληθωρισμός. Δημοφιλείς μάρκες
σε ολόκληρο τον κόσμο αλλά και στην
Ελλάδα σε μία προσπάθεια να «ελέγξουν»

το αυξημένο κόστος προχωρούν στη μεί-
ωση του μεγέθους της συσκευασίας και
του περιεχομένου της , ενώ παράλληλα
διατηρούν την ίδια τιμή και σε κάποιες
περιπτώσεις την αυξάνουν. Σνακ, απορ-
ρυπαντικά , ζυμαρικά , καφές , γαλακτο-
κομικά , σοκολάτες , αναψυκτικά είναι
μόνο μερικά από τα είδη στα οποία είτε
έχουν μικρύνει οι συσκευασίες ή πλέον
οι εταιρείες έχουν δημιουργήσει και νέες
μικρότερες που δεν είχαν στο παρελθόν.

Το φαινόμενο shrinkflation έχει λάβει
διαστάσεις , επιδεινώνοντας τη θέση των
καταναλωτών, που αντιμετωπίζουν την
εκτίναξη των τιμών . Η τακτική αυτή φυ-
σικά δεν γίνεται στα κρυφά , ωστόσο για
τους καταναλωτές πολλές φορές είναι
δύσκολο να συγκρίνουν ή ακόμα και να
αντιληφθούν τις όποιες διαφορές. Με
δεδομένο ότι οι καταναλωτές διεθνώς
αλλά και στην Ελλάδα βρίσκονται έτσι
κι αλλιώς αντιμέτωποι με συνεχείς ανα-
τιμήσεις σε προϊόντα στο ράφι , νιώθουν
συχνά εξαπατημένοι, όταν βλέπουν τε-
λικά την ποσότητα του προϊόντος που
αγοράζουν να είναι μικρότερη , αλλά
την τιμή αντίστοιχα να μη μειώνεται .

Το θέμα απασχολεί και τις κυβερνήσεις.
Μάλιστα στις 19 Απριλίου 2024 , η γαλλι
κή κυβέρνηση ανακοίνωσε ότι έως την
1η Ιουλίου 2024 , κάθε λιανέμπορος θα
πρέπει να τοποθετεί ένδειξη μπροστά
σε όλα τα προϊόντα (τρόφιμα και μη) ,

τα οποία συρρικνώθηκαν σε μέγεθος,

με αναφορά σε ποσότητα και τιμή , σε
μια προσπάθεια να αντιμετωπιστεί το
φαινόμενο του shrinkflation . Η αρχή είχε
γίνει στη Γαλλία από την αντίδραση της

αλυσίδας Carrefour όταν έβαλε ή ίδια
σήμανση σε προϊόντα πολυεθνικών των
οποίων οι συσκευασίες και το περιεχόμε-
να μειώθηκαν χωρίς αντίστοιχη μείωση
και της τιμής τους.

ΜΕΤΡΑ . Η Ελλάδα ήταν από τις πρώτ
τες χώρες που έκανε παρέμβαση για το
φαινόμενο αυτό , από τα μέσα του 2022 ,

όταν είχαν κάνει την εμφάνισή τους στα
ράφια πιο «αδύνατες» από άποψη περι-
εχομένου συσκευασίες . Η τότε ηγεσία
του υπουργείου Ανάπτυξης είχε προ-
χωρήσει σε μέτρα για πιο ευανάγνω-
στες ενδείξεις αναφορικά με τις τιμές
και τις ποσότητες. Ακολούθησανπαρεμ-
βάσεις για τον έλεγχο του περιθωρίου
κέρδους και πρόσφατα ρυθμίσεις για
μεγαλύτερη διαφάνεια στηδιαμόρφωση
των τελικών τιμών, στην πολιτική των
προσφορών καθώς και ενθάρρυνση των
καταναλωτών να καταγγέλλουν μέσω
ηλεκτρονικής πλατφόρμας περιπτώσεων
που θεωρούν ότι χρήζουν διερεύνησης.

Το φαινόμενο όμως έχει λάβει μεγάλες
διαστάσεις σε πανευρωπαϊκό επίπεδο με
σχεδόν έναν στους δύο καταναλωτές να
θεωρεί ότι δεν είναι αποδεκτή πρακτική .

Ομως αν και το φαινόμενο είναι πανευ-
ρωπαϊκό, δεν υπάρχει κοινό ευρωπαϊκό
πλαίσιο , με κάθε χώρα να επιλέγει αυτό-
νομα πώς θα το διαχειριστεί.

Σύμφωνα με έρευνα της Ipsos Global
Inflation Monitor τον περασμένο Νοέμ-
βριο σε 33 χώρες του κόσμου το 46% των
καταναλωτών έχει διαπιστώσει ότι τα μετ
γέθη τωνπροϊόντωνγίνονται μικρότερα ,

σε αντίθεση με τις τιμές τους . Οι πέντε
χώρες όπου οι άνθρωποι παρατηρούν πιο
έντονα το φαινόμενο είναι η Βρετανία
(64%) , η Γαλλία (63%) , η Γερμανία (62%) ,

ο Καναδάς (60% ) και η Ολλανδία (59%) .

Μόνο το ένα τέταρτο (22%παγκοσμίως )

δηλώνει ότι θεωρεί αποδεκτή τη μείωση
της ποσότητας χωρίς μείωση τιμής . Ωστό-
σο, το μεγαλύτερο ποσοστό (48% κατά
μέσο όρο παγκοσμίως) θεωρεί απαράδε
κτη την πρακτική της συρρίκνωσης των
συσκευασιών και όχι των τιμών.

ΔΗΜΗΤΡΑ ΣΚΟΥΦΟΥ

Σύμφωνα με έρευνα της Ipsos
Global Inflation Monitor,

τον περασμένο Νοέμβριο
σε 33 χώρες του κόσμου
το 46% των καταναλωτών

έχουν διαπιστώσει

ότι τα μεγέθη των προϊόντων
γίνονται μικρότερα
σε αντίθεση με τις τιμές τους
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Vaccination Rates on Steady
DeclineAmong Greeks
Written by
Christos Logaras,

O
neofthefirstvac-
cines to be devel-

oped in record
time and ap-

proved with equalspeed for
useduring thenew coronavi-

rus pandemic,Vaxzevria,was
released by the British-Swed-

ish companyAstraZeneca.A
medication the majority of
citizens had been anxiously

waiting for since 2020, as it
would provide much-cov-
eted immunity and permit
a return to normality, it en-

joyed its glorydays inthefirst
months of2021. However, it
did not take long fordoubts
about its efficacy to surface,
along with concerns about
itssafety,since some patients
who were administered the
vaccinewenton to sufferrare

types ofthrombosis. Thisled

tochanges being madetothe
instructions on how to ad-
minister the vaccine to cer-

tain age groups.

'A medication that
saved millions of lives'
Ten days ago, in early May,
AstraZeneca finally with-
drew its vaccine for com-

mercial reasons, given that
demand for it had plum-
meted, both as a result of
new and updated Covid-19

vaccines being released
and of its bad reputation.
"Itwas inferior to the new-

er vaccines, and anything
new that has come along
is greatly improved, in any
case", the pathologist-clin-
ical pharmacologist and
lecturer at the University
of Athens Medical School,
Anastasios Spantideas, ex-
plains to TO VIMA. Despite
the official announcements,
however, this final act in the
vaccine's career has reignit-
ed the conspiracy theories
around coronavirus vaccines

as a whole, putting all the
outrageous things said and
written around theworld in
the firstmonthsofthepan-
demic crisis back into the
limelight. The usual suspects
within the anti-vax move-
ment werequick to linkthe
withdrawal to hidden side-

effects. For theirpart, how-
ever, experts have spoken
about unfair and unjust criti-
cism of a vaccine that con-
tributed decisively to the fi-
nal victoryagainst Covid-19.
"AstraZeneca'svaccinewas
excellent and met a crucial
need. It was one ofthe first
to be administered against
the coronavirus, and it is to-
tally unfair to criticize it in
this way, given the millions
of lives it saved during the
pandemic," says Vana Pa-

paevangelou, Professor of

Pediatric Infectious Diseases

at the UniversityofAthens.

The Legacy
ofFear and Doubt

Despite the assurancesofthe
medical community, how-
ever, the conspiracy theo-
ries cultivated by a small
minority of journalists seem

to have fallen on receptive
ears and to have had an- al-
beit limited- impact on the
vaccination coverage ofthe
population at large.At the
same time, thepsychological
fatigue associated with the

pandemic period, coupled
with the vaccinations being
administered in quick suc-
cession during its first few
months, have left a legacy of
fear and doubt.

According to thesocial

security portal of the Greek
state (IDIKA),4,445,546 Cov-
id - 19 vaccinations weredeliv-

ered in 2022. However, this
number fellbyalmost94%the

followingyear, withvaccina-
tions reaching only 276,857
in 2023 before falling an-
other 39.5% this year, with
just 167,617 administered by
earlyMay 2024. It should be
recalled that in 2021, the first
year in which thevaccinations
came intogeneral circulation,

no fewer than 17,425,672
shots were administered in
Greece, allowing 7,457,885

citizens to return tonormality.

Flu Vaccinations
AreAlso on a Decline
However, it isn't onlytheCov-

id-19 vaccines that Greeks are

seemingly turningtheirbacks

on. Over the last four years,
flu vaccinations have experi-
enced a small butsteadyde-

cline, too, despite a change
in the rules in 2022 allow-
ing the shots to be delivered
by pharmacists without the
need for a prescription. Spe-
cifically, 3,432,700 flu vacci-
nations were carried out be-

tweenOctober 2020 and May
2021 ; 3,160,700 between Oc-
tober 2021 andMay2022; and

2,977,340 in the same period
in 2022-2023.With2,900,170

vaccinations administered
since October 2023, and the

vaccination period finishing
attheend ofMay, this marks
a decrease of 15.5%over the
lastfouryears.

"There is a tendency to
be skeptical about and wary
ofvaccines, though usually
in relation tovaccineswhich

are administered to children.

For example, we have had a

measles outbreak caused by
the fall in vaccination cov-

erage. We have also faced
skepticism from the com-
munityover the flu vaccine,

especially after the firstyear
ofthe pandemic," notes Dim-
itrios Paraskevis, professor of
Epidemiology & Preventive
Medicine at the University
ofAthens, drawingattention
to the significant portion of
the Greek population, which
has turned against vaccines.

Regarding the measles-

mumps-rubella(MMR)vac-
cine, Papaevangelou confirms
the decline in population cov-

erage, noting that the same
phenomenon has been re-
corded in many countries.
"There has been a decrease

in measles-mumps-rubella
vaccination coverage,but less

so in Greece than elsewhere.
The vaccine in question has
long been blamed for itsside
effects and it frightens par-
ents. Needless to say, there
is nothing to fear. However,
wearenotseeinga reduction
across the board for all chil-
dren's vaccines. Forexample,
the number of first doses of
the pneumococcal, pertussis

and tetanus vaccines admin-
istered has remained steady,"
she notes.

This Is Nothing New
People have always been
suspicious of vaccines, Par-
askevis explains, and new
conspiracies pop up every
time a new crisis hits.This
was the caseduring thepan-
demic,when a minoritycon-
vinced that something was
being hidden from the pub-
lic or thatsome sinister aims
were being served , started

creating scenarios. "This
isn't a recent 'movement'.
But while it wasn't brought
into being by the pandemic,
it was strengthened by it. " In
the same spirit, Spantideas
notes that the phenomenon
has been observed since the
introduction of vaccines,
which is to say "since the
first smallpox vaccine, which
wiped the disease offtheface

of the earth, and also since
the poliovaccine,which has

saved millions of children
who would otherwise have

died or been left paralyzed".
Butwhy is this the case?

Professor Paraskevisattributes

the phenomenon to thevac-
cine being a precautionary
measure, which means the
person receiving it is notun-
der immediate threat, unlike
a patientwho is already ill and

being administered a drug.
"We usevaccines as long as

we arehealthy.This isnotthe
case with medicines, which
we take as a treatmentwhen
weare ill, and whichare thus

absolutelynecessary. Inother
words, vaccines andmedica-

tions are associatedwithvery
different states ofmind." In
fact, Spantideas adds, drugs
also have side-effectsthatcan

cost lives under certain cir-
cumstances:"Unfortunately,
like all medications, even the
most innocent vaccines can

have some side-effects. But
how many millions of peo-
ple have died from taking
aspirin, a drug we all keep in
our homes anduseextensive-

ly? Yet aspirin has not been
phased out, despite therebe-
ing a riskofsomeone taking it
and suffering a fatal heart at-
tack. In other words, the risk
does not negate its curative
value or its contribution to
society. Unfortunately, peo-
plewho are contrarian by na-
ture tend to join together into
movements thatmake a lotof
noise and ultimately cause a
lotofdamage."

Zoom team
Coordinated by

Aggelos Skordas
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Πώς οι πολυεθνικές ρυθμίζουν την αγορά
είτε επιβάλλοντας περιορισμούς στον εφοδιασμό
είτε βάζοντας τις θυγατρικές τους να αγοράζουν
ακριβότερα - Η ελληνική ιδιαιτερότητα που καθιστά
τη χώρα πιο ευάλωτη στις μεθοδεύσεις

25

20
20

15

10

LO5

To
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ταν αρχές Απριλίου όταν

στην έκθεσή του για το
2023 ο διοικητής τηςΤα

Τράπεζας της Ελλάδος
Γιάννης Στουρνάρας έκρουε τον
κώδωνα του κινδύνουγιατις «ο1ο-

νεί ολιγοπωλιακές συνθήκες σε συγκε

κριμένες αγορές αγαθών και υπηρε

σιών που μειώνουν τον ανταγωνισμό

και επιδεινώνουν τις πληθωριστικές
πιέσεις». Σε συνέντευξή του την
ίδια περίοδο είχε εντοπίσει ολιγο-

πώλια σε τρόφιμα, καύσιμα, τρά-
πεζες και ιδιωτική νοσοκομειακή
περίθαλψη.

Το ζήτημα των ολιγοπωλια-
κών συνθηκών σε τομείς-κλειδιά
της οικονομίας επανέρχεται στην
επικαιρότητα με φόντο την επι-
στολή που απέστειλε ο πρωθυ-

πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
προς την πρόεδρο της Κομισιόν
Ούρσουλα φονντερ Λάιεν ανα-
φορικά με τις μεθόδους τιμολόγη-
σης που ακολουθούν οι πολυεθνι-
κές εταιρείες . Και αυτόγιατί , όπως

επισημαίνουν ειδικοί αναλυτές,

είναι οι ολιγοπωλιακές συνθήκες
που επιτρέπουν στις πολυεθνικές

να «παίζουν» στην Ελλάδα με μετ
θόδους που αυξάνουν τα κέρδη
τους σε βάρος των καταναλωτών,

όπως οι Γεωγραφικοί Εφοδιαστικοί
Περιορισμοί στους οποίους ανα-
φέρεται διεξοδικά στην επιστολή
του ο Πρωθυπουργός.

Τεχνητά εμπόδια
στον εφοδιασμό
Οι Γεωγραφικοί Εφοδιαστικοί
Περιορισμοί (Territorial Supply
Constraints - TSCs) αποτελούν
τεχνητά εμπόδια που επιβάλ
λουν, όπως σημειώνει στην επι-
στολή του ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης , «οι μεγάλες πολυεθνικές
επιχειρήσεις μεταξύ των αγορών
των κρατών-μελών της Ευρωπαϊ

κής Ένωσης προκειμένου να αξι-
οποιήσουν τη δεσπόζουσα θέση
που έχουν στις αγορές, κυρίως ,

των μικρότερων από αυτά». Σε
σχετική έκθεση που δημοσιεύ-
τηκε τον Νοέμβριο του 2020,

η Κομισιόν εξηγεί ότι οι περι-
ορισμοί αυτοί τίθενται από τις
πολυεθνικές στις κατά τόπους
εταιρείες χονδρικού και λιανι
κού εμπορίου προκειμένου να
τις εμποδίσουννα προμηθευτούν
επώνυμα προϊόντα από άλλες χώ

ρες της ΕΕ πλην αυτής στην οποί-
αν εδρεύουν. Πρόκειται , δε, για

ΖΟΟΜ ΣΤΟ

BHMA

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ
Αγγελος Σκορδάς

Γράφει :

Γιώργος Μουρμούρης

Επιμέλεια:

Παναγιώτης Σωτήρης

μια πρακτική κάθε άλλο παρά
μεμονωμένη: το 49% των λιανο-
πωλητών και χονδρεμπόρων που
συμμετείχαν στην έρευνα της Κοι

μισιόν ανέφεραν ότι έχουν βρεθεί
αντιμέτωποι με TSCs.

Οι απώλειες στις τσέπες των

Ευρωπαίων από την εν λόγω πρα-
κτική ζαλίζουν: Η Ευρωπαϊκή Επι

τροπή εκτιμά ότι αν οι μεσάζοντες
σε 16 χώρες της ΕΕ μπορούσαν
ελεύθερα να προμηθεύονται επώ

νυμα προϊόντα απευθείας από τη
χώρα με τις χαμηλότερες τιμές
αγοράς , οι καταναλωτές θα μπο-
ρούσαν να εξοικονομήσουν περί-
που 14,1 δισ. ευρώ κατά την αγορά

ειδών όπως ψωμί και δημητριακά ,

αλκοολούχα και μη αλκοολούχα

B

«Εχει διαπιστωθεί
ότι οι πολυεθνικές
διαμορφώνουν
τις τιμές ανάλογα
μετηχώρα στην
οποία απευθύνεται

το προϊόν»

ποτά και άλλα τρόφιμα .

Από πλευράς των πολυεθνι
κών, βεβαίως , η «ψαλίδα» στις τι
μές αποδίδεται συχνά στο διαφο-
ρετικό φορολογικό καθεστώς και

στο διαφορετικό εργατικό κόστος
από χώρα σε χώρα,καθώς και στα
κόστη παραγωγής και μεταφοράς .

Η έκθεση της Κομισιόν, όμως, υπο-
γραμμίζει ότι οι παράγοντες αυτ
τοί δεν δικαιολογούν τις χαώδεις
αποκλίσεις από κράτος σε κράτος.

Περισσότερη σημασία φαίνεται
πως έχει ένας άλλος παράγοντας
που επισημαίνουν στην ίδια έρευ
να εκπρόσωποι των μεγάλωνεπι-
χειρήσεων: οι διακρίσεις στις τιμές
ανάλογα με την κατάσταση του
ανταγωνισμού σε κάθε αγορά .

Η «συμπαιγνία» λόγω
έλλειψης ανταγωνισμού
Όπως προκύπτει, λοιπόν, ο βαθμός

στον οποίο οι εταιρείες επιβάλ-
λουν πρακτικές όπως οι Γεωγρα-
φικοί Εφοδιαστικοί Περιορισμοί
εξαρτάται από το περιβάλλον του
ανταγωνισμού σε κάθεχώρα. Στην
Ελλάδα , όπως εξηγεί στο «Βήμα»

ο καθηγητής στη Νομική Σχολή
του Δημοκρίτειου Πανεπιστη-
μίου Θράκης και διατελέσας επί
11 χρόνια μέλος της Επιτροπής
Ανταγωνισμού Γεώργιος Τρια-
νταφυλλάκης , η ολιγοπωλιακή
δομή της αγοράς οδηγεί σε « μια
σιωπηρή συμπαιγνία», καθώς, «ελ-
λείψει έντονου ανταγωνισμού , οι
πολυεθνικές βρίσκουν έτοιμη την
υποδομή» για να κρατήσουν ψηλά –
τις τιμές. «Όταν στην Ελλάδα μια
πολυεθνική επιχείρηση βρίσκει
μόνο δύο-τρεις ακόμη παίκτες,

θα προτιμήσει να κρατήσει ψη-
λά τις τιμές αφού δεν θα υποστεί

ανταγωνισμό από οποιονδήποτε
άλλον» σημειώνει χαρακτηριστι-
κά. Στον αντίποδα, σε χώρες όπως

η Γερμανία και η Γαλλία, « αν μια
πολυεθνική επιχειρήσει να κρατή-
σει ψηλά τις τιμές, θα τη διαλύσει
ο ανταγωνισμός» .

Ποιοι είναι, όμως, οι παράγο-
ντες που συντηρούν και αναπαρά-
γουν τις ολιγοπωλιακές συνθήκες
στην ελληνική αγορά; Κατά τον
Γεώργιο Τριανταφυλλάκη , πρό-
κειται για ένα μείγμα γεωγραφι
κών και ιστορικών παραγόντων.

«Πρόκειται για μια μικρή, απο-
μακρυσμένη από τον ιστό της
Κεντρικής Ευρώπης αγορά , που
δεν έχει αναπτύξει το ποσοστό

Αναψυ- Καφές Είδη Είδη Είδη Γαλα- | (κατηγορώντας | Δημη- | Καρυ
κτικά προσω- ζαχαρο- οικια- κτο- ματα| τριακά | κεύ-

πικής πλα- κής | κομικά
υγιει- στικής υγιει

για ματα
πρωινό και

σάλ-
τσες

νής νής

ΤΟ ΕΙΔΟΣ ΓΕΩΓΡΑΦΙΚΩΝ ΕΦΟΔΙΑΣΤΙΚΩΝ
ΠΕΡΙΟΡΙΣΜΩΝ ΠΟΥ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΖΟΥΝ ΛΙΑΝΕΜΠΟΡΟΙ
ΚΑΙ ΧΟΝΔΡΕΜΠΟΡΟΙ ΑΠΟ ΤΙΣ ΠΟΛΥΕΘΝΙΚΕΣ

Αρνηση προμήθειας
συγκεκριμένων προϊόντων

Διαφοροποίηση των προϊόντων
όσον αφορά τη συσκευασία

ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ

32(46%)

21(30%)
Υποχρέωση περιορισμού της προμήθειας
μόνο σε μια συγκεκριμένη αγορά/περιοχή 20(29%)

19(27%)

17(24%)
Ε

11(15%)

5 (7%)

Διαφοροποίηση των προϊόντων
ως προς το περιεχόμενο

Ποσοτικοί περιορισμοί (συμπεριλαμβανομένων
ποσοστώσεων προσφοράς και άλλων)

Περιορισμοί στις προωθητικές
ενέργειες για συγκεκριμένα προϊόντα

Αλλοι περιορισμοί

της δευτερογενούς παραγωγής
[στο ΑΕΠ ]» εξηγεί. « Η ανάπτυ-
ξη αφορά κυρίως το μεταπρατικό
εμπόριο, επομένως υπάρχει έντο-
νη εξάρτηση από το εξωτερικόγια
εισαγωγές προϊόντων. Η ιστορική
διαδρομή της χώρας δεν της επέ
τρεψε να έχει πολλά εξαγώγιμα
αγαθά» . Ετσι , η οικονομική δομή
«της υπερεμπορικότητας και των

εισαγωγών» ευνόησε την επικρά
τηση στο εμπόριο και στη βιομη-
χανία λίγων επιχειρήσεων και τη
διαμόρφωση ενός περιβάλλοντος
ασθενούς ανταγωνισμού, που δεν
επιτρέπει τη συμπίεση των τιμών.

Αγοράζοντας πιο ακριβά
τα ίδια προϊόντα
Η έλλειψη ανταγωνισμού αποτε-
λεί το αναγκαίο υπόστρωμαγιατο
«παιχνίδι» των πολυεθνικών με
τις τιμές, με μεθόδους που , αν και
νόμιμες, εγείρουν σοβαρά ηθικά
ζητήματα. Οπως , για παράδειγμα ,

η πρακτική του transfer pricing,

στο πλαίσιο της οποίας οι ελλην.
νικές – εν προκειμένω – θυγατρικές διεθνών κολοσσών αγοράζουν

ακριβότερα από τις αλλοδαπές
μητρικές τους εταιρείες τα ίδια
προϊόντα που στις μεγάλες αγορές
πωλούνται φθηνότερα.

«Εχει διαπιστωθεί ότι οι πο-

λυεθνικές διαμορφώνουν τις τιμές

ανάλογα με τη χώρα στην οποία
απευθύνεται το προϊόν» λέει ο

πρόεδρος του ΙΝΚΑ Γιώργος Λε-
χουρίτης . Οπως σημειώνει, ένα
προϊόν μπορεί να παράγεται για
παράδειγμα στη Γερμανία , κατό-

ΠΗΓΗ : Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 2020

πιννα αποστέλλεται σε μια τρίτη
χώρα και από εκεί να εισάγεται
στην Ελλάδα , με το αντίστοιχο
«καπέλο» στηντιμή. Την ίδια πρα-

κτική περιγράφει και η πρόεδρος
της ΕΚΠΟΙΖΩ Παναγιώτα Καλα-
ποθαράκου, τονίζοντας ότι πρό-

κειται για μια διαδικασία νομότυ-
πη που, όμως , υποκρύπτει δόλο.

Αλλωστε, υπογραμμίζει, ενώ οι
αυξήσεις μεταφέρονται απευθείας
στον καταναλωτή, δεν συμβαί-
νει το ίδιο και όταν παρατηρείται
αποκλιμάκωση των τιμών. «Το
μεταφορικό κόστος έχει μειωθεί
σε σχέση με την πρώτη περίοδο
μετά την πανδημία, όμως οι μει-
ώσεις αυτές δεν έχουν περάσει
στον καταναλωτή».

B

Ενώ οι αυξήσεις

μεταφέρονται
απευθείας στον
καταναλωτή, δεν
συμβαίνει το ίδιο και
όταν παρατηρείται
αποκλιμάκωση των
τιμών
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Φάκελ

ΑΓΟΡΑΣΤΙΚΕΣ ΣΥΝΗΘΕΙΕΣ
ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΗΣΗΣ ΧΡΗΜΑΤΩΝ

Ποια από τα παρακάτω μέτρα έχετε
λάβει προκειμένου να αντιμετωπίσετε τα

οικονομικά προβλήματα της ακρίβειας;
(δυνατότητα πολλαπλών απαντήσεων)

(%)
Αγορές μικρότερου

14
μεγέθους

συσκευασιών 19

Αγορά
προϊόντων

ιδιωτικής ετικέτας 48

Αλλαγή 13
καταστήματος

16από το συνηθισμένο

Αλλαγή μάρκας-
επωνυμίας προϊόντων

Ακύρωση δαπανών

1/2023

10/2023

από το συνηθισμένο

71
διασκέδασης (π.χ.

Ρύζι | Συσκευα- Τσάι διακοπές, εστίαση κ.λπ.)

Αναβολή εργασιών 50

52

ή/και | σμένο/
μακα- προμαγει
ρόνια | ρεμένο/

κατε
ψυγμένο
φαγητό

συντήρησης-
επισκευής

Μείωση αγορών
σε βασικά

καταναλωτικά είδη

CB
EZB

EKY
EKP

2007 50
Χρήση 24

χρημάτων
από αποταμιεύσεις 28

· Αναβολή 29
ή μη πληρωμή
λογαριασμών 28

EURO

Αύξηση χρόνου
εργασίας

Η δεύτερη εργασία

Χρήση/αύξηση
πιστωτικών

55

55

καρτών 11

Δεν έλαβα
κάποια ειδικά 4

μέτρα ΠΗΓΗ: ΙΕΛΚΑ

ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΟ
ΕΜΠΟΡΙΟ

Ανοδος
και οφέλη
Η πίεση από τον επίμονο πληθω-

ρισμό, σε συνδυασμό με άλλους
παράγοντες, ωθεί ολοένα και πε-
ρισσότερους καταναλωτές στις δια-

δικτυακές αγορές, προς αναζήτηση
καλύτερων προσφορών. Είναι ενδει

κτικό ότι, σύμφωνα μεστοιχεία της
Eurostat, οιδιαδικτυακέςπωλήσεις

έχουν σκαρφαλώσει απότα7,5 δισ.

ευρώ το 2018 σεπάνω από 16 δισ.

ευρώ το 2023 , με τους διαδικτυ-
ακούς καταναλωτές να αγγίζουν
πέρυσι το 75% των χρηστών του
Διαδικτύου .

«Ο προσεκτικός καταναλω-
τής ωφελείται πολλαπλώς από το
ηλεκτρονικό εμπόριο γιατί μπορεί
εύκολα να κάνει έρευνα αγοράς»

σημειώνει η πρόεδροςτου ΕΚΠΟΙ-
ΖΩ Παναγιώτα Καλαποθαράκου, η
οποία τονίζει ότι πολλά νέα νοικο-

κυριά επιλέγουν το Διαδίκτυο και
για τα ψώνια του σουπερμάρκετ,

αποφεύγοντας έτσι τον πειρασμό
των αχρείαστων αγορών, στον οποί-
ονυποκύπτουν όταν επισκέπτονται

τα φυσικά καταστήματα.

Ωστόσο , όπως επισημαίνει
πρόσφατη έρευνα της Mastercard ,

οι διαδικτυακές αγορές ενέχουν και

τον αντίστροφο κίνδυνο: Το 2023 οι

αμερικανοί καταναλωτές ξόδεψαν
735 δισ. δολάρια περισσότερα από
ό,τι θα έκαναν υπό άλλες συνθήκες,

λόγω της διευρυμένης τηλεργασίας
που καθιστά πιο εύκολες τις συχνά

αχρείαστες διαδικτυακές αγορές,

ακόμα και εν ώρα εργασίας.

ΤουΔημήτρη Γαλάνη
ΤΕΡΑΣΤΙΕΣ ΔΙΑΦΟΡΕΣ ΣΤΙΣ ΤΙΜΕΣ

Διασχίζουντασύνορα
ντιμέτωπες με τηνακρί- για πιο φθηνές αγορέςβεια, πολλές ελληνικές
οικογένειες που ζουν σεκαι περιοχές κοντά σεγειτο

νικέςχώρες αναγκάζονται να ταξι
δεύουν σε αυτές προκειμένου να
βρουν προϊόντα σε χαμηλότερες
τιμές. «Χιλιάδες συμπολίτες μας από
τη Βόρεια Ελλάδα πηγαίνουν σε γει
τονικές χώρες για να γεμίσουν το αυτ

τοκίνητό τους με βενζίνη ή πετρέλαιο

ή ακόμα και να αγοράσουν προϊόντα
είτε διατροφής, είτε υπόδησης και ένα

δυσης, είτε και ηλεκτρονικά είδη, γιατί

στιςχώρες αυτές είναι πολύ φθηνότερα

απότην Ελλάδα. Γιαπαράδειγμα,στη
Βουλγαρία η τιμή μιας οδοντόκρεμας

είναι 50% χαμηλότερη απ' ό,τι είναι

στην Ελλάδα. Το ίδιο προϊόν στη Βό-
ρεια Μακεδονία είναι φθηνότερο και
το80%. Το ίδιο συμβαίνει και στην
Τουρκία, το ίδιο και στην Αλβανία»

αναφέρει χαρακτηριστικά ο κ. Γ.

Λεχουρίτης, πρόεδρος του Ινστι-
τούτου Καταναλωτών.

Αξίζει να σημειωθεί ότι στα
σουπερμάρκετ της Γευγελής της
Βόρειας Μακεδονίας, που απέχει

περίπου 80 χιλιόμετρα από τηΘεσ
σαλονίκη , οι τιμές είναι πολύ πιο
χαμηλές τόσο στα τρόφιμα όσο και
σε άλλα είδη πρώτης ανάγκης. Για
παράδειγμα, στα σουπερμάρκετ
της Γευγελής μια συσκευασία με 10

χαρτιά υγείας πωλείταιέναντι 1,74

ευρώ , ενώ στην Ελλάδα το αντίστοι-

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ

:EPA

/GEORGI

LICOVSKI

χο προϊόν ξεκινά από 2,56 ευρώ
και μπορεί να φτάσει μέχρι και τα
5 ευρώ. Αντίστοιχα, πάνες γνωστής
εταιρείας για βρέφη πωλούνται στα
ελληνικά σουπερμάρκετ έναντι 0,33

ευρώ το τεμάχιο , ενώ στηγειτονική
χώρα έναντι 0,11 ευρώ το τεμάχιο.

Επίσης χαμηλότερη είναι η τι-
μή της βενζίνης , γι ' αυτό και πολλοί
Έλληνες διασχίζουν τον συνοριακό
σταθμό της Γευγελής για να γεμί
σουν το ρεζερβουάρ του οχήματός
τους. Αυτή τη στιγμή στα βενζινά-
δικα της γειτονικήςχώρας η βενζίνη
πωλείται έναντι 1,30 ευρώτολίτρο
(79 δηνάρια) , ενώ στην Ελλάδα αυ-
τή την περίοδο πωλείται 1,80 - 2

ευρώ το λίτρο. Οπως σημειώνει

Πολλοί Βορειο-
ελλαδίτες
επιλέγουν τα
σουπερμάρκετ
της Γευγελής
για τα ψώνια
τους

ο κ. Λεχουρίτης, πολλοί είναι και
όσοι φεύγουν απότην Κέρκυρα με
το καράβι , πάνε στην Ιταλία, γεμί
Ζουν το αυτοκίνητο με προϊόντα,

κάνουν το ταξίδι τους και στοντε-
λικό λογαριασμό έχουνκαι κάποιο
κέρδος. «Για παράδειγμα, ο τόνοςRio
Mare, που είναι ιταλικό προϊόν, στην
Ιταλία η συσκευασία των 160 γραμμα

ρίων κοστίζει 1,30 ευρώ. Στην Ελλά
δα έχει 3,5 - 4,00 ευρώ. Τα ζυμαρικά

Barilla στην Ιταλία το μισό κιλό έχει
92 λεπτά, στην Ελλάδα 1,47 και αντο

έχουν σε προσφορά μπορεί να πέσει
και στο 1,20» σημειώνει .

«Οπως αντιλαμβάνεστε, οι τιμές
στο Καστελλόριζο είναι ανεβασμένες,

αν υπολογίσει κανείς ότι τα προϊόντα

μεταφέρονται στη Ρόδο και από εκεί

στο Καστελλόριζο. Πολλές οικογένει-
ες πάνε στην Τουρκία προκειμένου να

προμηθευτούν προϊόντα σε χαμηλό-

τερες τιμές. Με το καραβάκι το ταξίδι

για το Κας διαρκεί περίπου μισή ώρα.

Το εισιτήριο με επιστροφή κοστίζει
περίπου 25 ευρώ. Οπότε πολλοί συ

μπολίτες κάνουν τη βόλτα τους στην
Τουρκία, πίνουν τον καφέ τους, κάτ
νουν τα ψώνια τους και επιστρέφουν.

Οι τιμές στο Κας δεν συγκρίνονται με
τις τιμές στο Καστελλόριζο» αναφέρει
ο κ. Γ. Σαλμάς , που έχει ιδιωτική
επιχείρηση στο νησί.
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«Σπίτι μου είναι το νοσοκομείο»
Μόνιμοι κάτοικοι νοσοκομείων είναι περίπου 500 άνθρωποι χωρίς
να ασθενούν. Γιατί τα Κέντρα Πρόνοιας δεν μπορούν να βοηθήσουν.

Στέλλα Στυλιανού + 82 ΣΕΛ . 6
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60χρονος Ηλίας μπή-

κε σε κεντρικό νοσο-
κομείο της χώρας στιςΗ
αρχέςτου 2023 γιανα

αντιμετωπίσει μια επείγουσα λοί-
μωξη. Όταν αποθεραπεύτηκε, δί-
στασε να φύγει . Είχε να αποκαλύ
ψει στον θεράποντα ιατρό του μια

συγκλονιστική αλήθεια: Δεν είχε
πού να πάει. «Παίρνω ένα επίδομα

400 ευρώ . Δεν με περιμένει κανείς
στο σπίτι... Δεν έχω ρεύμα, μου το
κόψανε, ζω στο σκοτάδι, δεν έχω πού

να πάω...» .

Ο γιατρός του επικοινώνησε
με την κοινωνική λειτουργό του
νοσοκομείου αναζητώντας λύση.

Το πρώτο που σκέφτηκε ήταννα
μεσολαβήσει για έναν δίκαιο δι-
ακανονισμό με την εταιρεία που

του παρέχει ρεύμα ώστε να μπο-
ρέσει να πληρώσει με δόσεις το
χρέος του για να γυρίσει σπίτι του.

Η επιχείρηση αυτή δεν είχε αποτέ

λεσμα, λύση βιώσιμη δεν βρέθηκε,
με αποτέλεσμα ο 60χρονος άνδρας
να κινδυνεύει να μείνει στον δρό-
μο. Ή μάλλον, στο... νοσοκομείο.

Η ιστορία του κ . Ηλία είχε αίσιο

τέλος , καθώς λίγο αργότερα ένας
αυθόρμητος έρανος οδήγησε στο
να συγκεντρωθούν τα χρήματα
για να πληρωθούν οι λογαριασμοί
του και μπόρεσε να επιστρέψει
στο σπίτι του.

Η περίπτωσή του ωστόσο δεν
είναι η μοναδική. Αν και είναι μία
από τις λίγες που είχαν ευτυχή
κατάληξη. Στην Ελλάδα του 2024 ,

500 συνάνθρωποί μας είναι σήμερα
μόνιμοι κάτοικοι... νοσοκομείων.

Παραμένουν δε σε ράντζα ή σε δω-

μάτια , κεντρικών κυρίως , μεγάλων
νοσοκομείων της χώρας , χωρίς να
ασθενούν. Ολοι τους κάποια στιγ-
μή αρρώστησαν, έκαναν εισαγωγή
στο νοσοκομείο και όταν παρήλθε
ο χρόνος νοσηλείας τους... έκαναν

το νοσοκομείο σπίτι τους, καθώς
δεν είχαν πού να επιστρέψουν.

«Έχουμε ανθρώπους που μένουν

στο νοσοκομείο για δύο χρόνια»λέει
στο «Βήμα» γιατρός σε κεντρι
κό νοσοκομείο της πρωτεύουσας.

Εξηγεί ότι πρόκειται για ανθρώ-
πους οι οποίοι δεν είναι απαραί
τητα άστεγοι, απλώς δεν έχουν
τη δυνατότητα να αντεπεξέλθουν

Θέμα 2
Μόνιμοι κάτοικοι νοσοκομείων είναι περίπου

500 άνθρωποι που δεν ασθενούν αλλά δεν μπορούν
να επιστρέψουν σπίτι τους - Γιατί τα Κέντρα Πρόνοιας

δεν μπορούν να αντιμετωπίσουν το πρόβλημα

«Μημε διώξετε, δεν
έχω πού να πάω...»

στις συνθήκες της ζωής τους και

μετά τη νοσηλεία τους ζητούν
βοήθεια, καταφύγιο, προστασία
και φροντίδα στο νοσοκομείο . Κά

ποιοι εξ αυτών δεν έχουν ρεύμα
στο σπίτι τους , δενέχουν θέρμαν
ση, δεν έχουν χρήματα, δεν παίρ
νουν επιδόματα ή είναι περιστα
τικά υποσιτισμού ή προέρχονται
από προβληματικό οικογενεια-
κό περιβάλλον και δεν θέλουν με
τίποτα να γυρίσουν σε αυτό. Το
σημαντικότερο είναι, όπως λέει,
ότι δεν φεύγουν από τα νοσοκο-
μεία γιατί «δεν έχουν κανέναν να

τους φροντίσει»...

«Τι να κάνουμε, να τους πετά-

ξουμε στον δρόμο;» αναρωτιέται μετ
γαλόφωνα υπάλληλος της διοίκη-
σης του νοσοκομείου που ακούει

τη συνομιλία μας. Μας εξηγεί
πως κάθε φορά που το νοσοκο-
μείο απευθύνεται στις υπηρεσίες
κοινωνικής πρόνοιας δεν βρίσκει
ανταπόκριση, καθώς υπάρχουν
σοβαρές ελλείψεις προσωπικού .

«Μημε διώξετε σας παρακαλώ, δεν

μπορώ να πάω σπίτι μου, φοβάμαι μην

ξαναβάλω φωτιά λόγω της αναπηρίας

μου» ήταν η φράση που έχει εντυ-
πωθεί στη μνήμη του γιατρού ο

οποίος διηγείται στο «Βήμα» την
εμπειρία του . Ο συνομιλητής του
και πρώην ασθενήςτου ήταν μεσή

λικος πολίτης , εν μέρει ανάπηρος .

« Το νοσοκομείο ειδοποιεί την κοινω-

νική υπηρεσία και προσπαθεί ναβρει
προνοιακή μονάδαπροσπαθώνταςνα

βρεθεί μια λύση. Στις ιδιωτικές μου

νάδες η χρέωση είναι απαγορευτική,
φτάνει στα 1.500 ευρώ τον μήνα» . Για

πολύ λίγους πολίτες που βρίσκο-
νται σε αυτή την κατηγορία βρί-
σκεται τελικά η λύση. «Ησύνταξη,

το επίδομα ή η οποιαδήποτεβοήθεια

λαμβάνουν από το κράτος είναι πολύ

μικρή για να μπορέσει να καλύψει τις

ανάγκες τους».

Εύλογα κανείς διερωτάται πώς

γίνεται να ζουν σε ράντζα και κρε-
βάτια σε νοσοκομεία υπερπλήρη

Της Στέλλας Στυλιανού

«Οι άνθρωποι αυτοί
δεν έχουν στον ήλιο

μοίρα , πρέπει να
τους βοηθήσουμε...»

«Παίρνω ένα
επίδομα 400 ευρώ .

Δενμε περιμένει
κανείς στο σπίτι...

Δεν έχω ρεύμα, μου
το κόψανε, Ζω στο

σκοτάδι...»

όταν αυτά είναι πολύτιμα και δυ-
σεύρετα , με τους ασθενείς – ειδικά
σε νοσοκομεία με εφημερίες - σε

ανθρώπινες «ουρές» και άπειρες
ώρες στην αναμονή. «Οι άνθρωπ
ποι αυτοί δεν έχουν στον ήλιο μοίρα,

πρέπει να τους βοηθήσουμε...» απα-
ντάει χαρακτηριστικά νοσοκόμος
του ίδιου νοσοκομείου.

Τι συμβαίνει με
τα Κέντρα Πρόνοιας
Στη χώρα μας λειτουργούν σήμερα
12 Κέντρα Κοινωνικής Πρόνοιας , τα
οποία στις οκτώ δομέςτουςφιλοξε
νούν βρέφη, εφήβους, αναπήρους,

γέρους. «Δεν έχουμε ούτε επαρκή
αριθμό προσωπικού ούτε καταρτισμένο.

Η κάθε προνοιακή μονάδα δουλεύει

365 ημέρες τον χρόνο, 24 ώρες την
ημέρα, και μέσα σε μία δεκαετία το

προσωπικό μας μειώθηκε στο μισό -
από 5.000 σε2.500 –, ενώ οι 100 είναι

επικουρικοί» λέει στο«Βήμα» ο Κώ
στας Μπάζος, εκπρόσωπος εργα-

ζομένων του Κέντρου Κοινωνικής

Πρόνοιας της Περιφέρειας Αττικής.

κά νοσοκομεία. Τα παιδιά αυτά

βρέθηκαν εκεί ύστερα από εισαγ-
γελική παρέμβαση, καθώς έπρεπε

να μεταφερθούνγια να περάσουν
από κάποιες εξετάσεις, είτεγιατί
έχρηζαν νοσηλείας κάποιων ημε-
ρών είτε λόγω του κακοποιητικού

περιβάλλοντος στο οποίο ζούσαν.

Και έφτασαν να μη φύγουν ποτέ
από το νοσοκομείο. Πάντως , στη
συνομιλία μας ο κ. Μπάκος ανα-

φέρει ότι σήμερα υπάρχουν του-
λάχιστον 100 κενές κλίνες για τη
φιλοξενία παιδιών με αντίστοιχα
προβλήματα στο Κέντρο Κοινω-

νικής Πρόνοιας . «Εχουμε τα πά

ντα μέσα, παιδικά δωμάτια, παιδικά

κρεβάτια και ό,τι άλλο χρειάζονται,
αλλά δεν μπορούμε να τις χρησιμο-
ποιήσουμε γιατί υπάρχει έλλειψη
προσωπικού» δηλώνει ο ίδιος. Και

εξηγεί την αξία της ύπαρξης μόνι-

μου προσωπικού , καθώς σε αυτές

τις περιπτώσεις τα παιδιά αντιμε
τωπίζουν τους εργαζομένους στα
Κέντρα ως την οικογένειά τους.

Συνολικά , η ιστορία της υπη-

«Θεσμικά θαμπορούσαμενα μετ
ταφέρουμε αυτούς τους ανθρώπους
από τα νοσοκομεία στις δομές μας,

αλλά δενέχουμε επαρκές προσωπικό .

Ότανχτυπάμε τηνπόρτα του υπουρ

γείου Οικογένειας και Κοινωνικής Συ

νοχής το ερώτημα μεταφέρεται στο

υπουργείο Εσωτερικών, καθώς από

εκεί περνάνε οι προσλήψεις. Σήμερα

όλες οι σχέσεις εργασίας είναι ελα- ρεσίας κοινωνικής πρόνοιας στη
στικές, μεαποτέλεσμα να μην έχουμε χώρα προκαλεί προβληματισμό
σταθερό προσωπικό – κάτι που είναι και τις ίδιες σκέψεις ανησυχίας.

απολύτως απαραίτητο για τα παιδιά Αρχικά υπαγόταν στο υπουργείο
που φιλοξενούνται στιςδομές» εξηγεί Υγείας, στη συνέχεια μεταφέρθηκε
ο κ. Μπάκος. στο υπουργείο Εργασίαςκαι τέλος

στο υπουργείο Οικογένειας και
ΚοινωνικήςΣυνοχής.Το ζητούμε-
νο βέβαια είναι ποιος θα αναλάβει
τελικά να στηρίξει τις υποδομές
και τη λειτουργία της.

-

Η «καυτή πατάτα» ωστόσο

φαίνεται ότι βρίσκεται στο υπουρ
γείο Οικογένειας και Κοινωνικής

Συνοχής. Η αρμόδια υπουργός Σο-
φία Ζαχαράκη στις 29 Απριλίου
του 2024 από το βήμα της Βουλής
δήλωνε: «Οκτώ από τα 12 Κέντρα
Κοινωνικής Πρόνοιας του υπουργεί-
ου έχουν αποκτήσει σύγχρονο οργα
νισμό, και μέχρι το τέλος του χρόνου

θα έχει ολοκληρωθεί η επεξεργασία

των τελικών σχεδίων για το σύνολο

των Κέντρων Κοινωνικής Πρόνοιας.

Θα υπάρξουν επίσης μόνιμες προ-
σλήψεις προσωπικού. Με ΠΥΣ που

έχουν ήδη εγκριθεί 616 υπάλληλοι
θα εργαστούν στους εποπτευόμενους

φορείς του υπουργείου. Μόνο για τα
Κέντρα Κοινωνικής Πρόνοιας».

«Σπίτι» για πάνω
από 80 παιδιά
Την ίδια συνθήκη βιώνουν και
μικρά παιδιά που βρίσκονται να
«κατοικούν» μέσα στα παιδιατρι-

«Βρίσκουμε
πόρτες κλειστές»
«Έχουμε καταγγείλει το θέμα εδώ

και πάνω από δύο χρόνια, με πολ-

λὰ ἐγγραφα στις υγειονομικές περι-
φέρειες και στο υπουργείο Υγείας»

λέει ο πρόεδρος της ΠΟΕΔΗΝ ,

Μιχάλης Γιαννακός. «Σε καμία
περίπτωση δεν ζητάμε να πετάξουν

τους ανθρώπους στον δρόμο. Όταν
έχει χιόνι και όταν έχει ζέστη, όταν

κάνει κρύο, όταν δεν έχει να φάει, δεν

μπορούμε να πετάξουμε τον άνθρωπο

στονδρόμο» δηλώνει. Οπως εξηγεί,
η λίστα για να βρεθεί διαθέσιμη
κλίνη στις δομές πρόνοιας έχει
αναμονή ενός χρόνου, ενώ κενή
θέση δημιουργείται όταν κάποιος
πεθάνει .
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